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Uvodnik
SLS je v dobri delovni kondiciji!

Vstopili smo v leto 2007 
in verjamem, da bomo 

kot Slovenska ljudska stran-
ka tudi v prihodnje s svojim 
kvalitetnim delom še bolj zaz-
namovali slovenski in tudi 
evropski politični prostor. 

Slovensko ljudsko stranko 
že od nekdaj oblikujejo ljud-
je, ki s svojo pozitivno narav-
nanostjo in trdim, vztrajnim 
delom tvorijo jedro, ki se je 
sposobno soočati z novimi in 
novimi izzivi. 

Za Slovensko ljudsko stran-
ko so v letošnjem letu še pose-
bej pomembni trije dogodki: 
redni kongres stranke. Za po-
sodobitev programa stranke 
bo poskrbela tudi posebna 
skupina, h kateri sem za 
koordinacijo povabil mag. 
Zvoneta Ivanušiča. Drugi do-
godek je tradicionalni Tabor 
SLS v jesenskem času, ki bo 
ponovno množično srečanje 
članov, kot tretjega pa bi ome-
nil predsedniške volitve. 

Letošnje leto jemljemo 
resno in odgovorno kot de-
lovno predpripravo na parla-
mentarne volitve 2008, kjer 
bomo morali vsi skupaj – kot 

Povzetek z novinarske konference 
dne 10. januarja 2007

kvalitetna ekipa, ponovno do-
kazati, kaj pomenijo ljudje v 
Slovenski ljudski stranki. Pred 
nami so torej časi, ko bo potreb-
no pošteno zavihati rokave. Po-
treben bo vsak posameznik, 
vsak občinski odbor in vsaka 
nova ideja, predvsem pa bo 
potrebna velika mera strokov-
nosti in povezovalnosti. Vsak 
si želi, da bi SLS bila med zma-
govitimi strankami ne samo na 
lokalnem nivoju, temveč tudi 
na državnem. 

Dokazati, da smo sposobni 
za resno bitko na državnozbor-
skih volitvah 2008, ne bo eno-
stavno. Naše jedro predstavlja-
jo vsi naši ministri, poslanci, 
državni svetniki ter več kot 
tretjina županov tako velikih 
kot manjših slovenskih občin, 
mnogo imamo tudi predstavni-
kov v občinskih svetih ter v kra-
jevnih in četrtnih skupnostih, 
predvsem pa vsi vi, vsi naši 
člani po terenu. SLS je v do-
bri delovni kondiciji, zato mo-
ramo ohraniti veter v jadrih, 
ki smo ga dobili z uspehom na 
lokalnih volitvah, pluti v pravi 
smeri ter razpeti jadra, ko bo 
to najbolj potrebno.

Poleg dobre ekipe pa vsaka 
stranka potrebuje kvaliteten 
program, ki bo zajemal vse 
sfere človekovega življenja 
ter delovanja, in navsezadnje, 
potrebujemo programske vse-
bine, ki bodo odgovorno reše-
vale vsa vprašanja, ob tem pa 
ne sme biti izvzeta velika mera 
doslednosti in vztrajnosti. Ni-
koli ne smemo pozabiti, da 
smo stranka zmernosti in na-
predka in stranka, ki verjame 
v človeka, njegovo svobodo, 
varnost, pravičnost, odgovor-
nost, solidarnost, pri čemer 
mora družina ohraniti svoj pr-
venstveni status. 

Ključni izziv v letu 2007 bo 
ohraniti dobro delo v vladni 
koaliciji in ga predstaviti na na-
čin, ki bo pomenil ugled in zau-
panje v SLS. Leto 2007 mora 
biti še večja priložnost, da se 
notranje krepimo in utrdimo v 
slovenskem političnem prosto-
ru. Država mora tudi v prihod-
nje stati kot mogočna hiša na 
trdnih in stabilnih temeljih, ob 
tem pa mora biti varen dom za 
vse državljane. SLS se bo še na-
prej odločno borila za obstoj 
in sočasen razvoj kmetijstva in 
podeželja v naši državi, saj je 
ravno kmetijstvo in razvoj po-
deželja tista korenina, na kate-
ri so naši predniki zgradili tako 
veliko hišo, kot je SLS. 

Kmetijstvo je garancija za 
obstoj kulturne in ohranjanje 
naravne dediščine, pozabiti pa 
ne smemo na moč naših doma-
čih podjetij, bank in zavaroval-
nic, ki so osnova za obstoj in 
razvoj slovenske države. Prav 

tako pričakujemo, da bo Držav-
ni zbor RS pri ponovnem gla-
sovanju podprl verski zakon, 
podpiramo pa tudi »radikal-
nost« predloga novele zakona 
o omejevanju uporabe tobač-
nih izdelkov. Še vedno bomo 
vztrajali, da Slovenija ohrani 
prost dostop na odprto morje, 
celovitost Piranskega zaliva, 
predvsem pa bi bilo prav, da 
bi DZ RS končno sprejel re-
solucijo o meji s Hrvaško, saj 
je takšen dokument nujno po-
treben. SLS bo svojo energijo 
tudi v prihodnje usmerjala na 
področje decentralizacije Slo-
venije in v enakomeren razvoj, 
zavzemala se bo za ohranitev 
poseljenega in obdelanega slo-
venskega podeželja, ob tem 
pa ne bo pozabila na socialno 
vzdržnost gospodarskih re-
form. Noben posameznik si 
ne zasluži, da je potisnjen na 
rob revščine, zato je potrebno 
preprečiti t.i. lažno socialo s 
konkretnimi in ustreznimi pro-
grami ter rešitvami.

Naj bo to leto priložnost za 
našo stranko, da se pripravimo 
na volilno leto 2008. 

In kaj bo prineslo zmago? 
Tvorno delo, ogromno energi-
je, usklajenost, srčnost in ko-
legialnost. Volivec ima vedno 
zadnjo besedo in prav je, da ob 
kratici SLS začuti omenjene vr-
line. SLS kot rešitev za boljši 
jutri in pravično prihodnost. 
Veliko srce za vsakega izmed 
nas in za vso Slovenijo.

Janez Podobnik,
predsednik Slovenske ljudske 

stranke



�iz dela in življenja stranke

IO SLS o programu dela 
za leto 2007

SLS posluje zakonito 
in transparentno

V zvezi z zadnjimi članki o 
domnevnih nepravilnostih fi
nanciranja volilne kampanje, 
ki so se pojavili v časopisu 
Delo in so jih potem povzeli še 
nekateri drugi mediji, naj vam 
podam naslednje pojasnilo.

SLS preko vsega leta od 
številnih slovenskih podje-
tij zbira denarna sredstva 
za redno delovanje in po-
trebe stranke. Iz državne-
ga proračuna namreč v 
primerjavi z večjimi stran-
kami prejmemo veliko 
premalo sredstev za naše 
normalno delovanje, ki je 
na zelo prepoznaven način 
prisotno po vsej Sloveniji. 
SLS o teh prispevkih po-
roča v skladu z Zakonom 
o političnih strankah, in 
sicer tako, da vsako leto v 
letnem poročilu navedemo 
vse tiste donatorje in njiho-
ve prispevke, ki presegajo 
trikratno povprečno meseč-
no plačo v RS. 

SLS pa je v svojem po-
ročilu računskemu sodiš-
ču za lokalne volitve 2006 
pravočasno in upoštevajoč 
zakonska določila poslala 

popolno poročilo, ki je vse-
bovalo znesek zbranih in 
porabljenih sredstev, sez-
nam VSEH donatorjev, 
ki so SLS namenili sreds-
tva za volilno kampanjo, 
seznam dobaviteljev ter 
poročilo o poslovanju na 
rednem računu za obdobje 
zadnjih 6 mesecev. V vseh 
teh dokumentih, ki so tudi 
javno dostopni, so razvidni 
vsi podatki, tako da teza o 
prikrivanju ne drži. 

Finančno stanje in fi-
nančno poslovanje stran-
ke se je v zadnjem obdobju 
stabiliziralo in uredilo. To 
je razvidno iz dejstva, da 
so poplačani vsi dolgovi 
iz preteklosti ter da na so-

diščih nimamo odprte več 
nobene tožbe, kjer bi se 
pojavljali v vlogi dolžnika. 
Ravno tako je bilo konec 
leta vsem občinskim odbo-
rom vrnjenih obljubljenih 
20% zamrznjenih sredstev, 
kar bo (je) razvidno iz fi-
nančnih poročil, ki jih pred-
sedniki občinskih odborov 
redno prejemajo v drugi po-
lovici meseca za preteklo 
obdobje. Tudi Nadzorni 
odbor SLS je na svoji zad-
nji seji 17.1.2006 preveril fi-
nančno poslovanje stranke 
in ugotovil, da do očitanih 
nepravilnosti ni prišlo ter 
izrazil zadovoljstvo nad 
uspehom ureditve in stabi-
lizacije našega finančnega 
stanja in poslovanja.

Naj torej na koncu po-
novno zagotovim, da SLS 
posluje popolnoma zako-
nito in transparentno, kar 
bo ena izmed naših glav-
nih zavez in nalog tudi v 
prihodnje.

Aleš Vehar, 
glavni tajnik SLS

Predsednik na novinarski konferenci o programu dela SLS

Seja NO SLS

Zadovoljni s finančnim 
stanjem in poslovanjem SLS

V sredo, 17. januarja 
2007, se je na 8. redni seji 
sestal Nadzorni odbor SLS 
in pregledal finančno poslo-
vanje stranke. Odborniki 
so se med drugim seznanili 
tudi s končnim finančnim 
poročilom za lokalne voli-
tve 2006 in ugotovili, da je 
tako med volilno kampanjo 

kot v celotnem finančnem 
poslovanju stranka delova-
la v skladu z zakoni. O svo-
jih ugotovitvah so poročali 
tudi na Izvršilnem odboru 
SLS, obenem pa predlagali 
nekatere spremembe Pravil-
nika o finančno-računovod-
skem poslovanju SLS. jf

Člani Izvršilnega odbo-
ra SLS so se na prvi seji 
v letošnjem letu, ki je bila 
v Ljubljani, seznanili z za-
ključnim finančnim poro-

čilom SLS za lokalne voli-
tve 2006, razpravljali so o 
programu dela SLS za leto 
2007 in obravnavali aktual-
ne politične teme. rr



� aktualno

Joško Joras zvezda 
televizijske oddaje Piramida
V Piramidi, ki je ena naj
bolj gledanih oddaj na 
Televiziji Slovenija, je 
19. decembra nastopil 
član naše stranke Joško 
Joras. Ob zahtevnih te
mah je nastopil odlično 
in z argumenti prepričal 
največ televizijskih gle
dalcev (40%). Z zmago 
v prvem krogu odda
je se je uvrstil v drugi 
krog, ki bo v torek, 30. 
januarja. Izkazalo se je, 
da v oddaji zmagujejo 
res močne medijske 
in javne osebnosti, kar 
Jorasov rezultat kaže v 
še toliko pomembnejši 
luči. V drugem krogu se 
bo Joško Joras pomeril 
z Borisom Popovičem in 
Vido Žabot. Obeta se za
nimiva oddaja, zato ste 
vljudno vabljeni, da si jo 
ogledate. 

Joško  Joras bo v tej od-
daji tudi predstavnik naše 
stranke in pravičnih zahtev 
glede rešitve mejnih težav 
s Hrvaško, zato je pomem-
bno, da doseže čimboljši 
rezultat. Rezultat v tej od-
daji bo pomemben signal 
o tem, ali SLS ohranja po-
zitiven naboj, ki je bil nare-
jen z odličnim rezultatom na 
lokalnih volitvah, prav tako pa 
bo tudi sporočilo pogajalcem 
tako na slovenski kot hrvaški 
strani, kakšno je razpolože-
nje slovenske javnosti glede 
reševanja mejnih vprašanj s 
Hrvaško.

Na javnomnenjske anke-
te, ki jih objavljajo mediji, 
nimamo nobenega vpliva, 
na rezultat v oddaji Pira-
mida pa ga imamo, zato je 
prav, da s svojimi klici pris-
pevate po svoji moči k dobre-
mu rezultatu v tej oddaji. Od-
daja bo v torek, 30. januarja 
ob 20.00 uri na I. programu 
RTV SLO. Število klicev, ki 
jih lahko opravi posameznik, 
ni omejeno. r.r.

Nov občinski svet 
občine Sevnica

Obisk krajanov  Tržišča iz občine Sevnica v Državnem zboru 

NOVICE IZ OBČINE SEVNICA

Že v mesecu novembru 2006 se 
je na konstitutivni seji sestal Občin-
ski svet občine Sevnica. Po proučitvi 
dveh pritožb na delo volilnih orga-
nov je obe pritožbi zavrnil in potrdil 
mandate vsem svetnikom in županu 
Kristijanu Jancu. Dvema svetnikoma 
je mandat na njuno željo prenehal za-
radi nezdružljivosti funkcije svetnika 
s funkcijo župana in zaradi dela v ob-
činski upravi. Občinski svet sestavlja 
9 svetnikov iz vrst SLS, 7 svetnikov 
iz SDS, 4 svetniki iz LDS, 2 svetnika 
iz SD ter po 1 svetnik iz DeSUS, NSi 
in PuM. Meseca decembra je bila 2. 
redna seja občinskega sveta občine 
Sevnica. Svetniki so potrdili mandate 
še dvema članoma, tako da je občin-
ski svet sedaj popoln in sestavljen iz 
vseh 25 članov. Na seji so bili svet-
niki seznanjeni tudi z imenovanjem 
podžupanov, in sicer bo občina v tem 
mandatu imela tri podžupane: Srečka 
Ocvirka (SLS), ki bo funkcijo oprav-
ljal kot poklicni podžupan, Bredo Dre-
nek Sotošek (SD) in Rudija Dobnika 
(SDS), ki bosta funkcijo opravljala 
nepoklicno.

Občinski svet Občine Sevnica se je 
že seznanil z osnutkom proračuna za 
leto 2007. Župan in občinska uprava 
smo ga do predvidene prve obravnave 
na seji, ki bo prve dni februarja, še 
dopolnili v skladu z novimi izračuni 
Ministrstva za finance in pripomba-
mi svetnikov. V mesecu januarju bodo 
sklicani vsi odbori občinskega sveta, ki 
bodo izvolili svoje predsednike, obrav-
navali pa bodo tudi predlog odloka o 
proračunu. Poleg predsednikov krajev-
nih skupnosti so odlok že obravnavali 
člani Odbora za finance. Proračun je 
zaradi sprememb Zakona o financira-

nju občin in zaradi sredstev, ki jih bo 
občina pridobila na osnovi državnih 
razpisov za sofinanciranje investicij, 
za okrog 20% višji od leta 2006 in zna-
ša skoraj 19 mio EUR ali 4,5 mrd SIT. 
Poleg zagotavljanja zakonskih nalog 
so v izvajanju ali se bodo začeli izva-
jati tudi večji projekti, ki zahtevajo 
večletno financiranje, saj je finančni 
obseg investicije za eno proračunsko 
leto previsok. Kljub temu se bodo v 
občini tudi v prihodnjem letu izvajale 
številne aktivnosti, ki bodo izboljšale 
kvaliteto življenja v naših krajih.

Pred decembrskimi prazniki so 
nas v državnem zboru obiskali kra-
jani Tržišča iz občine Sevnica. Og-
ledali so si prostore parlamenta, si 
na balkonu državnega zbora v živo 
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Izbor za županovo vinoSkupna novinarska konferenca 
posavskih županov

Nadaljnji postopki pri projektu 
Tretja razvojna os

Obisk krajanov  Tržišča iz občine Sevnica v Državnem zboru 

Štiri posavske občine – Brežice, 
Krško, Sevnica in letos prvič še Ko-
stanjevica na Krki so pripravile skup-
no novinarsko konferenco. Letošnje, 
že tretje tovrstno srečanje, je bilo na 
Studencu v občini Sevnica. Gostitelj 
letošnjega srečanja sem bil sevniški žu-
pan. Poleg mene so bili prisotni tudi 
župan Občine Brežice Ivan Molan, žu-
pan Občine Krško Franc Bogovič ter 
župan Občine Kostanjevica Mojmir 
Pustoslemšek. Na srečanju smo spoz-
nali tudi podžupane Občine Sevnica 
in Občine Krško.

Župani smo predstavili plan dela po-
samezne občine za leto 2007. Po kon-

čanem uvodnem delu se je županom 
za povabilo in ohranjanje tradicije, 
tudi tovrstnega sodelovanja, zahvalil 
predsednik posavskega združenja no-
vinarjev »Novi klub« Goran Rovan, ki 
je ob tej priložnosti predsedniku sve-
ta regije Posavje, brežiškemu županu 
Ivanu Molanu, predal pisno pobudo 
novinarjev, da Regionalna agencija 
Posavje ob pomoči posavskih občin 
pripravi sprejemljivejše pogoje za šti-
pendiranje dijakov in študentov rom-
ske populacije. Na koncu je televizijec 
Goran Rovan enoletno vodenje Nove-
ga kluba predal kolegu Martinu Keri-
nu s Slovenske tiskovne agencije. 

V gostišču Ulčnik v Tržišču v občini 
Sevnica je potekalo ponovoletno sre-
čanje županov občin Mokronog - Tre-
belno, Radeče, Sevnica, Šentrupert in 
Trebnje. Govorili smo o projektu Tretja 
razvojna os in o potrebah ter možno-
stih za še boljše sodelovanje med ob-
činami tega območja. Župani smo se 
strinjali, da so tovrstna druženja izredno 
pozitivna in da nedvomno prispevajo 
k boljšemu medobčinskemu sodelova-
nju ter nastopanju v skupnih projektih. 

Takšen je tudi projekt predvidene nove 
hitre ceste na relaciji Celje - Novo mesto 
– Tretja razvojna os, ki je pomembna za 
nadaljnji razvoj za vse občine, zato je 
tudi razumljiva pozornost in nekatera 
nasprotujoča si mnenja, ki spremljajo 
njegovo nastajanje.

Župani smo bili mnenja, da je s tovrst-
nimi srečanji potrebno nadaljevati in se 
dogovorili, da bo naslednje srečanje čez 
dva meseca v Trebnjem, kjer bo navedeni 
projekt ponovno v središču pozornosti.

ogledali, kako poteka delo poslancev 
na seji ter se srečali tudi s predsedni-
kom DZ Francem Cukjatijem.

Druženje je bilo veselo, saj so kra-
jani v preddverju tudi zapeli, obdari-

li predsednika DZ, pridružila sta se 
jim tudi poslanec iz Sevnice Bojan 
Rugelj ter poslanec Anton Rop. V pi-
sani druščini je bil tudi Marjan Pirc, 
Kralj cvička, ki je bil izbran na 34. 

tednu cvička v Novem mestu v letu 
2006 in izhaja iz Malkovca iz naše 
občine.

Prisotne v državnem zboru smo s 
svojo prisrčnostjo, preprostostjo, slo-

vensko pesmijo ter dobro voljo prijet-
no presenetili ter razveselili.

Prispevke pripravil 
Kristijan JANC, župan Občine Sevnica 

in poslanec SLS DZ RS

V letu 2006 smo v občini Sevnica v so-
delovanju z vinogradniškimi 
društvi z našega območja or-
ganizirali izbor za županovo 
vino, ki je namenjeno promo-
ciji občine in ima status pro-
tokolarnega vina za različne 
priložnosti.

K sodelovanju so bili po-
vabljeni vsi vinogradniki, ki 
imajo svoje vinograde vpisa-
ne v register pridelovalcev 
vin in za zadnji vinski letnik 
opravljeno prijavo pridelka. 
Poleg tega so se lahko za ta 
naziv potegovali vsi, ki lah-
ko v odkup ponudijo 500 
l vina. Strokovna komisija je izbrala 
najboljše vino cviček in najboljše vino 
sremičan. Zmagovalec med cvičkom in 

sremičanom je bil določen z žrebom, 
ki ga je opravila Miss Univer-
sum, Nataša Pinoza. Srečo je 
prinesla pridelovalcu cvička 
Dragu Kozincu. Tako je bilo 
v letu 2006 županovo vino 
cviček. Etiketo za županovo 
vino, ki nadaljuje nit celostne 
podobe Občine Sevnica, je iz-
delal akademski slikar Alojz 
Konec.

Ker je bilo županovo vino 
med ljudmi zelo dobro spre-
jeto, bomo z izborom nada-
ljevali tudi v letošnjem letu. 
Tokrat bomo izbirali med 
vzorci Modre frankinje. 

Županovo vino bomo uradno razgla-
sili na družabni prireditvi, ki bo predvi-
doma 2. marca 2007.
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centra enot Mozirje, Velenje 
in Žalec v državnem zboru 
razstavili svoja dela

Prvi decembrski torek so se 
varovanci varstvenodelovne
ga centra SavinjskoŠaleške 
regije podali v Ljubljano in 
si ogledali parlament ter v 
preddverju velike sejne dvo
rane razstavili svoje izdelke. 
Z obiskom v tej ustanovi so 
želeli okrepiti občutek pripad
nosti naši družbi in opozoriti 
na probleme in težave ljudi s 
posebnimi potrebami ter na 
status invalidnih oseb. 

Po izjavi vodje mozirskega 
VDC Vilme Marčinko je bil 
ta dogodek za varovance in 
za delavce centra zelo lepo 
doživetje, saj so med drugim 
lahko sedli tudi v poslanske 
klopi. Glavni namen njiho-
vega obiska je bila otvoritev 
razstave njihovih del ročnih 
del, ki potrjuje, da so tudi 
drugačni enakovredni sestav-
ni del družbe.

V uvodu je obiskovalce 
nagovoril predsednik parla-
mentarnega odbora za delo, 
družino in socialne zadeve 
gospod Stanislav Brenčič, 
poslanec SLS. Izpostavil je 
dan invalidov ter se zahvalil 
vsem vzgojiteljem in zaposle-
nim, ki opravljajo humano 
delo in pomagajo ljudem s 
posebnimi potrebami s po-
trpežljivostjo in s sočutjem, 
ki ju je bilo moč čutiti tudi v 
parlamentu. 

Delo in organiziranost Vars-
tveno delovnega centra regije 
Saša z enotami Mozirje, Ve-
lenje in Žalec je predstavila 
direktorica Darja Lesnjak. Po-
sebnost otvoritve je bil kultur-
ni program varovancev enote 
Mozirje in Žalec ter pevcev 
vokalne skupine Amadeus 
pod umetniškim vodstvom 
prof. Mire Kelemen. Iz njiho-
vih grl sta čisto posebno zve-
neli pesmi »Slovenec sem« in 
»Srce je žalostno«, s katerima 
so obiskovalce popeljali v bo-
žično-novoletni čas. Z njimi 
so navdušili zbrane v tolikšni 
meri, da so pevci morali do-
datno zapeti tudi svojo him-
no. Navzoči poslanci Stanislav 

Brenčič, Jakob Preseč-
nik, Lojze Posedel, 
Matej Lahovnik, Mi-
ran Zamernik, Bojan 
Kontič in Barbara 
Žgajner –Tavš so jih 
še enkrat nagradili z 
dolgim in pozornim 
aplavzom.

»Vsega tega tako v 
finančnem kot orga-
nizacijskem smislu 
ne bi mogli izpeljati 
brez velikodušnega 
prispevka poslanca 
Jakoba Presečnika. 
Zato se mu vsi, tako 
varovanci kot zaposle-
ni v VDC, prisrčno 
zahvaljujemo. Gos-
pod Presečnik nas je 
popeljal tudi v pro-
store poslanske sku-
pine SLS, kjer so bili 
varovanci deležni 
pogostitve. Morda 
je beseda hvala pre-
malo za vsa lepa 
doživetja tega dne, 
ki so nam bila omo-
gočena. Tudi za vsa 
dosedanja številna 
dobra dela, za odlič-
no organizacijo se 
gospodu poslancu 
Jakobu Presečniku 
iskreno zahvaljuje-
mo,« zatrjuje Vilma 
Marčinko, ki je bila 
nad organizacijo in 
protokolom kar nav-
dušena, saj je vse 
dogovorjeno v par-
lamentu držalo kot 
pribito.

VŽ

EnaJSTO rEdnO POrOčIlO Varuha 
člOVEkOVIh  PraVIc Za lETO 2005  EPa 971IV

 JAKOB PRESEČNIK: Slovenci nikoli ni
smo bili in tudi danes nismo nestrpen narod

Varuh človekovih pravic 
je pomembna institucija, ki 
je bila uvedena s sprejetjem 
Ustave Republike Sloveni-
je. Ta namreč v 159. členu 
določa, da se za varovanje 
človekovih pravic in temelj-
nih svoboščin v razmerju do 
državnih organov, organov 
lokalne samouprave in no-
silcev javnih pooblastil z za-
konom določi varuha pravic 
državljanov. Varuhovo vlogo 
torej jasno določa že Ustava, 
podrobneje pa Zakon o varu-
hu človekovih pravic. Vloga 
varuha je pomembna, njego-
vo delovanje, predvsem ob-
seg in intenzivnost delovanja 
pa je v veliki meri odvisno od 
vsakokratnega posameznika, 
ki je imenovan za Varuha člo-
vekovih pravic. Predvsem je 
pomembno, da je varuhovo 
delo usmerjeno v reševanje ti-
stih problemov, ki se na posa-
meznih področjih delovanja 
najpogosteje pojavljajo.

Seveda pa danes ni raz-
prava namenjena varuhu, 
ampak vsebini, težavam, 
problemom, s katerimi se 
varuh najpogosteje sreču-
je pri svojem delu oziroma 
ki so bili najbolj aktualni v 
letu 2005, na katero se na-
naša obravnavano poročilo. 
Splošna ugotovitev je, da se 
kršitve, na katere je opozor
jen varuh človekovih pravic, 
bistveno ne spreminjajo. Pose-
bej je potrebno ob obravnavi 
tega poročila poudariti, da se 
seveda nanaša na stanje do 
konca leta 2005 in da je bilo 
v letošnjem letu vsaj na neka-
terih področjih narejenih kar 
nekaj korakov za izboljšanje 
stanja.

V letu 2005 je bila ena od 
temeljnih sistemskih težav 
še vedno sojenje v razumnem 
roku. To je vsekakor pomem-
bna pravica naših državlja-
nov, ki pa je zlasti zaradi 
sodnih zaostankov pogosto 
kršena. Mislim, da se vsi do-
bro zavedamo, kakšne posle-
dice ima kršenje pravice do 

sojenja v razumnem roku. 
Poleg pogosto nepopravlji-
vih posledic za posameznika 
povzroča tudi zmanjševanje 
splošnega zaupanja državlja-
nov v pravosodni sistem in se-
veda tudi v pravno državo. 

V letošnjem letu smo za 
reševanje te problematike 
sprejeli celo vrsto zakonov z 
namenom zmanjševanja sod-
nih zaostankov, predvsem na 
področju sodnih postopkov, 
alternativnega reševanja spo-
rov ter seveda organizacije 
sodišč. Sodni zaostanki so 
se v primerjavi s prejšnjimi 
leti začeli statistično zmanj-
ševati že leta 2005. Ker pa 
gre za kompleksno problema-
tiko kljub mnogim ukrepom 
ni moč pričakovati takojšnje-
ga učinka oziroma hitrega iz-
boljšanja stanja. V poslanski 
skupini Slovenske ljudske 
stranke pričakujemo, da čez 
nekaj let sodni zaostanki ne 
bodo več tako pereče vpraša-
nje kot v zadnjih letih. 

Varuh v svojem poroči-
lu opozarja tudi na neupo-
števanje nekaterih odločb 
ustavnega sodišča. Vloga 
ustavnega sodišča je jasna 
in mislim, da je naša skupna 
odgovornost, da njegove od
ločbe spoštujemo v celoti. V 
nasprotnem primeru namreč 
pride do podrejanja ustavne-
ga sodišča politiki, kar je z 
vidika pravne države zelo 
nevarno. Po drugi strani pa 
takšno delovanje relativizira 
ustavno zagotovljeno vlogo 
ustavnega sodišča in tudi 
za državljane ne predstavlja 
zgledne prakse. 

V zvezi z nestrpnostjo va-
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PrEdlOg ZakOna O PrOSTOrSkEm načrTOVanJu 
(ZPnačrT)  PrVa OBraVnaVa  EPa 1171IV

JOSIP BAJC: Zakon naj doseže poenostavitev postopkov

PrEdlOg kandIdaTkE Za ImEnOVanJE mInISTrIcE Za dElO, 
druŽInO In SOcIalnE ZadEVE marJETE cOTman

STANISLAV BRENČIČ: Kandidatki za ministrico želi
mo veliko korajže, trme in vztrajnosti. 

ruh opozarja, da je ta v Sloveniji še 
vedno težava. Predvsem je to vpra-
šanje postalo občutljivo ob zadnjih 
dogodkih v zvezi z romsko družino 
Strojan. Ta konkretna problematika 
seveda ni materija obravnavanega 
poročila, se pa nanjo neposredno 
nanaša, zato bi spregovorili o njej 
par besed. V Slovenski ljudski stran-
ki smo prepričani, da je prava pot 
za reševanje zapletov v zvezi s člani 
družine Strojan v resničnem zagotav-
ljanju državnih in občinskih oblasti, 
da bodo zakoni veljali enako za vse 
državljanke in državljane Slovenije. 
SLS meni, da je občutek, da temu 
ni tako, gotovo eden od razlogov 
za ostre odzive domačinov v števil-
nih okoljih. Če ne želimo nestrpnih 
reakcij, moramo enako obravnavo za-
gotoviti vsem državljanom. Ob tem 
izražam tudi prepričanje, da Slovenci 
nikoli nismo bili in tudi danes nismo 
nestrpen narod. Zelo jasno je treba 
povedati, da tudi Romi v nekaterih 
predelih Slovenije niso pripravljeni 
sprejeti družine Strojan medse. Torej 
ne moremo govoriti o nestrpnosti do 
Romov nasploh, ampak je potrebno 
konkretni primer obravnavati kot 
konkretno problematiko in ne kot 
nestrpnost do Romov nasploh. 

Povečevanje brezplačne pravne 
pomoči varuh označuje kot kazalec 
za vse večje izključevanje nekaterih 
slojev prebivalstva iz družbe. Četudi 
gre za takšen kazalec, moram pouda-
riti, da v poslanski skupini obenem 
ugotavljamo, da imamo v Sloveniji 
posluh do teh vprašanj, na kar kaže 
ravno omogočanje brezplačne prav-
ne pomoči v vedno večjem obsegu. 
Vprašanje verske svobode, na katero 
tudi opozarja varuh, smo v letošnjem 
letu s sprejemom zakona po našem 
mnenju dobro rešili. 

Med drugim bi želeli posebej opo-
zoriti na problematiko dela inšpekcij-
skih služb. Strinjamo se z varuhom, 
da je glavna težava pomanjkljiva us-
klajenost dela med različnimi inšpek-
cijami. Posledično ni zagotovljena 
njihova učinkovitost, kar povzroča 
mnoge negativne posledice. Tudi tu 
bi lahko govorili o posledičnem ne-
zaupanju v državo in njene organe. 
Vprašanje inšpekcijskega nadzora 
bo po našem mnenju potrebno bolj 
jasno urediti. Le jasno razmejene 
pristojnosti bodo omogočale, da bo 
delo inšpekcijskih služb služilo svoje
mu namenu. 

Posebno področje, ki je tudi zelo 
problematično, so delovna razmerja. 
V privatnem sektorju še vedno priha-
ja do mnogih kršitev. Čeprav je zako-

nodaja jasna, vsak od nas ve, da so v 
diskriminiranem položaju zlasti žen-
ske. Čeprav je prepovedano žensko 
ne-zaposliti ali odpustiti iz osebnih 
razlogov, kot je na primer družinsko 
stanje, oziroma rojstvo otroka, se to 
še vedno dogaja. Pogosto delodajalci 
ženke ne zaposlijo, če so seznanjeni 
z njeno namero po rojstvu otroka ali 
pa celo zahtevajo da pred sklenitvijo 
pogodbe o zaposlitvi podpišejo bian-
co odpoved, ki jo delodajalec upora-
bi, če zve, da je ženska zanosila. Na 
tem področju je velika odgovornost 
zlasti na inšpekcijskih službah. Priča-
kujemo, da bo z odločnim in strogim 
nadzorom število kršitev na teh po-
dročjih mogoče zmanjšati. 

V poslanski skupini Slovenske ljud-
ske stranke ugotavljamo, da se stanje na 
določenih področjih vendarle ureja in 
izboljšuje. Na matičnem odboru je bilo 
sprejetih nekaj priporočil, ki jih bomo v 
poslanski skupini SLS podprli. 

V poslanski skupini 
Slovenske ljudske stranke 
bomo kandidatko za mini-
strico za delo, družino in 
socialne zadeve soglasno 
podprli. Spoštujemo v 
prvi vrsti voljo naše koa-
licijske partnerice, Nove 
Slovenije, ki je kandidatko 
izbrala in jo posredovala 
predsedniku vlade. Ta je s 
predlogom soglašal in Dr-
žavnemu zboru predlagal 
njeno imenovanje.

Področje dela, ki ga prevzema kan-
didatka, gospa Marjeta Cotman, če bo 
odločitev Državnega zbora pozitivna, 
v kar ne dvomimo, je izredno obširno 
in zahtevno. Glede na to, da je gospa 
Cotmanova do sedaj opravljala funk-
cijo državne sekretarke na tem istem 
ministrstvu, so ji po našem mnenju 
vsebine, s katerimi se bo ukvarjala v 
preostalem delu mandata, dobro pozna
ne. To ji vsekakor omogoča takojšnje 
in učinkovito vključevanje v pripravo 
ustreznih zakonskih predlogov, kar pa 
je gospa kandidatka tudi dokaj določ-
no predstavila v svoji predstavitvi na 
matičnem delovnem telesu. 

V poslanski skupini Slovenske ljud-

ske stranke od bodoče 
ministrice pričakujemo 
tenkočuten odnos do 
vprašanj in predlogov, 
ki zadevajo najbolj ran-
ljive skupine državljank 
in državljanov in tudi ti-
stih, ki so dohodkovno 
na spodnjem delu naše 
družbe. Predvsem pa pri
čakujemo, da bo vodila 
čim bolj pristen partner
ski dialog na vseh rav
neh, in da bo tudi takrat, 

ko partnerji, tukaj mislim predvsem 
na socialne partnerje in ki niso najbolj 
lahek sogovornik, s svojo vztrajnostjo 
spreminjala tudi njihov odnos do raz-
reševanja vprašanj, ki so povezana z 
aktualnimi razmerami in stanjem zno-
traj naše družbe kot celote. 

Uspešnost ministrice pri udejanja-
nju številnih projektov, ki so pred njo, 
bo v marsičem odvisno od sodelavcev 
oziroma ekipe okoli nje in s tem po-
vezanim njenim odnosom do ljudi, ki 
so pripravljeni veliko in dobro delati. 
Dosedanje stanje na tem ministrstvu 
ni bilo ravno vzorno. Kot rečeno, že-
limo ji veliko korajže, tudi trme in 
vztrajnosti. 

23. redna seja, 14.12.2006.20.12.2006

Prostorsko načrtova-
nje je sedaj urejeno v 
Zakonu o urejanju pro-
stora. Zaradi pomanj-
kljive in nedorečene 
ureditve veljavnega za-
kona je bila po našem 
mnenju priprava nove-
ga predloga zakona več 
kot nujna. Zato pozdrav
ljamo predlog zakona o 
prostorskem načrtova
nju, o katerem danes 
poteka splošna razprava. Pričakuje-
mo, da bo ta razprava o predlaganem 
zakonu pokazala, kakšni pomisleki 
obstajajo in ali je morda v nadaljnjih 
fazah postopka smiselno zakon spre-
meniti oziroma še dodelati. 

Najprej je potrebno poudariti, da je 

veljavni zakon začel ve-
ljati šele v začetku leta 
2003. Kljub kratkemu 
času izvajanja pa so 
se pokazale mnoge po-
manjkljivosti tega zako-
na, ki je na področju pro-
storskega načrtovanja v 
marsičem zelo pomanj-
kljiv. Če se spomnimo 
sprejemanja Zakona o 
urejanju prostora, lah-
ko ugotovimo, da je 

predlagatelj ob njegovi pripravi zago-
tavljal dobro in sistemsko ureditev po-
dročja, ki bo ustrezen zakonski okvir, 
in obenem obljubljal tudi poenostavi-
tev postopkov na področju urejanja 
prostora in pridobivanja potrebnih 
prostorskih aktov in dovoljenj. 

Praksa je žal pokazala ravno nas-
protno. V nekaterih primerih je na-
mreč mogoče opaziti popolnoma 
neustrezne posege v prostor, na kak-
šnem drugem področju pa so pogoji 
in omejitve celo pretirani. Zaradi tega 
pogosto prihaja tudi do razlikovanja 
med investitorji in se postavlja vpraša-
nje enakosti vseh investitorjev. Glavni 
očitki veljavnemu zakonu so zlasti vse
binsko pomanjkljivo določeni prostor
ski akti na vseh ravneh, nejasna raz
merja med njimi, zapleteni postopki in 
zahteve po celi vrsti strokovnih podlag, 
ki so pogosto same sebi namen. Jasno 
je seveda, da posameznikom takšno 
stanje koristi, predvsem tistim, ki za-
radi zakonskih določb pripravljajo 
mnoge, čeprav nepotrebne podlage 
in dokumente ter imajo na ta način 
zagotovljena sredstva za njihovo de-
javnost. Mislim, da je to potrebno 
poudariti, saj imajo vsaj določeni 
strokovnjaki pomisleke glede novo 
predlaganega zakona in morda ali 
pa verjetno gre pri nekaterih le za 
razloge, ki sem jih omenjal. 

Neustrezne podlage, ki so zahte-
vane, pa po drugi strani načenjajo 
dvome o stroki, kar za kvalitetno 
prostorsko načrtovanje prav tako ni 
dobro. Slabosti veljavnega zakona se, 
kot v uvodnem besedilu zakona piše 
predlagatelj, kažejo predvsem na treh 
področjih. Poleg vsebine prostorskih 
aktov in postopka njihovega sprejema-
nja so problematične tudi evidence o 
stanju v prostoru. 

V zvezi z vsebino prostorskih ak-
tov se ne bi spuščal v posamezne 
težava, ki se pojavljajo, saj so te do-

23. redna seja, 14.12.2006.20.12.2006
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Poslanci SLS glede kan
didata za guvernerja BS 
niso spremenili mnenja

Jakob Presečnik, vodja PS 
SLS: “Že pred predstavitvijo po-
slancem je poslanska skupina 
SLS izrazila načelno podporo kan-
didatu dr. Mitju Gaspariju, tudi po 
današnjem sestanku ni nobenih 
razlogov, da bi naše stališče spre-
minjali. Poslanci SLS smo dobili 
pojasnila na vprašanja in pomisle-
ke, ki se pojavljajo v medijih, oce-
njujemo pa tudi, da je dr. Gaspari 
argumentirano odgovoril na naša 
vprašanja v zvezi s problematiko 
Hranilno kreditnih služb.” rr

PrEdlOg ZakOna O SPrEmEmBah In dOPOlnITVah ZakOna O VrTcIh (ZVrTd)  PrVa OBraVnaVa 
 EPa 1128IV

MIHAEL PREVC: Plačilo vrtca je pomemben faktor pri odločanju mladih za otroke

dobra obrazložene v uvodu predlaga-
nega zakona. Opozoril bi rad zlasti 
na dejstvo, da morajo po veljavnem 
zakonu občine do sredine leta 2007 
pripraviti nove prostorske akte. Njiho-
va priprava pa je, kot sem že omenil, 
povezana z velikimi stroški. Vsebina 
strategije prostorskega razvoja občine 
na primer je preobsežna, vsebuje ne-
potrebne vsebine in seveda zato tudi 
izjemno draga. Občine, ki so se pri-
prave prostorskih aktov po veljavnem 
zakonu že lotile, bodo verjetno v pri-
merjavi z novim zakonom v slabšem 
položaju. Povedano drugače - imele 
bodo akte, ki bodo v marsičem preob-
sežni, zanje pa bodo seveda odšteli 
tudi znatna finančna sredstva. 

Za pripravo dobrih prostorskih ak
tov je seveda potrebno imeti dober 
pregled nad obstoječim stanjem. So-
dobna informacijska tehnologija je 
pri tem lahko pomembno orodje za 
enostavno analiziranje in dostopanje 
do podatkov. Prilagoditev ustreznega 
informacijskega sistema potrebam je 
nujna in jo v poslanski skupini poz-
dravljamo. 

Ocena trenutnega stanja in ugotov-
ljene pomanjkljivosti so bile temeljna 
osnova predlagatelju za pripravo no-
vega zakona. Novi zakon daje velika 
pričakovanja in le upamo lahko, da se 
bodo napovedi predlagateljev v celoti 
uresničile. Predlagani zakon po našem 
mnenju dobro ureja postopek priprave 
in vsebino prostorskih aktov. 

Zelo pomembno je - zlasti z vidika 
črpanja evropskih sredstev s področja 
okoljske infrastrukture - da je pred-
lagatelj pripravil ustrezno ureditev 
v obliki regionalnih prostorskih na-
črtov. To je namreč potrebno zaradi 
majhnosti občin v Sloveniji, ki same 
ne morejo pripraviti dovolj velikih 
projektov, ki bi lahko črpali evrop-
ska sredstva. 

V poslanski skupini Slovenske 
ljudske stranke pričakujemo, da bo 
predlagani zakon prinesel vrsto po-
zitivnih sprememb na področju pro-
storskega načrtovanja in bomo zato 
predlagani zakon tudi podprli. Obe-
nem pričakujemo, da se bodo skozi 
današnjo razpravo morda pokazale 
kakšne pomanjkljivosti zakona, ki jih 
bo potrebno upoštevati v nadaljnjem 
postopku sprejemanja zakona. 

Pri tem pa pričakujemo, da bo te-
meljna usmeritev zakona ostala ena-
ka ali se celo izboljšala; to je, da se 
postopki poenostavijo ter vprašanja 
rešujejo na enem mestu na osnovi do-
bre informacijske baze podatkov.

23. redna seja, 14.12.2006.20.12.2006

V poslanski skupini Slo-
venske ljudske stranke me-
nimo, da je število zbra-
nih podpisov za Predlog 
za spremembo zakona o 
vrtcih dodatni pokazatelj, 
da je problematika o pla-
čevanju vrtcev zelo pere-
ča, da jo je potrebno re-
ševati z veliko posluha za 
potrebe otrok in staršev 
in da se je do sedaj temu 
namenjalo premalo posluha. Občine smo 
bile prepuščene svoji iznajdljivosti, da smo 
našli potrebna sredstva za pokrivanje ve-
likih stroškov, ki so nastajali v vrtcih. V 
poslanski skupini Slovenske ljudske stranke 
smo opozorili na problem financiranja vrt
cev že leta 2002, ko so se na nas obrnile 
nekatere ravnateljice vrtcev, nato smo po-
novno med prvimi opozorili na ta pereči 
problem takoj januarja 2006, ko je začel 
veljati spremenjen pravilnik o prispevkih 
staršev za programe v vrtcih oziroma nov 
4.a člen, ki je za kmete in samostojne pod-
jetnike nesorazmerno povečal prispevke 
staršev za programe v vrtcih. 

Na nevzdržno stanje pri financira-
nju vrtcev smo župani opozarjali že 
vrsto let. Prizadevali smo si poiskati 
pravo mero pri oblikovanju cen med 
normativi in nalogami, ki jih določa 
država in dejanskimi sredstvi, ki jih za 
pokrivanje nalog v pristojnosti občin 
država dejansko tudi odmerja. V seda-
nji zakonodaji je predšolska vzgoja, 
kot vemo, opredeljena kot zadeva lokal-
nega pomena. V izvirni pristojnosti v ok-
viru te zakonske opredelitve pa je sicer 
izpeljano tudi njeno financiranje, ki ga 
določa Zakon o financiranju občin. 

Sprememba zakona, ki je predlaga-
na, predvideva, da bi postali vrtci za 
vse otroke ne glede na starost in traja
nje programa brezplačni, kar se nam v 
Slovenski ljudski stranki zdi zaenkrat 
nerealno in povsem neuresničljivo iz 
sistemskih, organizacijskih in tudi iz fi-
nančnih razlogov. Vlada je mnenja, da 
predlagane spremembe zakona o vrt-
cih, ki je pred nami, ne more podpreti, 
ker smatra, da zakon ni domišljen in 
da ne upošteva pravnega položaja de-
javnosti predšolske vzgoje. 

V poslanski skupini ugotavljamo, 
da se predlagatelji zakona sklicujejo 
v predlogu zakona predvsem na neena-
kost pred zakonom. Predlagatelji ute-
meljujejo predlog z ugotovitvijo, da je 
delež kritja stroškov v vrtcih odvisen 
od dohodninske lestvice ali katastrske-
ga dohodka staršev ali celo posebnih 

meril, ki si jih za svoj teri-
torij omislijo posamezne 
lokalne skupnosti. V nas-
protnem primeru pa v šo-
lah in univerzah ter celo 
osebju dijaških domovih 
plače krije država. 

Predlagatelji so tudi 
mnenja, da bi zakonoda-
jalec moral upoštevati 
posebne potrebe najm-
lajših in pri tem slediti 

namenu, zaradi katerega je ustavno 
varstvo otrok ustavno pravno tudi 
zagotovljeno. Sklicuje se na ustavno 
pravico, ki določa, da otroci uživajo 
posebno varstvo in skrb. Strinjamo se 
z njimi, da je ta člen Ustave izjemnega 
pomena za otroka. Gre za 56. člen Us-
tave Republike Slovenije, seveda pa ta 
člen zajema tudi zdravstveno varstvo, 
pogoje za vzgojo in razvoj v družini ter 
ostale pogoje, ki omogočajo optima-
len razvoj otrok, ta pa vključuje tudi 
predšolsko vzgojo in izobraževanje. 

V Slovenski ljudski stranki smo 
prepričani, da bo morala vlada oziro-
ma pristojno ministrstvo v kratkem 
urediti in na novo proučiti merila in 
kriterije za določanje cen in za dolo-
čanje višine prispevkov staršev. Nena-
zadnje urejena dostopnost do vrtcev, 
predvsem pa je pravično in enakoprav
no plačilo za vzgojo predšolskih otrok 
eden od pomembnih faktorjev in spod
bud, da se bodo mladi lažje odločili za 
otroke. V poslanski skupini menimo, 
da položaj predšolskih otrok v primer-
javi s šoloobveznimi in tistimi, ki se 
šolajo po končani devetletki, ni po-
vsem primerljiv in ga ni možno obrav-
navati kot neenakost pred zakonom. 
Prepričani pa smo, da gre resnično 
za neenakopravnost tako staršev kot 
otrok v primeru, če le ti niso vključeni 
v vrtec. Neenakost pred zakonom po 
našem mnenju obstaja za tiste otroke, 
ki jih starši zaradi različnih vzrokov ne 
morejo vključiti v vrtec, bodisi da gre za 
oddaljenost od vrtca, bodisi da gre za 
prepolne kapacitete vrtcev, za slabo fi-
nančno stanje in podobno, zaradi česar 
taka družina ni enakopravna z drugimi, 
ker ni deležna javnih sredstev za vzgojo 
svojega otroka v predšolskem obdobju.

Predlog zakona, ki je pred nami, pa 
po našem mnenju te neenakosti ne re-
šuje. Pregled ureditev predšolske vzgo-
je in izobraževanja v drugih evropskih 
državah pokaže, da nikjer vrtci niso 
povsem brezplačni. Gre za različne ob-
like participacije. Samo za primer, v 

Italiji se plačuje samo prehrano, ostalo 
je brezplačno. Na Švedskem do dolo-
čenega maksimalnega zneska plačila 
za enega otroka največ 29 tisoč SIT, 
za drugega največ 19 tisoč, za tretjega 
9 tisoč, ne glede na premoženje star-
šev. In recimo še primer za Francijo. 
Starši plačujejo največ 25% prispevek, 
ostalo 50% država in javni skladi, 25%. 
Prenos financiranja vrtcev na državo 
je neprimeren tudi v procesu decentra-
lizacije, zato menimo, da je potrebno 
problem financiranja vrtcev kvečjemu 
prenesti n pokrajine, kamor naj se pre-
nese ta pristojnost in ustrezno potreb-
na finančna sredstva. 

Ni pa zanemarljivo mnenje nekate-
rih županov, da podpirajo le tisti del 
zakona, ki predvideva, da sredstva za 
plače, davke in prispevke ter druge 
prejemke delavcev v celoti zagotavlja 
državni proračun, saj le ta sredstva v 
mestnih, primestnih in tako razvitih 
kot nerazvitih občinah predstavljajo 
povprečno 75% vseh stroškov progra-
mov vrtcev. Poslanci Slovenske ljudske 
stranke predlaganega zakona ne bomo 
podprli. Zato pa v Slovenski ljudski 
stranki predlagamo, da Vlada Republike 
Slovenije upošteva današnjo razpravo, 
upošteva, da je preko 5 tisoč volivcev 
vendarle podpisalo tak predlog zakona 
in pripravi spremembe, ki bodo omogo-
čile ustrezno finančno podporo staršem 
predšolskih otrok, ne glede na to, ali so 
vključeni v vrtec ali ne.

Po našem mnenju pa je nujno po-
trebno tudi ponovno preveriti merila, 
ki sedaj opredeljujejo delež staršev za 
programe v javnih vrtcih. 

Pripravil Janez Tomšič
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MEDNARODNA DEJAVNOST

PREDSEDNIK DRŽAVNEGA SVETA V BRUSLJU NA PARLAMENTARNEM 
SREČANJU O PRIHODNOSTI EVROPE

Predsednik Državnega sveta Republike Slovenije Janez Sušnik se je 
udeležil srečanja predsednikov parlamentov držav članic EU in Evropske-
ga parlamenta o prihodnosti Evrope pod naslovom Od premisleka k 
dejanjem v Bruslju.

Predsednik Sušnik je v delovni skupini o energetski politiki v okviru sre-
čanja poudaril, da Slovenija podpira strategijo za trajnostno konkurenčno 
in varno energijo. EU lahko stabilnost cen in zanesljivost oskrbe doseže 
predvsem z diverzifikacijo energentov in njihovih proizvodov. Zaradi predvi-
denega povišanega povpraševanja po nafti in plinu si mora EU prizadevati 
za dobro sodelovanje z Rusijo in državami kaspijskega območja ter pri 
izgradnji dobavnih zmogljivosti razmišljati inovativno. Poudaril je še, da bi z 
zmanjšanjem cestnega tovornega prometa in povečanjem železniškega do 
leta 2010 za vsaj 10 % močno pripomogli tudi k zmanjšanju emisij v okolje. 
Večji poudarek bi bilo potrebno dati obnovljivim virom, kot so biomasa in 
izkoriščanje rek, glede katerih je bilo v Sloveniji opravljenih že vrsto študij. 
Seveda pa ne smemo pozabiti na varčevanje z energijo in spoštovanje že 
sprejete zakonodaje tako na državni kot na evropski ravni. EU v tem trenut-
ku nima dovolj natančnih in jasno določenih dolgoročnih scenarijev ener-
getskih povezav znotraj EU in izven nje. Vendar Slovenija podpira enovit 
in celoten pristop k energetski politiki, saj bi se ji kot majhni državi s tem 
izboljšal izhodiščni pogajalski položaj. 

PREDSEDNIK DRŽAVNEGA SVETA SPREJEL PREDSEDNIKA SLOVAŠKE 
VLADE

Predsednik Državnega sve-
ta RS Janez Sušnik je sprejel 
predsednika vlade Slovaške 
republike dr. Roberta Fica, 
ki je bil na obisku v Republi-
ki Sloveniji. Sogovornika sta 
izmenjala stališča o sodelo-
vanju med obema državama 
in ga ocenila kot odličnega. 
Ugotovila sta, da vrednost bla-
govne izmenjave med obema 
državama letno presega 600 
milijonov dolarjev, kar nedvom-
no zelo ugodno vpliva tudi na 
ostala področja sodelovanja. Predsednika sta spregovorila še o možnostih 
vlaganja tujega kapitala, kjer se je Slovenija v skladu s svojo strategijo o tu-
jih vlaganjih usmerila bolj v zaščito nacionalnega premoženja. Predsednik 
slovaške vlade je še čestital ob prevzemu evra, saj Slovenija tudi s tem do-
kazuje svojo gospodarsko razvitost in občutljivost do socialnih vprašanj.

delo državnega sveta republike Slovenije

DEJAVNOST DS RS DOMA

PODPREDSEDNIK DRŽAVNEGA SVETA JOŽE STANIČ PODELIL 
PRIZNANJA NAJZASLUŽNEJŠIM PROSTOVOLJCEM ZA LETO 2006

Zaradi delovnih obveznosti v tujini je namesto predsednika DS RS Jane-
za Sušnika priznanja najzaslužnejšim prostovoljcem za leto 2006 podelil 
podpredsednik Jože Stanič. Letošnja slovesnost je bila že šesta zapored. 
Državni svet sedaj tako že tradicionalno vsako leto obeleži svetovni dan 
prostovoljstva 5. december. 

Letos so posebna priznanja Državnega sveta dobili Vili Tomat (predla-
gateljica Gasilska zveza Slovenije), Rudolf Erwin Skobe (predlagateljica 
Planinska zveza Slovenije), Jožef Fideršek (predlagateljica Turistična zveza 
Slovenije), Rado Stojanovič (predlagateljica Zveza društvenih organizacij), 
Janez Gorišek (predlagatelj Olimpijski komite Slovenije - Združenje šport-
nih zvez), Zlatka Rashid (predlagateljica Zveza prijateljev mladine Maribor), 
Branko Arnšek Rudi (predlagateljica Zveza ZŠAM Slovenije), Marjan Ah-
čan (predlagateljica Ribiška zveza Slovenije), Branka Bukovec (predlaga-
teljica Slovenska filantropija) in prim. Kurt Kancler (predlagatelj Območno 
Združenje Rdečega Križa Maribor).

DRŽAVNI SVET SPREJEL ODLOŽILNI VETO NA ZAKON O VERSKI 
SVOBODI 

Državni svet je na 18. izredni seji 22. decembra sprejel odložilni veto na 
Zakon o verski svobodi, ki ga je Državni zbor sprejel na 23. redni seji 19. 
decembra 2006. Po mnenju državnega sveta je vlada z zakonom o verski 
svobodi bistveno presegla ustavne določbe, ki ločujejo cerkev od države 
in zapovedujejo enakopravnost verskih skupnosti, saj je zakon oblikovan 
predvsem v korist velikih verskih skupnosti, kot je RKC, ki s svojim delova-
njem vedno pogosteje posega v javno sfero. Vlada je tako z zakonom pre-
segla okvire, ki jih daje slovenska ustava, okvir laične države, okvir ločitve 
države in cerkve ter predvsem tudi ustavno načelo svobode vesti in veroiz-
povedi in enakopravnosti vseh verskih skupnosti. Zakon tudi ni usklajen s 
t.i. Vatikanskim sporazumom.

S 50. SEJE DRŽAVNEGA SVETA 
Na 50. seji Državnega sveta Republike Slovenije je veleposlanik Zvezne 

republike Nemčije v Republiki Sloveniji dr. Hans Joachim Goetz predstavil 
predsedovanje Zvezne republike Nemčije EU v času od 1. januarja do 30. 
junija 2007, guverner Banke Slovenije mag. Mitja Gaspari pa vlogo Banke 
Slovenije v okviru sistema Evropske centralne banke.

Državni svet je v nadaljevanju obravnaval Predlog zakona o romski 
skupnosti v Republiki Sloveniji. Predlog zakona naj bi uredil položaj in 
opredelil področja posebnih pravic romske skupnosti v Republiki Sloveniji, 
pristojnost državnih organov in organov samoupravnih lokalnih skupnosti 
za njihovo izvajanje ter sodelovanje predstavnikov romske skupnosti pri 
uresničevanju njihovih pravic in obveznosti, določenih z zakonom. Državni 
svet je pozdravil predlog, saj je že večkrat tudi sam v svojih razpravah opo-
zarjal na nujnost po zakonski ureditvi tega področja, tako kot predvideva 
Ustava RS. Vendar so državni svetniki izpostavili nekatere nedorečenosti 
predloga zakona. 

Državni svet je obravnaval tudi vladni Predlog zakona o stvarnem pre
moženju države, pokrajin in občin. Predlog zakona naj bi uredil stvarno 
premoženje, ki je v lasti Republike Slovenije in vseh delov lokalnih skup-
nosti, ki imajo pravno subjektiviteto. Cilji predloga so sistematična in eno-
vita ureditev področja ravnanja s stvarnim premoženjem države in samou-
pravnih lokalnih skupnosti; razmejitev uporabe zakona kot generalnega 
predpisa ter uporabo predpisov s specialnih področij; vzpostavitev ažurne 
skupne evidence nepremičnega premoženja države; zagotovitev možno-
sti hitrejšega prilagajanja razmeram na trgu; zagotovitev preglednosti in 
učinkovitosti pri ravnanju s stvarnim premoženjem države in samoupravnih 
lokalnih skupnosti ter jasno določen krog subjektov, za katere velja zakon. 
Državni svet je pozdravil prizadevanja Vlade RS za doseganje ciljev iz pred-
loga zakona, vendar pa se v zvezi z ravnanjem s stvarnim premoženjem 
postavlja kar nekaj vprašanj. Termin “pokrajine” in njenega premoženja 
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iz predloga zakona bi moral biti izpuščen, saj Slovenija še nima pokrajin: 
Državni svetniki so opozorili na poenotenje izrazov, predvsem glede izvaja-
nja in izvrševanja kot tudi pri poimenovanju pristojnega organa v občini za 
upravljanje s premoženjem. Predlog zakona oziroma njegova obrazložitev 
ne daje zadovoljivega odgovora na nekatera vprašanja in sicer v zvezi raz-
ličnimi državnimi organi, o razmerjih med njimi in drugimi državnimi organi 
in organi samoupravnih lokalnih skupnosti, ki uporabljajo posamezne dele 
sicer enotne stavbe. 

Na Ministrstvu za kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano je Državni svet na-
slovil vprašanje Marjana Maučeca, zakaj se delo Kmetijsko gozdarskega 
zavoda Murska Sobota kot javnega zavoda, s strani države za delo, ki ga 
opravlja po naročilu države, ne financira po dvanajstinah enako kot vsi os-
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tali javni zavodi v Republiki Sloveniji. Od Ministrstva za finance se pričakuje 
odgovor na vprašanja Rada Krpača v zvezi z reorganizacijo carinske službe 
in ali se ob tem ukinja oziroma zapira Carinski urad v Dravogradu, ali ne bi 
bilo smiselno počakati z reorganizacijo in racionalizacijo carinske službe 
na čas ob vstopu Hrvaške v EU in ali ne bi bilo smiselno preložiti razmiš-
ljanja o ukinitvi Carinskega urada v Dravogradu na obdobje po uveljavitvi 
pokrajin v Sloveniji in po izgraditvi številnih poslovnih con, ki so v teku na 
Koroškem.

Državni svet je izvolil Mirana Bavčarja za člana komisij Državnega sveta 
za mednarodne odnose in evropske zadeve ter za malo gospodarstvo in 
turizem. Sprejel je tudi poročilo o delu Državnega sveta v 2006. DZ

Pismo Ivana Sušina, predsednika 
OO SLS Brežice županu Brežic 
Ivanu Molanu

Hvala za čestitke in Vaše pismo ob moji 
izvolitvi za predsednika Slovenske ljudske 
stranke v občini Brežice.

Čestitam ob tako lepi gesti, verjamem, da 
je iskrena. Če boste tako nadaljevali, menim, 
da boste še nadgradili svojo politično kariero 
in lahko napravili še veliko dobrega za ljudi.

Kot predsednik SLS v občini Brežice, ob-
činski svetnik in občan bom zagovarjal in se boril le za tisto, kar sem 
in bom prepričan, da je prav in dobro za ljudi. Za ta boj bom uporabljal 
vsa moralno sprejemljiva in pravno dovoljena sredstva, uporabljal bom 
ves svoj razum, osebno moč, znanje in izkušnje-boril se bom z vsem 
srcem.

V občinskem svetu bom razpravljal in glasoval v skladu s programom 
Slovenske ljudske stranke v občini Brežice, ki smo ga obljubili volivcem 
in za katerega menimo, da je pravičen. O ostalih zadevah predlagam, 
da se kljub pomanjkanju časa in včasih tudi volje, pogovorimo, posluša-
mo drug drugega, izmenjamo poglede in dokazila ter o tem razmislimo. 
Nato dovolimo drugim in sebi, da vsak zavzame stališče po svoji vesti 
(ki bo včasih enako, včasih pa tudi različno od ostalih), ter v tem duhu 
razpravlja in tudi glasuje. Borimo se pošteno, da si bomo zopet lahko 
pogledali v oči in skupno delali, ko bomo spet enakega mnenja.

Sam nimam nobenih osebnih interesov v politiki, razen skupnega 
razvoja naše občine ter dvig kvalitete življenja v naših družinah in pri po-
sameznikih. Tudi krajevna skupnost, v kateri živim, je zame enakopravna 
z vsemi ostalimi. Upam, da tako razmišljate tudi Vi in boste v tem duhu 
tudi delali. Ravno tako upam, da boste napravili vse, kar je v Vaši moči, 
da bodo skupni interesi prevladali nad dobičkonosnimi interesi posamez-
nikov v naši občini in izven nje!

Predlagam, da redno vzdržujeva in nadgrajujeva odnos med nama in 
našima strankama, kakor tudi z drugimi strankami-tudi takrat, ko in če 
bomo imeli različne poglede. Sam se bom trudil, da bo najin in naš od-
nos korekten. Če pa bomo kdaj nehote pogrešili, se že vnaprej opraviču-
jem in predlagam, da drug drugemu oprostimo in se opravičimo, čeprav 
je težko – kajti le na tak način je možen dolgoročen odnos.

V upanju na plodno sodelovanje v korist vseh ljudi, Vas v imenu Sloven-
ske ljudske stranke in v svojem osebnem imenu lepo pozdravljam.

Datum: 6.12.2006

Ivan Sušin,
predsednik OO SLS Brežice

(p.s. Ker menim, da je Vaše in moje pismo dobronamerno, ker govorita o sodelovanju 
med strankami in posamezniki in lahko mečeta pozitivno luč na politiko, sem svoje pismo 
poslal tudi medijem. Napisal sem jim tudi, da lahko pri Vas iščejo vaše pismo, ki ste mi ga 
poslali, in soglasje za objavo.)

Za Interesno skupino lokalnih 
interesov DS RS je uspešno leto
Interesna skupina lokalnih interesov DS RS, ki jo vodi vodja svetniške skupi
ne SLS Marjan Maučec, je pripravila Poročilo o delu v obdobju od 1. januarja 
2006 do 31. decembra 2006. 

Interesna skupina lokalnih intere-
sov je imela v obdobju od 1.1.2006 
do 31.12.2006 11 sej. Sestajala se je 
pred vsako redno sejo državnega sve-
ta ter razpravljala o zadevah, ki so 
bile na dnevnem redu sej državnega 
sveta, enkrat pa je imela sejo z Inte-
resno skupino kmetov, obrtnikov in 
lokalnih interesov. Na svojih sejah 
se je opredeljevala do predlogov skle-
pov za odločanje na seji državnega 
sveta, ki so oblikovani na podlagi po-
ročil komisij državnega sveta. V 47 
primerih je podprla predloge sklepov 
v predloženi obliki, k 5 predlogom 
sklepov je predlagala dopolnitve 
oziroma spremembe, ki so bile v dr-
žavnem svetu povzete v celoti, v 3 
primerih pa se interesna skupina ni 
opredelila do predlogov sklepov. Inte-
resna skupina je na sejah obravnava-

la 8 pobud državnih svetnikov.
Člani interesne skupine lokalnih 

interesov zastopajo v državnem sve-
tu interese občin volilne enote, v 
kateri so bili izvoljeni. V ta namen 
so praviloma v občinah, v kateri je 
sedež volilne enote, odprte svetniške 
pisarne, kjer lahko državni svetnik 
opravlja razgovore s predstavniki 
občin, volivci in drugimi zainteresi-
ranimi svoje volilne enote. Na ta na-
čin je omogočen neposreden stik med 
volilno bazo in državnim svetnikom 
in s tem pretok predlogov, mnenj in 
pobud med volilno bazo in državnim 
svetom. Državni svetnik se na terenu 
seznanja z aktualno problematiko, ki 
jo potem skuša reševati in prenašati v 
državni svet preko svetniških vprašanj 
in pobud. mf
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Spoštovani gospod mini
ster, ali nam lahko za zače
tek pojasnite, zakaj sploh 
ustvarjamo pokrajine?

Ustanovitev pokrajin je seve-
da tesno povezana s skladnim re-
gionalnim razvojem. In del tega 
je tudi finančna decentralizaci-
ja. Razlike v razvitosti so med 
osrednjo slovensko regijo in 
drugimi deli prevelike. Finanč-
ni viri so namreč koncentrirani 
v osrednjem delu Slovenije, kar 
pomeni, da se razlike iz leta v 
leto večajo (bogati postajajo še 
bogatejši in revni revnejši). Z 
ustanovitvijo pokrajin želimo 
ta tok omiliti oz. obrniti.

Če želimo pospešiti sklad-
nejši regionalni razvoj, torej 
policentrični razvoj, potem je 
ustanovitev pokrajin po moji 
oceni nujna. Bistvo ustanovitve 
pokrajin je torej prenos nalog 
pokrajinskega pomena skupaj s 

Ustanovitev 
pokrajin pomeni 
decentralizacijo 
Slovenije

POGOVOR Z MINISTROM V SLUŽBI VLADE RS 

ZA LOKALNO SAMOUPRAVO IN REGIONALNO 

POLITIKO DR. IVANOM ŽAGARJEM

ustava republike Slovenije predvideva ustanovitev pokrajin, zato smo se odločili, 
da kot izhodiščno temo tokratnega pogovora z ministrom dr. Ivanom Žagarjem 
izberemo pripravo paketa zakonov s področja ustanovitve in delovanja pokrajin. 
Služba Vlade rS za lokalno samoupravo in regionalno politiko je namreč pristojna 
za njeno strokovno pripravo, vodi pa seveda tudi postopke usklajevanja na politični 
ravni, s strankami v državnem zboru in s posameznimi resorji. Srečanje z ministrom 
smo izkoristili tudi za pogovor o nekaterih drugih v tem trenutku aktualnih temah s 
področja lokalne samouprave in regionalne politike.

finančnimi viri z državne ravni 
navzdol, ni pa namen jemanje 
nalog in finančnih virov obči-
nam. Naša služba je te naloge 
že opredelila v pripravljenem 
zakonodajnem paketu. Nalo-
ge regionalnega pomena smo 
ovrednotili v projekcije za leto 
2009, kar pomeni nekje 370 
milijard slovenskih tolarjev, s 
katerimi naj bi se v prihodnje  
upravljalo na nivoju pokrajin in 
ne na nivoju centra.

Bistvo ustanovitve pokrajin 
je torej prenos nalog pokra
jinskega pomena skupaj s 
finančnimi viri. Omenili ste 
zakone, ki jih pripravljate. 
Kako bo potekalo formalno 
ustanavljanje pokrajin, kate
ri zakoni bodo potrebni in v 
kakšni fazi so v tem trenut
ku? Kdaj lahko torej priča
kujemo, da bodo pokrajine 
dejansko zaživele?

Sprva je bilo potrebno spre-
meniti Ustavo Republike Slo-
venije, ta politični konsenz 
je bil dosežen v prvi polovici 
leta 2006. Na podlagi spreme-
njene ustave smo v naši službi 
pripravili paket zakonodaje, to-
rej zakon o pokrajinah, zakon 
o financiranju pokrajin, zakon 
o volitvah in pa zakon o po-
stopku ustanavljanja pokrajin. 
Zakonodaja je v tem trenutku 
v fazi zaključnega 
usklajevanja tako 
na politični rav-
ni s strankami v 
državnem zboru 
kot tudi med re-
sorji. Odprto je še 
vprašanje obsega 
prenosa pristoj-
nosti iz upravnih 
enot na pokraji-
ne, s čimer bi radi 
zmanjšali stroške 

administracije, in končna re-
šitev glede zakona o financi-
ranju pokrajin. V naslednjih 
dneh bomo upam zaključili z 
medresorskim usklajevanjem, 
ponovno sledi predstavitev po-
litičnim strankam in potrditev 
na seji Vlade RS. Menim, da 
bi moral državni zbor sprejeti 
zakone še v prvi polovici leta. 
To je zelo pomembno, saj nas 
nato čaka sprememba približ-
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no 40-ih različnih zakonov, ki 
so povezani z ustanovitvijo po-
krajin in ostale priprave admini-
strativne narave. Torej nas čaka 
še veliko dela, če želimo prve 
volitve v pokrajinske svete izpe-
ljati skupaj z državnozborskimi 
volitvami leta 2008. Brez usta-
novitve pokrajin pa ni mogoče 
pričakovati naslednjega koraka 
k skladnejšemu regionalnemu 
razvoju.

Gospod minister, kaj pa vse
bina teh pokrajin? O čem naj 
bi odločale? Zanesljivo bo 
potrebno prenesti določene 
pristojnosti države na te po
krajine? 

Bistvo ustanovitve pokrajin 
je, kot rečeno, prenos nalog 
pokrajinskega pomena skupaj 
s finančnimi viri z državne rav-
ni navzdol, ni pa namen obči-
nam vzeti naloge in finančne 
vire. Izjemi sta le financiranje 
kulturnih zavodov in zagotavlja-
nje pomoči na domu, kar pa je 
že predvideno v obstoječi zako-
nodaji. Bo pa odprta možnost, 
da se občine v pokrajini dogo-
vorijo, uskladijo in prenesejo 
posamezno nalogo na pokra-
jino. Tak primer bi lahko bilo 
področje ravnanja z odpadki. 
V tem primeru pa bodo mora-
le občine pokrajinam za oprav-
ljanje te naloge odstopiti tudi 
finančne vire.

Kako komentirate pripom
be ali mnenja, da pomeni 
večje število pokrajin še laž
jo pot k centralizmu?

Menim, da bomo s pripravlje-
no zakonodajo stopili v smer 
policentričnega razvoja, zgod-
ba glede centralizma pa bi bila 
odpravljena. Kot sem dejal, 
to pomeni dodatnih 5 ali 6 % 
bruto produkta, s katerimi bi 
se upravljalo na nivoju pokra-
jin. Osebno ne vidim možnosti 
hitrejšega, skladnejšega ali po-
licentričnega razvoja brez us-
tanovitve pokrajin. Pokrajine 
pa seveda ne smejo posegati v 
področje delovanja občine, na 
drugi strani pa posamezne ob-

čine ne morejo ovirati 
razvojnih odločitev po-
krajine.

Znano je, da se 
veliko število ljudi 
dnevno prevaža na 
delovno mesto v 
prestolnico. Kako 
pokrajine rešujejo 
ta problem?

Trenutno država 
opravlja naloge, ki naj 
bi jih v prihodnje oprav-
ljale pokrajine. Ljudje, 
ki so zadolženi za do-
ločene naloge, bodo 
lahko le-te opravljali 
še naprej z razliko, da 
bodo delo opravljali po 
pokrajinskih središčih. 
Ljudje bodo torej lahko delovali 
bližje svojemu domu, nenazad-
nje v okolju, v katerem živijo. 
Nastala bodo dodatna, kvalitet-
na delovna mesta, v prvi fazi z 
obstoječimi kadri, v nadaljevanju 
pa bo vsaka pokrajinska uprava 
verjetno težila tudi k temu, da bo 
imela čim bolj učinkovito in kva-
litetno upravo.

Kakšna bo organizacija ob
lasti v pokrajinah? Kako to 
predvideva zakon?

Trenutno so predvideni pokra-
jinski sveti. Pokrajina bo imela 
tudi predsednika, ki jo bo vodil. 
Pokrajinski sveti naj bi bili volje-
ni za obdobje petih let. Glede 
načina volitev so še nekatera 
odprta vprašanja, saj želimo do-
seči čim bolj enakomerno zasto-
pane pokrajine v pokrajinskih 
svetih, ki jih zastopajo župani. 
Sicer pa naj bi bil pokrajinski 
svet najvišji organ odločanja o 
vseh zadevah v okviru pravic 
in dolžnosti pokrajine. Sestav-
ljen bo iz članov, ki jih s svo-
bodnim in tajnim glasovanjem 
na podlagi neposredne, enake 
in splošne volilne pravice volijo 
volivci s stalnim prebivališčem 
na območju pokrajine. Izvršil-
ni organ pokrajinskega sveta bo 
predsednik pokrajinskega sveta, 
ki bo opravljal izvršilno funkcijo 
v pokrajini, jo bo pa tudi pred-

stavljal in zastopal. Pokrajinska 
uprava bo opravljala upravne, 
strokovne, pospeševalne in raz-
vojne naloge ter naloge v zvezi 
z zagotavljanjem javnih služb iz 
pokrajinske pristojnosti. Organi-
zirana naj bi bila v pokrajinskih 
upravnih organih po resornem 
načelu glede na pokrajinske pri-
stojnosti.

Če nekako strnemo, leta 
2008 bomo verjetno že 
volili v nove pokrajinske 
svete in leta 2009, kot pra
vite, bomo pokrajine tudi 
imeli. Kakšne so po vašem 
mnenju te prednosti in tudi 
slabosti? Kje vi vidite v tem 
trenutku dobre in slabe stra
ni tega?

Kar zadeva skladnejši regio-
nalni razvoj (policentrični raz-
voj) menim, da je ta premik 
zelo pomemben, določene pa-
sti pa seveda obstajajo. V naši 
službi sicer ocenjujemo, da je 
ustanovitev pokrajin finančno 
nevtralna operacija in zato ne 
predvidevamo povečanja fi-
nančnega bremena za državni 
proračun, saj gre, kot že reče-
no, za prenos nalog pokrajin-
skega pomena skupaj s finanč-
nimi viri in administrativnimi 
strukturami z državne ravni 
navzdol.

Evropa meni, da bi 
Slovenija lažje črpa
la evropska sreds
tva, če bi imela zgolj 
2 ali 3 pokrajine. Na 
čem utemeljujete 
odločitev, da bo v 
Sloveniji 1214 po
krajin? 

V tem trenutku je 
ta številka politično 
najrealnejša, sicer 
pa je za sprejetje za-
kona o ustanovitvi 
pokrajin potrebna 
dvotretjinska večina 
v državnem zboru, to-
rej je potrebno prido-
biti podporo večine 
strank in poslancev. 

Sam nisem zagovornik zgolj 
treh pokrajin, ker bi to pome-
nilo razvoj izključno na osi 
Koper - Ljubljana - Maribor, 
ostali deli pa bi bili ponovno 
odrezani (Notranjska, Gorenj-
ska, Bela krajina, Prekmurje, 
Koroška).

Kar zadeva črpanja evropskih 
sredstev v naslednjem finanč-
nem obdobju (2007-2013), je 
Slovenija v celoti upravičena 
do sredstev kohezijske politi-
ke, potem pa bo sledilo izvaja-
nje na nivoju dveh kohezijskih 
regij.

Kakšno vlogo ima sicer va
ša služba pri črpanju sred
stev strukturnih skladov 
Evropske unije?

Naša služba je organ uprav-
ljanja za strukturne sklade, to 
pomeni, da je odgovorna za 
upravljanje strukturne politike 
in učinkovito ter pravilno črpa-
nje sredstev strukturne politike. 
Neposredno torej ne objavlja-
mo razpisov, ampak predvsem 
skrbimo za koordinacijo vklju-
čenih institucij, s ciljem do-
seganja čim večjih sinergij in 
učinkov. Za pripravo razpisov 
in njihovo izvedbo so praviloma 
odgovorna ministrstva, ki pa lah-
ko del nalog delegirajo tudi na 
druge izvajalske institucije (npr. 
podjetniški sklad v Mariboru).
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Črpanje evropskih sredstev 
se je v mandatu te vlade iz
boljšalo. Kakšni so razlogi 
za to?

Konec leta 2004 je bilo črpa-
nje evropskih sredstev praktič-
no na ničli, razen seveda posre-
dovanih avansov. V letu 2005 
smo se v naši službi resno lotili 
intenziviranja postopkov. Posle-
dica tega je bilo izboljšanje ad-
ministrativne usposobljenosti, 
kar se je izkazalo v ukrepih na 
številnih področjih, to je od do-
datnih usposabljanj, bolj jasnih 
navodil, boljše priprave projek-
tov, izboljšane komunikacije 
med posameznimi ministrstvi 
in do same optimizacije siste-
ma. Ugotovili smo namreč, 
da je sistem izjemno zapleten, 
zato smo že v začetku leta 2006 
nepotrebne dele sistema izpusti-
li, denimo ukinili dve posredniš-
ki telesi. 

Gre torej za cel niz ukrepov, v 
katerega se je vključila celotna vlad-
na ekipa. Ocenjujem, da je stanje 
sedaj tekoče, Slovenija pa je posta-
la vodilna država pri črpanju sred-
stev. Moram pa še povedati, da za 
nas ni najbolj važno, da smo prvi. 
Tu ne gre za nekakšen vrstni red, 
ampak za to, da bodo vsa sredstva 
do konca programskega obdobja 
2004-2006, t.j. leta 2008, počrpa-
na in to v skladu s cilji, ki si jih je 
Slovenija zastavila.

Ali ima Slovenija kakšne 
prioritete pri črpanju sred
stev?

Sredstva se dodeljujejo na 
osnovi Enotnega programske-
ga dokumenta, ki predstavlja 
strateško-programsko osnovo 
za izvajanje posameznih raz-
pisov. Za novo programsko 
obdobje imamo pet prioritet: 
hitrejša gospodarska rast, nova 
in kakovostna delovna mesta, 
učinkovitejša in cenejša država, 
socialna država in povečana za-
poslenost ter ukrepi za povečan 
trajnostni razvoj. Ti cilji in ukre-
pi so tesno povezani z izhodiš-
či Evropske komisije znotraj 
lizbonske strategije.

Na koliko denarja iz bla
gajne EU lahko v naslednji 
finančni perspektivi 2007
2013 računa naša drža
va?

Slovenija si je za novo finanč-
no perspektivo 2007-2013 iz-
pogajala za okrog 3,6 krat več 
sredstev, kot jih imamo v seda-
njem programskem obdobju. V 
okviru nove finančne perspekti-
ve EU 2007-2013 naj bi Sloveni-
ja iz naslova kohezijske politike 
ter politike razvoja podeželja in 
ribištva EU prejela za progra-
me 4.551 mio EUR.

Ali so bili uvedeni kakšni 
ukrepi za izboljšanje črpa
nja in kateri?

Teh je bilo kar nekaj. Uvedli 
smo redne tedenske sestanke 
ministrov, vključenih v postop-
ke implementacije. Opravljajo 
se tudi redni tedenski sestanki 
na operativni ravni, s katerimi 
je doseženo aktivno reševanje 
vseh morebitnih odprtih težav. 
Mesečno spremljamo stanja 
implementacije s strani orga-
na upravljanja in o tem sezna-
njamo pristojne ministre ter 
predsednika vlade. Tedensko 
spremljamo tudi stanja plačil 
in posredovanih zahtevkov za 
povračila iz EU, s strani plačil-
nega organa in organa upravlja-
nja, ter poročanje na operativni 
in ministrski ravni. Ob tem smo 
prenesli tudi funkcije posredniš-
kih teles za ESRR in ESS na 
organ upravljanja.

Minister, če se dotaknemo 
še lokalnih volitev, ki so 
za nami. Ker ste praktično 
»minister za župane oz. ob
čine«, kako komentirate re
zultate letošnjih volitev?

Kot služba nismo bili toliko 
vključeni v sam proces volitev, 
smo pa toliko bolj vključeni se-
daj, ko pomagamo predvsem v 
občinah, kjer se stvari na novo 
vzpostavljajo. Veliko občin se 
obrača na nas in v naši službi 
jih poskušamo servisirati. 

Kar se volitev tiče, pa se je po 

mojem prepričanju pokazalo, da 
kjer se dobro dela, je tudi rezul-
tat. Z vidika SLS je treba reči, 
da se je ponovno potrdila naša 
ljudskost, neposredna relacija do 
ljudi, imamo prave ljudi in poten-
cial. Bo pa treba še kaj naredit 
glede nadaljnjega razvoja in nad-
gradnje na državno raven. 

Klub županov pri SLS šteje 
po zadnjih podatkov že kar 
85 članov. Je to pri vašem 
delu prednost ali slabost?

Kar zadeva samega dela 
SVLR ni nobene dileme, da 
posebej na individualni ravni 
ne vodimo projektov, ampak 
skrbimo za izboljševanje sistem-
skih pogojev za delovanje ob-
čin. Vodimo sistemski pristop, 
ki je neodvisen od volje teh 
naših 85 županov; skušamo za-
gotoviti enakomeren sistem fi-
nanciranja, tako da bodo imeli 
ljudje, ne glede na kraj bivanja, 
primerljive pogoje za življenje. 
Pri nas tako ni nekega »kliente-
lističnega« pristopa, kar konec 
koncev vodi tudi druge, da sle-
dijo našemu principu. 

V smislu decentraliziranega 
pristopa na terenu je SLS zago-
tovo tista, ki vodi proces. Občin 
je 210; tudi kot minister se odzi-
vam na vse pobude kluba, zago-
tovo pa je vloga Kluba županov 
še drugje. Namreč, župani bodo 
morali v naslednjih pogajalskih 
obdobjih z državo preko svojih 
združenj izpogajati nadaljnje po-
goje financiranja. 

Letošnje leto je bilo tudi v 
znamenju ustanavljanja no
vih občin. Kakšno dinamiko 
lahko pričakujemo na tem 
področju v prihodnje?

Ta proces se umirja, kar smo vi-
deli v zadnjem letu. Ta letošnji val 
ima vzrok v preteklem mandatu, 
ko se je ta proces zaviral in se je 
občine ustanavljalo arbitrarno in 
ne na podlagi primerljivih pogo-
jev. V prihodnje pa bomo zaradi 
sistema financiranja EU zagotovo 
priča neki vrsti povezovanja občin 
pri pripravi razvojnih projektov. 

Seveda pa bi delali krivico, 
če ne bi priznali, da so te nove 
občine naredile nekaj bistvenih 
korakov naprej na področju ure-
janja infrastrukture, ohranjanja 
poseljenosti in kulturne krajine. 

Ste tudi vodja delovne sku
pine za lokalno samoupra
vo pri Izvršilnem odboru 
SLS. Kako sicer poteka ko
munikacija med stranko, 
poslansko skupino (PS) in 
vašo službo?

Upam, da se tudi v poslanski 
skupini strinjajo, da poskušamo 
ohranjati dobre odnose tudi tako, 
da se tedensko srečujemo na se-
jah. Zaenkrat nisem opazil mo-
rebitnih težav v komuniciranju s 
poslansko oziroma z omenjeno 
delovno skupino, kakor tudi ne 
z župani. Vedno se trudimo, da 
se čim hitreje odzivamo na vse 
podane pripombe.

Hvala za pogovor!
MR, RR



1� delo vlade

Delo vladeDelo vlade
101. seja, 13. december 2006

Sprejeta davčna regijska olajšava za raziskave in razvoj 
V predlogu uredbe je definiran pojem davčna regijska olajšava kot dodat-

na davčna olajšava v višini 10% oziroma 20% vlaganj v raziskovalno-razvoj-
ne projekte, ki presega splošno olajšavo za vlaganja v raziskovalno-razvojne 
projekte v višini 20%. Davčna regijska olajšava v skladu s pravili za državne 
pomoči predstavlja državno pomoč, zato so v predlog uredbe vključena tudi 
pravila in zahteve, ki veljajo za državne pomoči, za poročanje davčnemu 
organu na posebej predpisanih obrazcih, uredba se ne uporablja za pomoč 
dejavnostim v zvezi z izvozom, nedovoljeno je kombinirati davčno regijsko 
olajšavo z drugimi oblikami državnih pomoči, vrnitev državne pomoči.  
V uredbi so določene statistične regije, v katerih se lahko uveljavlja davč-
na regijska olajšava, in sicer se lahko davčna regijska olajšava v višini 
10% vlaganj v raziskave in razvoj uveljavlja v statističnih regijah, ki ima-
jo bruto domači proizvod na prebivalca nižji od povprečja države do 
15 % in te so Savinjska, Jugovzhodna Slovenija, Gorenjska in Goriška. 
Davčna regijska olajšava v višini 20% vlaganj v raziskave in razvoj pa se 
lahko uveljavlja v statističnih regijah, ki imajo bruto domači proizvod na 
prebivalca nižji od povprečja države za več kot 15% in te so Pomurska, 
Podravska, Koroška, Zasavska, Spodnje Posavska in Notranjsko-kraška.  
V predlogu uredbe je prehodna določba, ki določa, da do potrditve sheme 
državne pomoči za davčno regijsko olajšavo po tej uredbi s strani Evrop-
ske komisije, lahko davčno regijsko olajšavo po potrditvi skupinske izjeme 
uveljavljajo mikro, mala in srednje velika podjetja, pri čemer pa skupinska 
izjema ne velja za projekte, pri katerih znaša vsota upravičenih stroškov 
vsaj 25 milijonov EUR oz. znesek pomoči vsaj 5 milijonov EUR. 

Določitev dohodkov verskih delavcev iz naslova razmerja z versko 
skupnostjo 

Verski delavci so, v skladu s standardno klasifikacijo poklicev, osebe, 
ki se ukvarjajo z ohranjanjem religioznih tradicij, običajev in obredov v 
skladu z določenim verovanjem. Dela vključujejo ohranjanje religioznih 
tradicij, običajev in verovanj, vodenje religioznih dejavnosti in verskih 
obredov, opravljanje različnih administrativnih in socialnih dejavnosti v 
okviru določene verske organizacije, opravljanje duhovnega in moralne-
ga vodenja v skladu z religijo, pripravljanje religioznih pridig in molitev. 
Verski delavci se, izhajajoč iz gornje opredelitve, delijo na duhovnike/du-
hovnice in teologe/teologinje. 

Izhaja se iz predpostavke, da so dohodki verskih delavcev doseženi v 
odvisnem razmerju z versko skupnostjo, ni pa izpolnjen pogoj določe-
nega plačila za opravljeno delo. Duhovniki s strani verske skupnosti ne 
prejemajo plačila za opravljeno delo na način, kot to velja za delovno 
razmerje ali za drugo civilno razmerje. Zato zanje velja predpostavka 
določenega pavšalnega dohodka. Če ima duhovnik dohodke še iz drugih 
naslovov (npr. dohodke iz delovnega razmerja, ker je oseba zaposlena kot 
učitelj, ali dohodke iz avtorskih pravic, ali dohodke iz oddajanja osebne-
ga premoženja v najem ali dohodke iz naložb drugega premoženja), pa 
so ti dohodki obdavčeni na način, kot je sicer z Zakonom o dohodnini 
določeno za obdavčitev teh dohodkov. 

102. seja, 20. december 2006

Odkrivanje kaznivih dejanj v policiji, vojaški policiji in obveščevalni 
službi

S predlaganimi spremembami in dopolnitvami Zakona o kazenskem 
postopku bo omogočeno učinkovito in neodvisno oziroma nepristransko 
odkrivanje in pregon storilcev kaznivih dejanj, ki so pripadniki Policije, 
Vojaške policije, Obveščevalno varnostne službe ali so napoteni na mi-
sijo v tujini. V skladu s predlaganim novim členom ZKP bo pristojnost 
za odkrivanje in pregon kaznivih dejanj, ki jih storijo uradne osebe v 
Policiji, Vojaški policiji, Obveščevalno varnostni službi Ministrstva za 
obrambo ali uradne osebe, ki so napotene na misijo v tujini, prenesena 
na policiste in državne tožilce novega specializiranega oddelka Skupine 
državnih tožilcev za pregon organiziranega kriminala. 

Okoliščine, v katerih pooblastila policije v predkazenskem postopku 
opravljajo dodeljeni policisti v specializiranem oddelku Skupine držav-
nih tožilcev za pregon organiziranega kriminala (dodeljeni policisti), 
so: obstoj razlogov za sum, da je kaznivo dejanje, ki se preganja po 
uradni dolžnosti, storila uradna oseba, zaposlena v Policiji oziroma 
druga uradna oseba, zaposlena na področju notranjih zadev, uradna 
oseba v Vojaški policiji ali uradna oseba, napotena na misijo v tujini.  
Razlog za navedene spremembe in dopolnitve je tudi odločba Ustavno 
sodišče RS z dne 6.7.2006. V obrazložitvi svoje odločbe Ustavno sodišče 
poudarja ustavno dolžnost državnih organov, da opravijo nepristransko 
preiskavo primerov, v katerih obstaja sum mučenja oziroma nečloveškega 
ali ponižujočega ravnanja policije. Ob tem izpostavlja, da mora v pravni 
državi obstajati tak sistem organizacije, ki omogoča izvajanje Ustave RS 
in zakonov, ter tak sistem postopkov, ki omogočajo izvrševanje pravic 
in svoboščin. 

103. seja, 4. januar 2007

Za boljše delovanje inšpekcij
Novelacija zakona o inšpekcijskem nadzoru je eden od ukrepov za 

izboljšanje učinkovitosti delovanja inšpekcij. Zakon ureja koordinacijo 
delovanja inšpekcij, ki delujejo na različnih področjih. Koordinacijo bo 
zagotavljal inšpekcijski svet, ki ga sestavljajo predstojniki inšpekcijskih 
organov, vodil pa ga bo minister za javno upravo (pri tem ga bo lahko 
nadomeščal državni sekretar). Inšpektorati in drugi organi, v katerih de-
lujejo inšpekcije, bodo morali letno poročati o svojem delu resornemu 
ministru in inšpekcijskemu svetu. 

Določanje potrebnih delovnih izkušenj za inšpektorje je preneseno z 
zakona na uredbo; predvidevamo, da se bodo potrebne delovne izkuš-
nje izenačile s primerljivimi delovnimi mesti v javni upravi (s petih let 
na 3 leta in 4 mesece). Poenostavljeno je opravljanje izpitov za inšpek-
torje – do sedaj so morali opravljati več izpitov, sedaj se vse vsebine 
koncentrirajo v en sam inšpekcijski izpit, ki zajema znanja s področja 
inšpekcijskega nadzora, upravnega postopka in prekrškov. Okrepljena so 
pooblastila inšpekcij, zlasti je jasneje urejeno pooblastilo za izrek ukrepa 
prepovedi opravljanja dejavnosti. Globe za nespoštovanje inšpekcijskih 
ukrepov se dvigujejo na 1.500 EUR. Novela tudi določa, da je inšpek-
tor dolžan delovati po navodilih in usmeritvah predstojnika oziroma 
nadrejenega, kar krepi vlogo in odgovornost vodij v inšpekcijah – vse 
do glavnega inšpektorja. 

Spremembe in dopolnitve zakona o inšpekcijskem nadzoru same po 
sebi ne zagotavljajo povečanja učinkovitosti inšpekcij. Pomembneje je, 
da se spremeni način delovanja inšpekcij tako, da ne bo usmerjeno v 
kvantiteto inšpekcijskih ukrepov in izrečenih glob, ampak v kakovostno 
pokrivanje terena z nadzori, v preventivno delovanje in opozarjanje, v 
prioritetno in odločno ukrepanje v primeru kršitev s težjimi (potencial-
nimi) posledicami. Cilji, merila in kazalniki uspešnosti in učinkovitosti 
inšpekcij, ki jih bo pripravil inšpekcijski svet, bodo prilagojeni takšnemu 
pristopu. 
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104. seja, 11. januar 2007

Dopolnitve Zakona o vračanju vlaganj v javno telekomunikacijsko 
omrežje 

Na podlagi določb Zakona o vračanju vlaganj v javno telekomunika-
cijsko omrežje je bilo do 24. 11. 2006 z upravičenci podpisanih 4.586 
poravnav. Te pisne poravnave pomenijo zakonit izvršilni naslov za 
izplačilo vračil in jih prejema komisija, ki je ustanovljena v skladu s 5. 
členom ZVVJTO. Družba za svetovanje in upravljanje, d. o. o., (D.S.U.) 
opravlja administrativne naloge za komisijo in je od 17. 10. 2006 dalje 
v postopku likvidacije, ki jo je treba izvesti v roku 6 mesecev, o čemer 
je Vlada Republike Slovenije v vlogi skupščine D.S.U. sprejela sklep 
7. 9. 2006. D. S. U. nima človeških virov za izvajanje administrativnih 
opravil, zato je treba ta opravila in pripadajoči arhiv prenesti na drugo 
organizacijo. 

Predlog zakona želi zagotoviti kontinuiteto izvršljivosti izvršilnih na-
slovov ob likvidaciji Družbe za svetovanje in upravljanje, d. o. o., s 
prehodom obveznosti na Slovensko odškodninsko družbo, d. d., ter 
povečati hitrost in ekonomičnost postopkov vračanja z nadaljnjo poe-
nostavitvijo in pospešitvijo same izvedbe vračanja prek Slovenske od-
škodninske družbe, d. d. 

Cilji predlaganega zakona so: zagotoviti nemoteno nadaljevanje oprav-
ljanja vseh potrebnih opravil, ki so po zakonu predvidena, še nadalje 
poenostaviti zbiranje zakonitih izvršilnih naslovov in povečati učinko-
vitost vračanja vlaganj. 

Čim hitrejši sprejem zakona je nujen, saj pomeni osnovo za pričetek 
izplačil upravičencem po že veljavnem zakonu. 

105. seja, 18. januar 2007

Vprašanja v zvezi z graditvijo objektov na mejnih prehodih 
Gradnjo mejnih prehodov, ki so potrebni zaradi vključitve Slovenije 

v Evropsko unijo, v celoti ureja Zakon o ureditvi določenih vprašanj 
v zvezi z graditvijo objektov na mejnih prehodih. Zakon podrobneje 
predpisuje postopke pridobivanja nepremičnin, ureja pripravo in spre-
jem lokacijskega načrta za mejne prehode, izdajo dovoljenja za gradnjo 
objektov na območju mejnega prehoda, prav tako pa ureja tudi druga 
vprašanja, povezana s pridobivanjem nepremičnin za gradnjo mejnih 
prehodov. Ministrstvo za javno upravo, ki na podlagi zakona opravlja 
naloge pooblaščenega investitorja, mora v letu 2007 dokončati izgrad-
njo oziroma rekonstrukcijo 16 mejnih prehodov, ki bo sofinancirana 
iz schengenskega vira: Bistrica ob Sotli, Zavrč, Sočerga, Petišovci ter 
Dobovec, Rigonce, Babno polje, Petrina, Vinica, Orešje, Imeno, Ormož, 
Gibina, Razkrižje, Podplanina in Zgornji Leskovec. Izgradnja oziroma 
rekonstrukcija navedenih mejnih prehodov bo izvedena v skladu s schen-
genskimi standardi in je tudi sofinancirana iz schengenskega vira, zato 
je izvedba izgradnje oziroma rekonstrukcije vezana na rok. 

Namen predlaganih sprememb in dopolnitev zakona je pospešitev 
postopkov pri pridobivanju zemljišč za gradnjo mejnih prehodov ter s 
tem tudi hitrejša pridobitev dovoljenja za gradnjo mejnih prehodov. 

Poglavitni cilji predloga sprememb in dopolnitev zakona so: 
-  zagotoviti izvedbo vseh projektov in postopkov v rokih za vzpostavi-

tev zunanje meje Evropske unije v skladu s schengenskimi standar-
di; 

-  zagotoviti možnosti črpanja razpoložljivih finančnih sredstev, ki jih 
je za uveljavitev schengenskih standardov nadzora zunanje meje 
namenila Evropska unija; 

-  pospešiti postopke sporazumevanja z lastniki zemljišč, na katerih je 
predvidena gradnja objektov na območju mejnega prehoda; 

-  zagotoviti učinkovitost pri pridobivanju nepremičnin za gradnjo mej-
nih prehodov. 

Določitev kvote delovnih dovoljenj za leto 2007
Uveljavitev kvote je instrument, ki ga Republika Slovenija lahko upo-

rabi za zaščito svojega trga dela, saj z njo omejuje število delovnih 
dovoljenj tujcev – državljanov tretjih držav na domačem trgu dela. Re-
publika Slovenija je prvič določila kvoto z Uredbo leta 2004 predvsem 
zaradi dejstva, da je Slovenija postala polnopravna članica Evropske 
unije in da je s 1. majem 2004 pričel veljati prost pretok delavcev med 
novimi državami članicami. 

Glede na to, da kvota do danes nikoli ni bila povsem izkoriščena, 
je njena uveljavitev pomembna predvsem z vidika izvajanja selektivne 
politike pri zaposlovanju državljanov tretjih držav, s poudarkom na 
zagotavljanju kadrov, ki jih na slovenskem trgu dela primanjkuje. 

Kvota delovnih dovoljenj za leto 2007 v višini 18.500 delovnih do-
voljenj je bila določena na podlagi izkoriščenosti lanske kvote ter ob 
upoštevanju trenutnega stanja na slovenskem trgu dela in izraženih 
potreb delodajalcev po zaposlovanju tujih delavcev za poklice, ki jih 
na slovenskem trgu dela primanjkuje. 

V kvoti 18.500 delovnih dovoljenj je tako kot do sedaj predvidena 
tudi rezerva v višini 1.000 delovnih dovoljenj. Prerazporeditve kvot 
se izvajajo glede na potrebe trga dela. Znotraj namenov Zavod RS 
za zaposlovanje lahko prerazporedi kvoto, po predhodnem soglasju 
ministrstva, ki tudi tekoče spremlja porabo kvot. 

Končna ocena neposredne škode v tekoči kmetijski proizvodnji zara
di neurij, toče in suše v letu 2006 

Vlada RS je na seji potrdila končno oceno neposredne škode v tekoči 
kmetijski proizvodnji zaradi neurij, toče in suše v letu 2006, ki je ocenje-
na v višini 59.546.289,92 eurov (14.269.672.917,00 tolarjev) na 167.612 
ha površin in jo je utrpelo 24.484 oškodovancev v 161 občinah. 

Ocena neposredne škode v tekoči kmetijski proizvodnji v letu 2006 
obsega oceno škode zaradi neurij, toče in suše, v 120 dnevnem obdobju 
od 14. maja 2006 do prve polovice septembra 2006. Oceno škode so 
verificirale regijske in državna komisija in skupaj znaša 59,5 mio eurov. 
Prizadeto je bilo 167.612 ha površin. Škodo je utrpelo 24.484 oškodo-
vancev v 161 občinah. Od tega je toča povzročila škodo v 42 občinah 
na 11.779 ha površin, utrpelo pa jo je 2.639 oškodovancev v višini 16,5 
mio eurov. Na ta način je škoda višja od 0,3 promila načrtovanih pri-
hodkov državnega proračuna za leto 2006, in je tako dosežen limit za 
pomoč v skladu z Zakonom o odpravi posledic naravnih nesreč. 

 
Vlada RS je 11. januarja sprejela Sklep o imenova
nju dr. Marte Ciraj za podpredsednico Medvladnega 
foruma za kemijsko varnost (IFCS) iz Centralno in 
vzhodno evropske regije za čas do vključno njego
vega 6. zasedanja. 

Dr. Marta Ciraj, sicer tudi podpred-
sednica Glavnega odbora SLS ter 
direktorica Urada RS za kemikalije 
je od 16. januarja 2004 nacionalna 
predstavnica Republike Slovenije v 
IFCS in članica Stalnega odbora za 
CEE regijo. V IFCS je delovala že 
pred letom 2004, ko je bila dele-
gatka in nato nacionalna kontaktna 

oseba za IFSC. Dr. Marta Ciraj je aktivna članica, dobra 
poznavalka delovanja in aktivnosti IFCS ter je cenjena v 
krogih IFCS, zaradi česar je tudi predlagana za funkcijo 
podpredsedujoče v IFCS. 
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Konstituiranje Sveta za 
Slovence v zamejstvu

V torek, 16. januarja 2007, 
se je na ustanovni seji v Ljub-
ljani sešel Svet za Slovence 
v zamejstvu, stalno posveto-
valno telo vlade za slovenske 
manjšine v vseh štirih sosed-
njih državah. Vlada ga je v 
skladu s krovnim zakonom o 
odnosih Slovenije s Slovenci 
zunaj njenih meja ustanovila 
julija lani. Na ustanovni seji 
so določili tri podskupine Sve-
ta - za jezikovna in kulturna 
vprašanja, za gospodarsko 
sodelovaje v evroregiji ter za 
pravna in statusna vprašanja; 
poleg predsednika vlade, ki 
je tudi predsednik Sveta, pa 
so se zasedanja udeležili še 

zunanji minister Dimitrij Ru-
pel, finančni minister Andrej 
Bajuk, minister za regionalni 
razvoj Ivan Žagar ter predsed-
nik Komisije DZ za odnose 
s Slovenci v zamejstvu in po 
svetu ter državni sekretar za 
Slovence v zamejstvu in po 
svetu Zorko Pelikan, ki bo 
kot podpredsednik Sveta vo-
dil operativne posle. 

Janša je po zasedanju Sveta 

pohvalil odločitev o ustanovi-
tvi tega organa in izpostavil 
potrebo po pravočasnem zaz-
navanju priložnosti, ki priha-
jajo v prihodnjih letih z notra-
njim razvojem EU, in sicer z 
ustanovitvijo evropskih regij, 
pa tudi z ustanovitvijo regij v 
Sloveniji. Te bo treba izkoris-
titi za izboljšanje položaja slo-
venskih manjšin v sosednjih 
državah, je še poudaril.

Z vstopom Slovenije v schen-
gensko območje prihodnje leto 
pa ”ne nastaja samo med seboj 
se povezujoč kulturni, temveč 
tudi gospodarski prostor,” je 
dejal in dodal, da naj bi prav 
ustanovitev treh podskupin Sve-

ta za Slovence v zamejstvu med 
drugim služila tudi odkrivanju 
novih možnosti. 

V Svetu za Slovence v za-
mejstvu je pet predstavnikov 
državnih organov in institucij 
ter organizacij civilne družbe 
iz Slovenije, Slovence v za-
mejstvu zastopa 14 predstav-
nikov, na plenarni seji pa se 
bo sestal dvakrat letno. jf

35.

Slavnostni preboj predora Šentvid 

Prisotna ministra 
Janez Podobnik in 
mag. Janez Božič 
Skorajšnja realizacija zadnje 
manjkajoče povezave najpo
membnejših prometnih smeri 
– obeh glavnih avtocestnih 
smeri, ki jo predstavljata 
avtocesta A1 med Koprom in 
Lendavo ter avtocesta A2 med 
Karavankami in Obrežjem.

Minister za okolje in pro-
stor Janez Podobnik se je 21. 
decembra udeležil slavnost-

nega preboja 
predora Šen-
tvid. Skupna 
izkopna dol-
žina obeh 
glavnih pre-
dorskih cevi 
znaša 2.093 
metrov, glav-
ni predorski 
cevi pa bosta 
dokončani in 
prometu pre-
dani skupaj z 
avtocestnim 
odsekom Šen-
tvid – Kose-
ze v zadnjih 
dneh decem-

bra 2007, medtem ko bo 
navezava na Celovško cesto 
znotraj predora zgrajena v 
odvisnosti od sprejema do-
polnitev uredbe o državnem 
lokacijskem načrtu.

Iz nagovora ministra:
»Preboj predora Šentvid 

je na simbolni ravni izjemno 
pomemben dogodek za vse 
tiste strokovnjake, ki so so-
delovali v tem dolgoletnem 
procesu snovanja, prostorske-
ga načrtovanja, projektiranja 
in gradnje. S prebojem pre-
dora Šentvid se tako pribli-
žujemo zaključku realizacije 
avtocestnega sistema na ob-
močju Ljubljane. Zaključuje 
se še zadnji neizvedeni del 
tega sistema, katerega za-
četki načrtovanja segajo že 
v šestdeseta leta prejšnjega 
stoletja. 

Avtocestni odsek od Šen-
tvida do Kosez je zadnji, še 
neizvedeni del sistema ljub-
ljanskih obvoznic. Z njim 
se bodo izboljšale prometne 
razmere v severozahodnem 
delu Ljubljane, saj bo omogo-

čil ustreznejšo razporeditev 
prometa iz smeri Gorenjske 
na ljubljanski avtocestni 
obroč.

Pot do realizacije sistema 
ljubljanskih obvoznic je bila 
dolga. Sistem je bil v urba-
nističnih dokumentih prvič 
omenjen leta 1966. Današnjo 
podobo je z uresničitvijo kon-
cepta tako imenovanega “U” 
sistema ljubljanskih obvoz-
nih cest dobil leta 1979, ko 
je takratna skupščina mesta 
Ljubljane sprejela in potrdila 
ljubljanski avtocestni sistem 
s spremembo in dopolnitvi-
jo Urbanističnega programa 
za območje mesta Ljubljane 
in dopolnitvijo Generalnega 
plana urbanističnega razvoja 
mesta Ljubljane. Po koncep-
tu tako imenovanega “U” si-
stema ljubljanskih obvoznih 
cest so zahodna, južna in 
vzhodna obvoznica hkrati 
tudi avtocestni odseki, ki 
se vključujejo v slovenski 
avtocestni sistem, severna 
obvozna cesta pa je mestna 
razbremenilna cesta.
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Glavnina tega sistema je bila izve-
dena med leti 1979 in 1999. Tako je 
najprej stekel promet v letu 1981 po 
zahodni avtocestni obvoznici med 
Kosezami in Kozarjami, zadnja pa 
je bila v letu 1999 predana prometu 
vzhodna avtocestna obvoznica med 
Šentjakobom in Malencami. 

Predor Šentvid je pomemben za 
mesto Ljubljana, saj napoveduje 
skorajšnjo sklenitev sistema mest-
nih obvoznic. Pomemben je tudi za 
Republiko Slovenijo, saj pomeni sko-
rajšnjo realizacijo zadnje manjkajoče 
povezave najpomembnejših promet-
nih smeri – obeh glavnih avtocestnih 
smeri, ki jo predstavljata avtocesta 
A1 med Koprom in Lendavo ter avto-
ceste A2 med Karavankami in Obrež-
jem. Seveda pa je predor pomemben 
za vse nas, državljane in državljanke, 
saj nam bo omogočena lažja, hitrejša 
in varnejša pot v vseh teh prometnih 
smereh.« djg

Druga seja strokovne skupine za 
proučevanje prostorske problematike 
romskih naselij v okviru Ministrstva 
za okolje in prostor
Z vprašalnikom do čim več 
podatkov o bivanju Romov

Strokovna skupina za proučevanje 
prostorske problematike romskih na-
selij se je 21. decembra zbrala na svoji 
drugi seji. Namenjena je bila lokacij-
skim vidikom romskih naselij. Poleg 
članov strokovne skupine so bili po-
vabljeni tudi predstavniki občin Novo 
mesto, Kočevje, Krško, Črnomelj in 
Murska Sobota. 

Udeleženci seje so pregledali gradi-
va in ugotovili, da je glavnina romskih 
naselij locirana posebej, prostorsko 
ločena od ostale naselbinske mreže, 
najpogosteje v podeželskih naseljih, 
v več kot tretjini primerov v perifer-
nih območjih. Vendar je velika večina 
še vedno locirana sorazmerno blizu 
lokalnih in tudi nekoliko večjih re-
gionalnih ali subreginalnih oskrbnih 
središč. Z vidika možnosti oskrbe 
različnih storitev in doseganja socia-
lizacijskih in integracijskih učinkov 
je to razmeroma ugodno. 

Približno dvanajstina je locirana na 
– razvojno gledano – problematičnih 
lokacijah, za kar štejemo: močvirna 
območja in območja pogostih po-
plav, območja ožjih vodovarstvenih 
pasov, najboljša kmetijska zemljišča, 
zemljišča, predvidena v načrtih za 
širjenje različne infrastrukture, kjer 

individualna gradnja ni možna. Dru-
gi problem, ki smo ga spoznavali na 
primeru občin Krško, Kočevje, Črno-
melj, Novo Mesto in Murska Sobota, 
pa je vprašanje prostorske utesnjeno-
sti znotraj obstoječih romskih nasel-
bin. Do tega prihaja zlasti v nekoliko 
večjih naselbinskih enotah, ki so za-
radi lokacije in lastništva prostorsko 
omejene navzven, obenem pa imajo 
zaradi učinkov socializacije romske-
ga prebivalstva in posledično večjega 
bivalnega standarda pri danih površi-
nah čedalje manj manevrskega prosto-
ra za urejanje kakovostnega bivanja. 

Člani strokovne skupine so z gosti 
dopolnili vprašalnik, s katerim bodo 
skušali v bližnji prihodnosti še dopol-
niti obstoječe vedenje o različnih vi-
dikih prostorskega urejanja romskih 
naselij. Vprašalnike bodo poslali na 
vse upravne enote in tako poskusili 
z njimi dobiti čim več podatkov o bi-
vanju Romov. djg

Na predlog MOPa sprejet  
Operativni program zmanjševanja 
emisij toplogrednih plinov
Vlada RS je na svoji redni seji dne 20.decembra, 
na predlog Ministrstva za okolje in prostor, 
sprejela novOperativni program zmanjševanja 
emisij toplogrednih plinov (TGP) do leta 2012 
(Operativni program). Temeljna usmeritev Ope
rativnega programa je, da bomo z doslednim 
uresničevanjem pravnega reda EU na vseh 
segmentih, ki imajo vpliv na emisije TGP dose
gli izpolnitev obveznosti Kjotskega protokola. 
Operativni program opredeljuje: ukrepe za 
zmanjšanje emisij, instrumente za dosego teh 
ukrepov, nosilce, odgovornosti za izvedbo teh 
ukrepov, roke za izvedbo posameznih ukrepov, 
oceno stroškov in identificirani so finančni viri. 
Ministrstvo za okolje in prostor pa mora enkrat 
letno poročati vladi o izvajanju ukrepov.

Izhodiščno leto, ki se za Slovenijo 
uporablja pri določanju ciljnih emisij 
v obdobju 2008-2012 je po Kjotskem 
protokolu leto 1986. Emisije v izho-
diščnem letu znašajo 20,2 Mt CO2. 
Ker se je Slovenija obvezala, da bo 
emisije zmanjšala za 8%, znašajo cilj-
ne emisije 18,5 Mt CO2. Leta 2004 
pa so emisije TGP znašale 19,9 Mt 
CO2, kar je 1% manj od izhodiščnih 
emisij. 

Pomembno je, da se bomo v uresni-
čevanje tega programa dejavno vključi-
li prav vsi. Seveda pa najpomembnej-
šo vlogo pri izvajanju operativnega 
programa prevzemajo posamezni sek-
torji gospodarstva ter ministrstva. 

Predvideni ukrepi po sektorjih, 
predvsem tistih, ki so največji vir emi-
sij toplogrednih plinov (TGP):

1. Proizvodnja električne energi
je in toplote. Na tem področju 
so emisije TGP v letu 2004 pred-
stavljale kar 32% nacionalnih emi-
sij TGP. Med potencialne ukrepe 
uvrščamo predvsem: 
• tehnološka prenova termoelek

trarn, potrebna zaradi izteka 
življenjske dobe enot in izpolnje-
vanja okoljskih zahtev (IPPC), 
z glavnim ciljem zmanjšanja 
specifičnih emisij pri proizvod-
nji električne energije. Gre za 
nove enote (npr. novi blok 6 v 
TE Šoštanj) z bistveno višjimi 
izkoristki ob delnem prehodu 
na zemeljski plin. 

• Povečanje obsega soproizvodnje 
toplote in električne energije v 
sistemih daljinskega ogrevanja 
s tehnološko posodobitvijo in 
zamenjavo goriva.

• Povečanje proizvodnje električ

ne energije iz obnovljivih virov 
– možno doseči predvsem z 
obnovo in izgradnjo velikih hi-
droelektrarn (Drava, Sava) ter 
manjših enot (male HE, izraba 
biomase in vetrne energije).

• Trgovanje s pravicami do emisi-
je toplogrednih plinov. 

2. Promet. Promet je drugi največ-
ji vir emisij TGP in predstavlja 
kar četrtino vseh emisij CO2. Za 
zmanjšanje teh emisij predvideva-
mo naslednje ukrepe:
• Izvajanje strategije EU za zmanj

ševanje emisij iz osebnih vozil. 
Gre za nadaljevanje postopnega 
zmanjševanja specifičnih emisij 
novih osebnih motornih vozil, 
kar je obveznost proizvajalcev 
avtomobilov.

• Spodbujanje javnega potniške
ga prometa, za kar bo potreben 
razvoj ustrezne infrastrukture 
za javni potniški promet, pred-
vsem v večjih aglomeracijah.

• Izvajanje ukrepov Resolucije o 
prometni politiki za prehod tran
zita iz cest na železnice, za kar je 
potrebno posodobiti železniško 
omrežje.

• Nadomeščanje fosilnih goriv z 
biogorivi. Zagotavljanje mini-
malnih vsebnosti biogoriv je 
obveznost distributerjev motor-
nih goriv, določena minimalna 
letna povprečna vsebnost pa je 
za leto 2007 najmanj 2%, leta 
2010 pa najmanj 5%.

3. Industrija in gradbeništvo. Emi-
sije TGP so na tem področju leta 
2004 predstavljale 14% skupnih 
emisij. Predvideni so naslednji 
ukrepi:
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• Znižanje energetske intenzivno
sti v industriji, ki jo spodbujajo 
fiskalni instrumenti (trošarina, 
okoljska dajatev za onesnaže-
vanje zraka z emisijo CO2), 
ekonomski instrumenti (finanč-
ne spodbude, ugodni krediti), 
zakonodaja (prilagajanje najbolj-
šim razpoložljivim tehnikam po 
IPPC direktivi), prostovoljni pro
grami (npr. uvajanje energetske-
ga menedžmenta).

• Spodbujanje soproizvodnje elek
trične energije in toplote prek 
zagotovljenih fiksnih odkupnih 
cene električne energije, za kar 
se pripravlja nova shema.

• Povečanje deleža obnovljivih 
virov energije in zamenjava go
riv – doseženo prek finančnih 
spodbud in ugodnega kreditira-
nja.

4. Raba energije v široki rabi. Leta 
2004 so te emisije predstavljale 
14% skupnih emisij TGP. Pred-
videni ukrepi v Operativnem pro-
gramu so:
• Izboljšanje energetskih lastnosti 

stavb ter delovanja hladilnih in 
ogrevalnih sistemov. Ti ukrepi 
se spodbujajo s subvencionira-
njem investicij ter ugodnim kre-
ditiranjem, v javnem sektorju 
pa še s pogodbenim zagotavlja-
njem prihranka energije. Ukrep 
upošteva tudi gradnjo pasivnih 
in nizkoenergijskih stavb.

• Povečanje rabe obnovljivih vi
rov energije in zamenjava goriv 
v gospodinjstvih in v storitvenem 
sektorju za ogrevanje in pripravo 
sanitarne tople vode. Ti ukrepi 
se spodbujajo s subvencionira-
njem investicij ter ugodnim kre-

ditiranjem.
• Večja energetska učinkovitost 

rabe električne energije v gos
podinjstvih in storitvenih dejav
nostih. V storitvenem sektorju 
je potencial prihrankov največji 
pri razsvetljavi (varčne sijalke) 
ter pri sistemih klimatizacije 
in prezračevanja. Pomemben 
potencial je tudi v javni razsvet-
ljavi.

V operativnem programu so nani-
zani ukrepi tudi za zmanjšanje emisij 
TGP v industrijskih procesih (npr. 
zaprtje elektrolize B v Talumu zaradi 
prilagajanja proizvodnje po IPPC di-
rektivi), na področju odpadkov, kme-
tijstva (npr. spodbujanje pridobivanja 
bioplina iz živinskih gnojil).

Države pogodbenice Kjotskega pro-
tokola pa lahko del svojih obveznosti 

zmanjšanja emisij toplogrednih plinov 
dosežejo s povečanjem ponora CO2 
in Slovenija lahko na ta način zmanjša 
svoje obveznosti za 1,3 Mt CO2. 

Stroški izvajanja ukrepov v vseh sek-
torjih razen v prometu so bili ocenjeni 
na 11,6 milijarde SIT (48,5 milijona 
EUR). Ocena stroškov izvajanja dela 
ukrepov v sektorju promet (uvajanje 
biogoriv in spodbujanje javnega pot-
niškega prometa) znaša 19,0 milijard 
SIT letno (79 milijonov EUR). Stroš-
ki za izvedbo ukrepov za zmanjšanje 
emisij TGP bodo razporejeni široko 
npr. med vse plačnike okoljske daja-
tve za onesnaževanje zraka z emisijo 
CO2, zavezance v sistemu trgovanja s 
pravicami do emisije TGP kot tudi ti-
ste, ki bodo morali upoštevati ostrejše 
tehnične predpise, ki emisije zmanjšu-
jejo posredno. djg

Podarjena otroška posteljica predstavnikom 
študentskih družin ŠOS ob predbožičnem 
obisku ministra Podobnika
Minister za okolje in prostor 
Janez Podobnik se je v četr
tek, 21. decembra, na sedežu 
Študentske organizacije Slo
venije (ŠOS) v Ljubljani, sre
čal s predstavniki študentskih 
družin, organiziranih v okviru 
ŠOS, ter jim tik pred božičem 
podaril študentsko posteljico 
kot simbolično darilo aktivne
ga reševanja problematike 
nastanitvenih kapacitet štu
dentskih družin ter se z njimi 
pogovoril o aktualnih temah s 
tega področja.

Minister Janez Podobnik, 
ki je tudi predsednik 6. delov-
ne skupine Sveta Vlade RS za 
študentska vprašanja, ki obrav-
nava bivanjsko problematiko 
študentov, je ob svojem obi-
sku posebej izpostavil usme-

ritev Ministrstva za okolje in 
prostor za povečanje nastani-
tvenih kapacitet študentov, 
ob posebni skrbi za dolgoroč-
nejše reševanje stanovanjske-
ga problema študentskih dru-
žin, ki bi morale imeti mož-
nost t.i. prehodnega obdobja 
po izteku študijskega statusa. 
Prisotni so se strinjali, da bi 
bila uvedba »campusov«, kjer 

lahko študentske družine po 
izteku študija bivajo še nekaj 
let, dokler si ne uspejo prido-
biti lastnega stanovanja, zelo 
primerna. Prav pri pridobiva-
nju stanovanj mladih pa je 
minister ob obisku napovedal 
dodatne sistemske spremem-
be znotraj obstoječega Zako-
na o nacionalni stanovanjski 
varčevalni shemi, ki bodo 
omogočile še ugodnejšo in 
lažjo pridobitev lastniškega 
stanovanja mladim.

Minister Podobnik je pred-
stavnikom ŠOS-a zagotovil 
tudi nadaljnje dobro sodelova-
nje znotraj 6. delovne skupine 
Sveta Vlade RS za študentska 
vprašanja in še naprej polno 
podporo pri njihovih kon-
struktivnih predlogih.

djg

Prva seja Sveta javnega 
zavoda Krajinski park Kolpa
Na sedežu Krajinskega parka 
Kolpa v Adlešičih se je 11. 
januarja sestal na prvi kon
stitutivni seji Svet javnega 
zavoda Krajinski park Kolpa, 
katerega predsednica je mag. 
Urša Jesih, vodja kabineta mi
nistra za okolje in prostor. 

Dnevni red seje, ki se je je 
udeležil tudi župan občine 
Črnomelj Andrej Fabjan, je 
bil obsežen, saj je obsegal 
poleg Poslovnika o delu sve-
ta tudi osnovne interne akte 
javnega zavoda (Statut zavo-
da in predlog sistematizacije 
delovnih mest), izhodišča za 
vsebinsko delo javnega zavo-
da do sprejema načrta uprav-
ljanja (začasne upravljavske 
smernice) ter finančni okvir 
za delovanje javnega zavoda 
do konca marca 2007 (program 
dela javnega zavoda za obdobje 
začasnega financiranja). 

Za delovanje parka, ki ga 
vodi v.d. direktorja Boris Gra-
brijan, je v državnem prora-
čunu za leto 2007 zagotov-
ljenih 208.646 evrov, poleg 
direktorja pa je predvidena 
zaposlitev še dveh delavcev. 
Seje so se udeležili vsi ime-
novani člani, od katerih je 
sedem predstavnikov države 
in trije predstavniki lokalne 
skupnosti.

Statut javnega zavoda, Akt 
o sistematizaciji delovnih 

mest, Začasne upravljavske 
smernice Krajinskega parka 
Kolpa in Program dela jav-
nega zavoda Krajinski park 
Kolpa za obdobje začasnega 
financiranja (januar – marec 
2007) bodo na podlagi raz-
prave članov sveta dopolnje-
ni, o njihovem sprejemu pa 
bodo člani odločali predvido-
ma na dopisni seji že prihod-
nji teden. 

Po pridobitvi soglasja Vla-
de RS kot ustanovitelja javne-
ga zavoda Krajinski park Kol-
pa na sprejeti statut javnega 
zavoda s strani sveta parka 
bodo tako dani pogoji za iz-
vedbo razpisa za direktorja 
parka, s sprejemom vseh os-
talih dokumentov, obravnava-
nih na konstitutivni seji, pa 
tudi vsi pogoji za dejanski 
zagon delovanja parka. djg

Mag. Urša Jesih
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Ministra za okolje in prostor ter za 
visoko šolstvo, znanost in tehnologi
jo Janez Podobnik in dr. Jure Zupan 
sta 12. januarja obiskala Univerzo v 
Novi Gorici. Srečala sta se z najvišjimi 
predstavniki univerze in se seznanila 
z njenimi dosedanjimi dejavnostmi 
na področju okolja ter aktivnostmi 
v zvezi s postavitvijo in delovanjem 
Raziskovalnega centra za obnovljive 
vire energije.

V okviru obiska obeh ministrov je 
bil oblikovan tudi projektni Svet in 
projektna skupina za ustanovitev Ra-
ziskovalnega centra za obnovljive vire 
energije in varovanje okolja, na podla-
gi pisma o nameri, ki je bilo meseca 
maja 2006 podpisano s strani mini-
stra Janeza Podobnika, ministra dr. 
Jureta Zupana, prof.dr. Danila Zavrat-
nika ter župana občine Pivka Roberta 
Smrdelja.

Minister Janez Podobnik je ob tej 
priložnosti omenil tudi vlogo Ekološ-
kega sklada Republike Slovenije pri iz-
vajanju politike obnovljivih virov ener-
gije. Ekološki sklad je javni sklad za 
spodbujanje okoljevarstvenih naložb 
s finančnimi instrumenti. Namensko 
premoženje sklada znaša dobrih 81 
milijonov EUR, bilančna vsota, ki 
vključuje tudi zadolžitve sklada in 
predstavlja potencial za sofinancira-
nje okoljskih naložb, pa znaša skoraj 
119 milijonov EUR.

Primarni in več kot 10 let praktično 

edini instrument sklada za spodbuja-
nje naložb predstavljajo dolgoročni 
krediti z ugodno obrestno mero. Skup-
ni dolgoročni kreditni potencial skla-
da znaša 20 - 25 milijonov EUR letno. 
Pri kreditiranju občanov že ves čas 
izstopajo nameni URE in izrabe OVE, 
medtem ko je bil pri pravnih osebah 
izrazitejši zasuk v smeri izpolnjevanja 
Kjotskih ciljev opazen v zadnjih letih. 
Sklad spodbuja praktično vse tovrst-
ne ukrepe, npr. izrabo lesne bioma-
se, sončne energije, bioplina, vodne 
energije, toplotno zaščito objektov 
ipd. Doslej je sklad odobril kredite 
za približno 9.400 naložb občanov v 
znesku okrog 48 milijonov EUR in 
625 naložb pravnih oseb v približnem 

znesku 191 milijonov EUR. V zadnjih 
letih se je število kreditov občanom 
ustalilo pri 1.200 do 1.500 letno (pov-
prečni znesek je okoli 9.000 EUR), 
medtem ko se letno število kreditira-
nih naložb pravnih oseb giblje med 30 
in 50 (zneski v razponu od 40.000 do 
6 milijonov EUR). 

V letu 2007 bo sklad objavil dva jav-
na razpisa za kreditiranje naložb. Za 
pravne osebe bo na voljo 10 mio EUR, 
enaka vsota bo namenjena kreditira-
nju občanov. Kreditni pogoji bodo ob-
likovani glede na finančne zmožnosti 
sklada in razmere na trgu. Obrestna 
mera za skladove kredite bodo od 
20 do 50 % ugodnejša od povprečne 
obrestne pri komercialnih bankah. 

Pravnim osebam bo sklad ponudil 
dveletni rok za izvedbo naložbe in 
dveletni odlog odplačila glavnice po 
začetku obratovanja. Najdaljša odpla-
čilna doba bo od 10 do 15 let.

V začetku leta 2005 je začel sklad 
snovati dodaten finančni instrument, 
kapitalske vložke, s katerimi namerava 
že v letošnjem letu začeti spodbujati 
tiste naložbe, pri katerih zgolj ugoden 
kredit ne zadošča. Gre za inovativen 
pristop k odpravljanju začetnih tve-
ganj investitorja in pomanjkanja začet-
nega kapitala, kar je zlasti značilno 
za nekatere vrste naložb na področju 
URE in OVE. V prvem obdobju (2 
- 3 leta) bo sklad s tem instrumentom 
spodbujal predvsem naložbe v sisteme 
daljinskega ogrevanja na lesno bioma-
so. Za te namene bo v letu 2007 imel 
sklad na razpolago okoli 1,7 milijona 
EUR, s čimer bi lahko, v kombinaciji 
z ugodnim kreditom in ostalimi viri, 
spodbudil vsaj 3 naložbe v skupni 
vrednosti okoli 5 milijonov EUR.

Eko sklad poleg izvajanja svoje 
osnovne dejavnosti namenja veliko 
pozornosti tudi informiranju, ozaveš-
čanju in izobraževanju splošne javnosti 
na področju varstva okolja. Na ta način 
poskuša prepričati svoje potencialne 
uporabnike k smiselnosti investiranja v 
ukrepe varstva okolja, s posebnim pou-
darkom na ukrepe za zniževanje emisij 
toplogrednih plinov. V ta namen tudi 
namenja del svojih prihodkov za sofi-
nanciranje tovrstnih dejavnosti. djg

Delovna skupina za lokalno samoupravo pri SLS

SLS o pokrajinski zakonodaji
Odbor za socialo in družinsko politiko pri SLS

Slovenija nujno potrebuje ukrepe za dvig rodnosti
Delovna skupina za lokalno samou-

pravo pri SLS se je 4. decembra 2006 
sestala na seji ter pregledala aktualno 
zakonodajo s področja lokalne samou-
prave in regionalne politike, pogovar-
jali pa so se tudi o stališčih glede po-
krajinske zakonodaje. Dr. Ivan Žagar, 
minister v Službi Vlade RS za lokalno 
samoupravo in regionalno politiko in 

vodja delovne skupine, je člane skupi-
ne seznanil s pristojnostmi pokrajin, 
pa tudi z nekaterimi predlogi zakonov, 
ki so trenutno v postopkih v Državnem 
zboru. Ker gre za aktualno tematiko, so 
se člani skupine strinjali, da se kmalu 
spet sestanejo in sproti razpravljajo o 
zakonodaji s tega področja. jf

V sredo, 29.novembra 2006, se je 
sešel Odbor za socialo in družinsko 
politiko pri SLS, ki mu predseduje 
Peter Svetina. Na sestanku so čla-
ni odbora razpravljali predvsem o 
»Strategiji za dvig rodnosti v Repub-
liki Sloveniji«. Strinjali so se, da bi 
bilo potrebno Strategijo preobliko-

vati v Resolucijo, ki bi bila skupni 
vladni projekt in za katero bi bilo 
potrebno doseči čim večje narodno 
soglasje. Sicer pa so poudarili tudi, da 
so zaradi hude demografske ogroženo-
sti Slovencev nujno potrebni določeni 
kratkoročni in dolgoročni ukrepi. jf

Minister Janez Podobnik je skupaj z ministrom za visoko šolstvo, znanost in tehnologijo dr. Juretom Zupanom obi
skal Univerzo v Novi Gorici

Ustanavlja se Raziskovalni center za 
obnovljive vire energije in varovanje okolja
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Razvoj kolesarstva  sestavina turističnega 
in prometnega razvoja Slovenije

Serijo zborovanj z zainteresirano javnostjo, ki jih v letošnjem letu načrtujemo na Ministrstvu za promet, smo sredi januarja začeli s posvetom 
»Razvoj kolesarstva  sestavina turističnega in prometnega razvoja Slovenije«. Organizirala ga je Turistična zveza Slovenije v sodelovanju z našim 
ministrstvom ter ministrstvoma za gospodarstvo, okolje in prostor ter Slovensko turistično organizacijo. Navzočih je bilo skoraj 60 udeležencev, 
kar dokazuje, da je interes za razvoj kolesarstva kot turističnega produkta zelo velik.

S svojega, promet-
nega zornega kota, 
sem udeležencem v 
uvodnem nagovoru 
povedal, da je kole-
sarstvo že, še bolj pa 
postaja, pomemben 
dejavnik v prometu. 
Zato mu na Ministrs-
tvu za promet posve-
čamo čedalje več po-
zornosti – zlasti, kajpak, z vidika 
razvoja kolesarske infrastrukture. 
Pri oblikovanju državnega kolesar-
skega omrežja pa morajo - poleg 
Direkcije za ceste Republike Slo-
venije, ki je po zakonu zadolžena 
za načrtovanje, izgradnjo in vzdr-
ževanje državnega kolesarskega 
omrežja - sodelovati tudi lokalne 
skupnosti. Te namreč najbolje poz-
najo svoje območje, dobro pa vedo 
tudi za najbolj privlačne in varne 
poti za turiste, ki se odločajo našo 
deželo spoznavati s kolesom. Žal 
so kolesarske poti v Sloveniji še 
vedno preveč nepovezane. A temu 
bomo napravili konec. Nacionalna 
strategija kolesarstva in maja lani 

sprejeta prometna 
politika namreč da-
jeta dobre usmeritve 
in spodbude za razvoj 
kolesarske infrastruk-
ture in za uporabo 
koles povsod, kjer 
je to možno in smi-
selno. Površine za 
kolesarje so že danes 
načrtovane tako, da 

so kolesarji bistveno manj ogrože-
ni in bolj upoštevani udeleženci v 
prometu. 

Zato, da bi spodbujali spremem-
bo potovalnih navad v mestih, smo 
že v Resoluciji o prometni politi-
ki opredelili potrebne ukrepe za 
spodbujanja večje uporabe koles 
in javnega potniškega prometa ter 
dvigovanja okoljske ozaveščenosti 
prebivalstva. To nameravamo do-
seči s povezovanjem kolesarskih 
stez s postajališči javnega potniš-
kega prometa in parkirnimi povr-
šinami za motorna vozila. Na ta 
način bomo uspešno uveljavljali 
cenovno manj zahtevne ukrepe v 
smeri zagotavljanja mobilnosti po 

načelih trajnosti. Pridružujemo se 
aktivnostim na ravni Evropske uni-
je in sicer pobudi za razvoj mreže 
kolesarskih povezav po vsej Evropi 
in se tako vključevati v mednarod-
ne kolesarske povezave. Uspešnost 
ukrepov prometne politike bomo 
merili s povečanjem metrov nepre-
kinjenih kolesarskih stez, številom 
uporabnikov javnega potniškega 
prometa, zmanjšanjem onesnaže-
nja zraka v mestnih središčih, po-
večanjem števila telesno aktivnih 
pri potovalnih navadah in zmanjša-
nju števila kolesarskih prometnih 
nesreč. 

Na Ministrstvu za promet se 
tudi zavzemamo, da se delež pro-
računskih sredstev, namenjenih 
izgradnji kolesarskih površin, iz 
leta v leto povečuje. Zavzemamo 
se za pridobitev evropskih kohezij-
skih sredstev za te namene, kar bo 
bistveno pripomoglo k razmahu 
povečane izvedbe kakovostnih ko-
lesarskih projektov v naslednjih 
letih, še posebej, ker se zaradi tu-
rističnih, športno-ljubiteljskih ali 
preventivno-zdravstvenih razlogov 

v zadnjem času v Sloveniji vse več 
ljudi ukvarja tudi z rekreacijskim 
kolesarjenjem v čistem, prijaznem 
okolju izven 

velikih mest. Vse to je odraz us-
pešnega sodelovanja vseh, ki so ne 
samo pristojni za posamezne aktiv-
nosti, ampak si tudi resnično želijo 
s skupnim delom povečati pomen 
in vlogo kolesarstva. 

Posvet je bil razdeljen na štiri 
vsebinske sklope: razvoj kolesar-
ske mreže na mednarodni, držav-
ni, regionalni in lokalni ravni; ko-
lesarstvo in turizem; kolesarstvo in 
okolje; kolesarstvo in zdravje. Zato 
sem prepričan, da bodo zaključki 
in sugestije za nadaljevanje ko-
lesarske turistične in prometne 
zgodbe v Sloveniji vzpodbuda, da 
se problematika kolesarskega turiz-
ma opredeli tudi z vidika okoljske 
problematike, zdravstvenega in 
kmetijskega vidika ter društvene-
ga delovanja – javno in zasebno 
partnerstvo. 

Kar nekaj dela do jesenskega 
posveta torej…
mag. Janez Božič, minister za promet
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Minister Janez Božič ponovno v Komendi 

Podpis protokola o medsebojnih razmerjih 
za ureditev krožnega križišča in obvoznice, 
rešitev pereče prometne situacije

Razvoj kolesarstva  sestavina turističnega 
in prometnega razvoja Slovenije
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Z veseljem tudi tokrat poročamo 
(pisali smo že v septembrski številki 
Odmeva) o doslednem delu našega 
ministra Janeza Božiča, ki je ponovno 
držal besedo in prišel s sodelavci v 
Komendo podpisat protokol za rešitev 
več kot deset let trajajoče zgodbe, 
ki je grenila življenje udeležencem v 
prometu na tem območju. Gre za ure
ditev medsebojnih razmerij pri gradnji 
ceste Želodnik – Vodice na odseku 
mimo naselja Moste pri Komendi. 

V petek, 22. decembra, je bil v 
Komendi med Ministrstvom za 
promet, Direkcijo RS za ceste, 
Družbo za avtoceste v Republiki 
Sloveniji, DARS, d. d. in Obči-
no Komenda sklenjen protokol 
o ureditvi medsebojnih razmerij 
pri gradnji dela navezovalne ce-
ste Želodnik – Vodice na odseku 
mimo naselja Moste pri Komendi. 
Protokol so podpisali minister za 
promet Republike Slovenije mag. 
Janez Božič, direktor Direkcije RS 
za ceste Vili Žavrlan, predsednik 
uprave Družbe za avtoceste v Re-
publiki Sloveniji, DARS d. d. Raj-
ko Siročič ter član uprave Abdon 
Peklaj in župan Občine Komenda 
Tomaž Drolec.

Podpisniki so se zavezali, da 
bodo Direkcija Republike Slove-
nije za ceste, Družba za avtoce-
ste v Republiki Sloveniji, DARS, 
d. d. in Občina Komenda skleni-

li takšen sporazum, da bo vsaka 
stranka protokola krila tretjino 
stroškov izgradnje ceste, ki bo na-
tančno določen s sporazumom o 
sofinanciranju. 

Direkcija Republike Slovenije 
za ceste bo krila stroške gradnje 
v višini do tretjine investicijske 
vrednosti oziroma v višini v Prora-
čunu RS zagotovljenih finančnih 
sredstev za leti 2007 in 2008 ter 
prevzela obvoznico Moste, ki bo 
kot bodoča glavna cesta nadome-
stila sedanjo glavno cesto G2-104, 
odseka 1137 in 1138 skozi središče 
Most, in bodoče regionalne ceste 
(deviacije 1-41, 1-42 in 1-43) v 
upravljanje. 

Družba za avtoceste v Republiki 

Sloveniji, DARS d. d. bo vodila po-
stopke za pridobitev projektno-teh-
nične dokumentacije PGD, PZI, 
PZR, pridobila potrebna upravna 
dovoljenja in soglasja za gradnjo, 
izvedla javni razpis za oddajo del 
in sklenitev gradbene pogodbe, 
krila celotne stroške izdelave pro-
jektno-tehnične dokumentacije, 
odkupov zemljišč za navezovalno 
cesto, gradnje v višini do ene tretji-
ne investicijske vrednosti, predaje 
glavne in regionalnih cest (deviaci-
je 1-41, 1-42 in 1-43) v upravljanje 
Direkciji RS za ceste ter predala 
občinske ceste, kolesarske steze, 
pločnike in javno razsvetljavo v 
upravljanje občini Komenda. 

Občina Komenda pa bo krila 

stroške odkupov zemljišč za krož-
no križišče, gradnjo v višini do 
tretjine investicijske vrednosti ter 
prevzem sedanje glavne ceste G2-
104, odseka 1137 in 1138 skozi sre-
dišče Most, ki bo nadomeščena z 
obvoznico Moste, občinskih cest, 
kolesarskih stez, pločnikov in jav-
ne razsvetljave v upravljanje.

Za gradnjo obvoznice Moste so 
v predlogu Letnega plana razvo-
ja in obnavljanja avtocest za leto 
2007 predvidena finančna sreds-
tva v višini 50 milijonov tolarjev, 
v predlogu Letnega plana razvoja 
in obnavljanja avtocest za leto 
2008 pa bodo predvidena finanč-
na sredstva v višini 150 milijonov 
tolarjev.

Finančna sredstva za gradnjo 
krožišča Moste, predvidena v pro-
računu Republike Slovenije za leto 
2007, znašajo 92 milijonov tolar-
jev, za leto 2008 pa 60 milijonov 
tolarjev. Celotna investicija je bila 
ob podpisu protokola na vprašanje 
novinarjev ocenjena na okroglih 
800 milijonov tolarjev.

Gradnja obvoznice Moste naj bi 
se pričela v letu 2007 in bo pred-
vidoma predana prometu v letu 
2008. 

Tako se je začel razvozljavati gor-
dijski vozel, ki se je zavozljal pred 
dobrim desetletjem z mengeško 
obvoznico. Potem smo vse pogo-
steje slišali za povezovalno cesto 
Želodnik – Vodice. Vsakokrat pa 
so se v tej zgodbi pojavljale Moste 
pri Komendi: kot križišče pri Kra-
lju, kot semaforsko križišče, kot 
krožno križišče. Sedaj govorimo o 
navezovalni cesti Želodnik – Vodi-
ce - obvoznica Moste s krožnim kri-
žiščem Moste. Veseli in ponosni 
smo, da je minister Božič izpolnil 
obljubo in s tem odprl pot rešitvi v 
prid občanov Občine Komenda in 
številnim udeležencem v prometu 
iz vseh krajev Slovenije. 
Po zapisu Andreja Žalarja pripravila 

dr. Marta Ciraj, predsednica OO 
SLS Komenda
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Bojan Šrot, podpredsednik SLS in župan Mestne občine Celje

“ZMAGALA JE POLITIKA ZADNJIH OSMIH LET”
Bojan Šrot, podpredsednik SLS, že tretjič zapored izvoljen za župana Mestne občine 
Celje, sicer pa odvetnik. V tem mandatu je prevzel tudi vodenje Kluba županov SLS, 
ki je med vsemi strankami najštevilčnejši, saj šteje preko 85 članov. Ob tej priložnosti 
smo ga povabili k pogovoru za naš časopis. 

V tokratnem Odmevu začenjamo niz razgovorov z župani SLS, ki so bili izvoljeni neposredno na listi SLS ali pa so člani Kluba županov SLS. Razgovo-
re bosta pripravljala Trajče Nikoloski, univ. dipl. ing. kmetijstva in specialist managementa v izobraževanju in višješolski predavatelj, ter Anton Lečnik, 
predsednik Sveta Zveze upokojencev pri SLS in član društva Heraldica Slovenica. 

Kaj za vas pomeni tako ve
liko zaupanje občanov MO 
Celje pri tretji zaporedni iz
volitvi za župana mesta?

To jemljem za veliko priznanje 
za minulo osemletno delo, hkra-
ti pa seveda tudi kot obvezo za 
naslednji mandat, da bo delo 
vsaj tako dobro, kot je bilo v pre-
teklosti. Očitno so ljudje tudi 
presodili, da so obljube, ki sem 
jih dajal v predvolilnem obdob-
ju take, da jih bo moč uresničiti. 
Tudi v preteklih mandatih smo 
se tega držali. Osebno nimam 
rad, da mi nekdo nekaj obljubi, 

potem pa te obljube ne uresniči, 
zato tudi sam tako ne ravnam. 
Zaupanje jemljem kot oboje - 
kot priznanje za preteklo delo 
in obljubo za prihodnje delo. 

Kaj bi izpostavili kot pred
nostno nalogo, ki ste si jo 
zadali na začetku vašega 
(tretjega mandata), novega 
mandata? Ali je to poveza
no s trikratnim članstvom 
alpinističnih odprav na Hi
malajo?

Imamo kar nekaj nalog, ki 
smo si jih določili kot pred-

nostne. Gre predvsem za inve-
sticije na področju ekologije 
- izgradnja centra za ravnanje 
z odpadki skupaj z mehansko 
in biološko obdelavo odpadkov, 
izgradnja toplarne, kjer bo eden 
od energetskih virov tudi del že 
presortiranih odpadkov, vse sku-
paj gre za velike investicije več 
kot 12 milijard SIT - 50.000.000 
EUR. To so investicije, ki jih 
vodimo v interesu triindvajsetih 
občin regije, ki so se vključile v 
ta projekt in naj bi dolgoročno 
rešile problem ravnanja s komu-
nalnimi odpadki v teh občinah 

ali v tej regiji. Večji projekt je 
tudi izgradnja prizidka oziroma 
nove OŠ Frana Kranjca na Polu-
lah, kjer se že izvaja novograd-
nja. Velika želja je tudi izgrad-
nja prizidka k osrednji knjižnici 
v Celju, ker Celje postaja vse 
bolj tudi študentsko mesto, zato 
to nujno potrebujemo. Prenova 
mestne tržnice in ureditev sta-
rega mestnega jedra, gre pred-
vsem za prenovo tlakov, mestne 
opreme, tudi nekaterih fasad, ki 
kazijo podobo tega mestnega je-
dra. Ne smem pa pozabiti tudi 
na kulturno dediščino in sicer 
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prenovo knežjega dvorca, sku-
paj s Starim gradom – te naloge 
smo poimenovali Celjski včeraj 
in jutri in nekako zajemajo zgo-
dovino celjskih grofov, pa tudi 

sedanjost in poskušajo na nek na-
čin ustvariti turistični produkt, ki 
bi lahko bil zanimiv tudi za turi-
ste, ki pridejo v Celje. To so tiste 
največje naloge, seveda pa kot 
povsod, ostaja še cel kup malih 
nalog, ki jih je treba pač realizira-
ti. Mislim, da vse skupaj nima kaj 
dosti zveze z mojim alpinističnim 
udejstvovanjem razen da mogo-
če kaže na neko karakterno po-
tezo ali lastnost. V alpinizmu je 
potrebno dobro preračunati, ker 
če je narejena napaka, jo je težko 
popraviti, hkrati pa, če se odlo-
čiš, je treba biti trden, vztrajen 
in odločen in ne popustiti, skrat-
ka biti borec - tu lahko vlečemo 
vzporednice. 

Ali mislite, da ste bili v tret
jem mandatu izvoljeni za žu
pana z veliko večino glasov 
zaradi projektov v knežjem 
mestu, ali je zmagalo tudi 
Celje, ne le Bojan Šrot?

Mislim, da ja pred-
vsem zmagala politi-
ka, ki smo jo vodili 
zdaj teh osem let. To 
seveda ni bila zgolj 
moja politika, am-
pak je to delo večjega 
tima ljudi, tudi občin-
ske uprave. Mislim, 
da smo prednost do-
segli predvsem tako, 
da nismo imeli nekak-
šnih političnih zdrah, 
praktično se nikoli ni-
smo striktno ločevali 
na pozicijo in opozi-

cijo. Korektno smo upoštevali 
vse dobre predloge svetnikov, ki 
delujejo v mestnem svetu. Tako 
nam je uspelo v občinski opravi 
ustvariti en dober, kreativen in 

relativno mlad tim v kombina-
ciji s starejšimi uslužbenci, ki 
pa premorejo veliko izkušenj 
in modrosti. Če se izrazim bolj 
športno: Če je moštvo dobro, 
je dober tudi rezultat. Zmaga je 
zmaga vseh tistih, ki so aktivno 
kreirali lokalno politiko in seve-
da tudi vse projekte, na katerih 
smo delali in jih tudi realizirali. 
En sam človek tega nikoli ne 
zmore, narobe bi bilo, če bi vse 
to temeljilo na enem človeku. 

Mi lahko razložite, kako si 
razlagate izraz “nepoklicni 
župan”?

Včasih se pošalim, da to funk-
cijo opravljam v prostem času, 
kar seveda ni res, ker veliko 
svojih aktivnostih in miselnih 
obremenitev namenim tej funk-
ciji. Če grem na kakšen sprehod 
– na primer na Celjsko kočo, 
čeprav je to čas, da si človek 
obnovi predvsem svoje telesne 

moči, je to čas, ki je tudi name-
njen razmišljanju, kako rešiti ali 
urediti kakšno stvar. Res je, da 
to funkcijo opravljan nepoklic-
no, ker hkrati opravljam tudi 
poklic odvetnika, za kar mi os-
taja manj časa, kot bi si želel, 
ker je to povezano tudi z mojo 
eksistenco, ampak tu sem pač 
sprejel nek kompromis, zaen-
krat mi to dvoje uspeva neka-
ko uskladiti, upam, da bo to še 
nekaj časa trajalo.

Vaša Mestna občina slovi kot 
urejena in čista. Predvidevam, da 
je takšen sloves posledica vaše 
natančno premišljene strategije 
urejanja okolja in razvoja mesta. 
Kolikšna proračunska sredstva 
namenjate temu področju?

Mesto je pač tako, da je po-

trebno dodati le kakšno piko 
na i, pa izgleda neko urbano 
območje popolnoma drugač-
no. Tu imam v mislih predvsem 
hortikulturno ureditev mesta z 
zasaditvijo cvetja in vsega osta-
lega, seveda tudi skrb za javno 
snago, mestno opremo. Na pri-
mer, če so klopi polomljene, 
to daje nek slab videz, čeprav 
popravilo ne stane tako veliko. 
Res pa je, da je potrebno to 
vsak dan pregledovati in za to 
skrbeti. Mestna občina namenja 
kar precej sredstev za ureditev 
vsega tega, lahko bi rekel, da 
okoli milijon EUR letno. S temi 
sredstvi urejamo hortikulturno 
ureditev, košnje javnih površin, 
obrezovanje dreves, grmičevja, 
skrbimo za javno snago in za 
popravilo mestne opreme, ki 
pa gre v veliki meri na račun 
popravljanja škode, ki je posle-
dica vandalizma. 

Že pred leti smo začeli z ak-

cijo – Naj mesto cveti, s katero 
skušamo spodbuditi tudi vse 
ostale – lastnike zasebnih hiš, 
večstanovanjskih objektov, jav-
nih in industrijskih objektov, da 
skrbijo za svojo najbližjo okoli-
co oziroma za tisto zemljišče, ki 
je njihova last, ker samo takšna 
slika urejenih javnih in zaseb-
nih površin deje nek lep,videz 
in vzpodbudi ljudi prvič k raz-
mišljanju, da je treba za svoje 
okolje skrbeti, da je potrebno 
čuvati tudi javne površine. 
Poizkušali smo tudi vzpodbu-
diti ljudi z nekaj tekmovalnega 
duha, da kdor bo imel lepše 
urejeno hišo z okolico ga tudi 
primerno nagradimo javno in 
denarno. Poskušamo izhajati iz 
predpostavke, da se v urejenem 
okolju vsi boljše počutijo in da 
je potem tudi manj negativnih 
pojavov, ki motijo npr. vanda-
lizmi, odmetavanje odpadkov 
vsepovsod….. 

Kaj vse nameravate urediti 
v naslednjih štirih letih? 

To so predvsem tisti projekti, 
o katerih sem govoril že prej, 
ne smem pa pozabiti še en ve-
lik projekt, ki pa ne bo trajal 
le naslednja štiri leta. To je pro-
jekt izgradnje Tehnopolisa, ki 
je večplasten in ima različne 
vsebine. Trenutno se gradi teh-
nološki del, na tem območju pa 
imamo v načrtu tudi izgradnjo 
stanovanjskih površin, multi-
kulturni center in podobno. 
To je projekt, ki ga realiziramo 
skupaj z Regionalno razvojno 
agencijo in državo RS. Računa-
mo, da bomo nekje v desetih 
letih ta projekt realizirali in da 
bo tudi bistveno spremenil ne 
samo podobo mesta, ampak 
predvsem vsebino življenja v 
mestu. Vsebino življenja je težje 
spreminjati kot podobo mesta. 
Za spremembo podobe zgra-
diš stavbo, narediš cesto, ipd, 
za spremembo vsebine življenja 
pa je potrebna predvsem pestra 
vsebina nekega dogajanja v me-
stu. Zato je tudi moja želja, da 
bi ne samo v naslednjih štirih 
letih, ampak tudi kasneje več 

Odkar je vitez v cerkvi prelomil grb in meč in 

vzkliknil: »Grofje Celjski ta dan in nikdar več!«, 

v pokneženi grofiji spet teče rdeča kri in od gra-

dov v plamenih se zmrznjen sneg tali.

Janez Menart, Obleganje
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javnega denarja namenili za 
izboljšanje kvalitete življenja v 
mestu, pa mogoče manj vlaga-
nja v razne objekte.

Kaj boste naredili, da Celje 
postane Evropska prestolni
ca kulture leta 2012 v svojem 
mandatu, ki je pred vami?

To bo relativno hitro jasno, 
kajti rok za prijavo se izteče 
28. februarja letos. Mi smo že 
lani sprejeli odločitev, da se 
bomo prijavili – kandidirali na 
ta razpis, dobili smo tudi sogla-
sno podporo celotne Savinjske 
regije, ki jo sestavlja 32 občin. 
Sestavili smo tudi ekipo, ki je 
kvalitetno sestavljena ne samo 
iz občinskih uslužbencev, am-
pak vključuje praktično vse, ki 
v celjski kulturni srenji nekaj 
pomenijo in na ta način lahko 
projektu v kvalitetnem smislu 
tudi nekaj dodajo. Upam, da bo 
naša kandidatura uspešna, da 
bo to tudi dalo novega poleta 
kulturnemu dogajanju v mestu, 
to pa ne samo leta 2012, pač 
vsa leta do takrat, in vsa leta na-
prej. Prepričan sem, da bomo 
dostojno zastopali državo Slo-
venijo, jo promovirali, seveda 
tudi celotno regijo in naše me-
sto Celje. Zavedamo pa se, da 
nas bo to tudi precej stalo in 
da bodo na račun tega morali 
počakati nekateri drugi objekti 
kakšno leto, dve ali pa še več. 
Kot župan podpiram odločitev 
MS, da se prijavimo in upam, 
da bomo uspešni. 

Uspešnost občine je prav go
tovo v veliki meri odvisno od 
uspešnosti gospodarske rasti 
znotraj občine. Tega se kot žu

pan verjetno močno zavedate, 
zato ste tudi v to področje in
vestirali kar nekaj občinskih in 
evropskih proračunskih sred
stev. Kakšni so vaši načrti na 
tem področju?

Uspešnost nekega okolja se 
meri predvsem po uspešnosti 
njegovega gospodarstva, če to 
okolje ni prestolnica, ki ima pač 
neke druge kriterije in neke dru-
ge perspektive in možnosti. Na-
ša želja je, da bi morda v mestni 
občini, pa tudi v regiji, delovalo 
čim več uspešnih gospodarskih 
subjektov, ker to pomeni manj-
šo stopnjo brezposelnosti, bolj-
še plače zaposlenih in lažje ure-
sničevanje tistih ciljev, ki smo 
si jih zastavili. Mi želimo biti 
v bližnji prihodnosti razviti del 
Evrope, ne moremo se zadovo-
ljiti s tem, da dosegamo približ-
no 75% evropskega povprečja, 
mogoče malo več. Naš cilj mora 
biti 110 % evropskega povpreč-
ja ali več. Glede na to, da smo 
majhna država in da imamo veli-
ko danosti in prednosti, ki jih še 
nismo izkoristili, nam to lahko 
uspe. Prizadevanja lokalne skup-
nosti so predvsem usmerjena v 
izgradnjo sodobne infrastruktu-
re, v zagotavljanje stavbnih zem-
ljišč po primerni ceni, po zago-
tavljanju javnih komunalnih 
storitev po konkurenčni ceni. 
Tudi sicer investitorje, ki pride-
jo, zanima predvsem to, kakšna 
je višina nadomestila za upora-
bo stavbnih zemljišč, kakšna je 
cena vode, odvoza odpadkov in 
podobno. To so stroški, ki so 
variabilni in odvisni od občine 
do občine, drugi podatki pa so 
jim tako ali tako znani.

Skušamo biti čim bolj konku-
renčni, zato tudi javni denar 
usmerjamo v ta področja, in 
hkrati poizkušamo nuditi čim 
boljši servis tem gospodarskim 
subjektom, ki pridejo k nam, se 
pravi hitro in učinkovito delo-
vanje občinske uprave. Imamo 
veliko srečo, da je tudi upravna 
enota zelo urejena, tako da se 
tudi tam praktično ne čaka za 
pridobivanje dovoljenj. To je 
zelo pomembno za vse investi-
torje in tudi za tiste, ki že izvaja-
jo neko gospodarsko dejavnost. 
Upam, da se bo z izgradnjo 
Tehnopolisa oz. tehnološkega 
parka na tem objektu še bolj 
temeljito in bolj dinamično na-
daljevala preobrazba celjske in-
dustrije kot pomembnega dela 
gospodarstva v visoko tehnološ-
ko industrijo, ki bo temeljila na 
visoki dodani vrednosti in bo 
pomembno predvsem, koliko 
našega znanja bo vgrajenega 
v posamezen izdelek, ne pa le 
količina izdelka. Z velikimi vla-
ganji mestne občine v terciarno 
izobraževanje sem prepričan, 
da nam bo uspelo zagotoviti 
tudi zadosti visoko izobražene-
ga kadra – človeških virov - kot 
se danes moderno reče -, pred-
vsem gre za kvalitetno in visoko 
izobraženo delovno silo, ki bo 
zagotavljala tehnološki preboj. 

Ena pomembnih gospodar-
skih dejavnosti vaše občine je 
tudi kmetijstvo. Koliko prora-
čunskih sredstev in za kaj ste 
namenili temu področju?

Okoli 8% GDP v mestni ob-
čini Celje ustvari kmetijstvo, 
čeprav se število čistih kmetov 
zmanjšuje. Res pa je, da se po-

večuje velikost kmetij in se je 
tudi pridelava na teh kmetijah 
povečala. Mislim, da jih je veli-
ko že prilagojenih evropskemu 
stanju, če to lahko tako rečemo. 
Mestna občina že dolga leta fi-
nancira nekatere programe s 
področja kmetijstva. Natanč-
ne številke ne morem poveda-
ti, vem pa, da subvencioniramo 
osemenjevanje svinj, govedi, 
pred leti smo imeli široko akci-
jo saniranja greznic tudi zaradi 
varstva podtalnice. Lani smo za-
čeli s sofinanciranjem izgradnje 
individualnih čistilnih naprav, 
ki se bodo gradile predvsem 
na ruralnih območjih, kjer se 
dolgoročno ali pa nikoli ne bo 
zgradila kanalizacija. Naša že-
lja je, da bi tudi na teh območ-
jih ljudem omogočili, da bi svo-
je odpadne vode čistili, s tem 
bodo imeli tudi manjše izdatke 
v gospodinjstvu. Zastavili smo 
si tak program, da bi praktično 
v roku desetih let očistili občino 
s čistilnimi napravami. 

V mestnem svetu deluje 
tudi komisija za kmetijstvo, ki 
nekako razporeja proračunski 
denar, namenjen za kmetijstvo 
oz. subvencijam - spodbujanju 
posodabljanja kmetijstva. 

Ali kmetijstvo v Savinjski dolini 
ima razvojno perspektivo?

Zagotovo! Savinjska dolina 
je tipično kmetijsko področje, 
z velikimi kmetijskimi površi-
nami in z dobrimi podnebnimi 
pogoji, tudi z možnostjo na-
makanja - mislim, da se bomo 
čedalje bolj soočali s sušami, 
verjetno bolj kot s poplavami. 
Savinjska dolina je tradicional-
no kmetijsko območje, tako da 
bo takšno tudi ostalo, čeprav se 
velikokrat vprašam, kako bodo 
naši kmetje tekmovali z nemški-
mi ali francoskimi, ki imajo še 
večje površine, cenejšo pridela-
vo na enoto, kaj šele bo, ko se 
bo v EU vključilo še nekaj držav 
z vzhoda, recimo Ukrajina, Be-
lorusija in še katera, ki imajo 
neskončne površine in dobre 
naravne danosti za kmetijstvo. 
Verjetno pa je naša tržna niša, 

>>> Celje, ki je po velikosti in gospodarskem pomenu tretje slo-

vensko mesto, leži v najnižjem delu Celjske kotline na križišču po-

membnih cestnih in železniških povezav, ki vodijo proti Ljubljani, 

Mariboru, Slovenj Gradcu in Rogaški Slatini.

Praznik mestne občine je 11. april in je posvečen 11. aprilu 1451, 

ko so bile Celju podeljene mestne pravice, ki je postalo tudi mest-

na občina s samoupravo po rimskem vzorcu, podelil cesar Klav-

dij, odtod tudi ime Claudia Celeia. Ob prazniku mestne občine 

Celje čestitamo županu za njegovo tretjo izvolitev in vsem občan-

kam in občanom m. občine Celje za njihov jubilejni praznik.
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kot že vsa ta leta, pridelovanje 
hmelja, sadjarstvo, zelenjadars-
tvo, mogoče še tudi cvetličars-
tvo ali kaj podobnega. Tisto, 
kar se goji na tisočih hektarjih, 
verjetno ni prihodnost ne v Sa-
vinjski dolini ne v Sloveniji. 

Kako vam gre pri izgradnji 
regionalnega centra za rav
nanje z odpadki, ki je trenut
no največji ekološki projekt 
v Sloveniji? (Celjski občini 

je vanj uspelo vključiti 23 
občin v Savinjski statistični 
regiji, projekt pa je Evropska 
unija podprla s 30 milijoni 
evrov nepovratnih sredstev 
iz kohezijskega sklada).

Ta projekt teče v skladu z začr-
tano dinamiko. Sam projekt ima 
tri faze, trenutno se gradi prva 
faza, intenzivno pa potekajo pri-
prave tudi na drugo in na tretjo 
fazo. Izvajalci so že izbrani in 
ravno jutri imamo slovesen pod-
pis pogodbe za tretjo fazo na cen-
tru za ravnanje z odpadki. Sam 
center za ravnanje z odpadki je 
eno samo veliko gradbišče, je im-
pozantno in si ga velja ogledati. 
Mislim predvsem na deponijo, 
ki bo po naših predvidevanjih 
zadoščala za naslednjih 50 let. 
Skoraj 2 milijona kubičnih me-
trov bo na voljo. Mislim, da se 
bo spomladi začela graditi tudi 
toplarna, ki mora biti zgrajena 
do avgusta 2008, tako kot vsi 
ostali objekti. Zaenkrat vse te-
če tako, kot smo načrtovali v 
skladu s terminskimi plani in 
praktično ni več možnosti, da 

bi se stvari kakorkoli zakomplici-
rale. Iz izkušenj vemo, da se to 
lahko zakomplicira pri razpisih 
oziroma pri izbiri izvajalcev. Mi, 
kot rečeno, imamo že vse izva-
jalce izbrane, vse pogodbe pod-
pisane, tako sem tudi vesel, da 
bodo veliko večino teh del opra-
vila lokalna gradbena podjetja 
in ostala, tako, da bo ta denar 
tudi nekako ostal v tem mikro 
ekonomskem prostoru, ki se mu 
reče Celje z okolico To pa bo 

imelo tudi neke pozitivne posle-
dice na lokalno gospodarstvo v 
naslednjih nekaj letih. Če pride 
10 milijard svežega denarja, se 
to nekje mora poznati.

Za vsako napredno institu
cijo so zelo pomembni pro
jekti za naprej. Verjetno isto 
velja tudi za vašo občino? 
Kateri so ti projekti?

To je Tehnopolis, ki je večletni 
projekt, mislim tudi, da bomo v 
naslednjih letih vlagali veliko de-
narja v izgradnjo mednarodne 
univerze, gre za regijske ambi-
cije, mislim pa, da je to dobro 
tudi za Slovenijo. Ostaja pa še 
ena velika naloga, ki jo bomo 
reševali skupaj z državo. Ta pa 
je, kako preusmeriti tranzitni 
promet mimo najožjega mest-
nega središča, kajti danes nam 
poteka ves tranzitni promet v 
smeri proti jugu – Laškem, Za-
savju in Posavju preko starega 
mestnega jedra, kar je tudi red-
kost v Sloveniji. Verjamem, da 
bomo v naslednjih nekaj letih 
našli dobro rešitev, ki jo bomo 

potem skupaj z državo tudi rea-
lizirali. Ponuja se več različnih 
možnosti, tukaj pa je stroka, ki 
bo morala reči zadnjo besedo. 

Čaka nas še ena velika nalo-
ga, ki je predvsem na državi, da 
z izgradnjo razlivnih površin v 
porečju Savinje zagotovi malce 
večjo poplavno varnost urbanih 
območij v porečju Savinje, ne 
samo Celja, ampak tudi Žalca, 
Laškega in vseh ostalih urbanih 
območij, ki ciklično doživljajo 

poplave in s tem tudi veliko 
škodo, ki jo povzročajo poplave 
na premoženju. 

Kaj si  vi osebno želite za us
pešno uresničitev vseh teh 
naštetih projektov?

Ko si človek enkrat zastavi 
cilje, si tudi želi, da bi jih tudi 
uresničil. Pravim, da si je dobro 
zastaviti kakšen cilj več, pa po-
tem ne biti slabe volje, če vsega 
ne uspe uresničiti, življenje je 
pač tako. Trdno sem prepričan, 
da bomo večino zastavljenih ci-
ljev uresničili. Osebno pa mo-
ram reči, da nimam kakšnih 
posebnih želja. To, kar si obi-
čajno vsi želijo, sreče, zdravja, 
da bi otrokom dobro šlo v šoli. 
V bistvu se mi zdi, da Slovenci 
kar malo pretiravamo v hlasta-
nju za materialnimi dobrinami, 
pozabljamo pa, da je kvaliteta 
življenja lahko tudi drugačna, 
da si vzameš kdaj čas in spiješ 
kakšno kavo s prijateljem, se 
malce pogovoriš, poklepetaš, 
da si vzameš čas zase in za svo-
je najbližje. Imam občutek, da 

od jutra do večera nekam hiti-
mo, kot bi hoteli ujeti nekaj, kar 
je bilo že zamujeno. Največja 
umetnost v življenju je ujeti pra-
vo mero vsega, to je dobro imeti 
vedno pred očmi. Kadar je člo-
vek bolan, vedno dela načrte, 
kaj bo naredil v svojem oseb-
nem življenju, ko bo ozdravel, 
nikoli pa, kaj bo še dokončal 
v službi. Včasih si napačno po-
stavljamo prioritete, takšni pač 
smo, verjetno se ne bomo več 

spremenili. Nimam nekakšnih 
posebnih načrtov, lahko rečem 
le, da uživam v tem, da živim 
običajno življenje.

V stranki imate visoke funk
cije, ste podpredsednik 
stranke, istočasno pa ste 
lani postali tudi predsednik 
Kluba županov. Župani SLS 
predstavljajo 40 % vseh žu
panov v Sloveniji. Kakšne 
bodo politične aktivnosti 
kluba? 

V klubu deluje preko 85 žu-
panov, to je praktično več kot 
tretjina vseh županov v Slove-
niji. Smisel Kluba županov je 
predvsem v izmenjavi dobrih 
praks, ker se soočamo s precej 
podobnimi problemi, se na tak-
šnih srečanjih pogovarjamo, 
kako take probleme reševati 
tako, da ne ponavljaš napak, ki 
jih je kdo že naredil in se na 
njih učiš, da se izmenja dobra 
praksa in da že takoj v prvem 
zamahu poiščeš tisto dobro reši-
tev. Pravim, da se lahko vsak od 

Razvoj Celja je zanimiv tudi za župane drugih mest.  Občina Bitola in  Občina Podgorica Pred koncem lanskega leta je župan 
Mestne občine Celje Bojan Šrot obiskal 
tudi rusko mesto Čerepovec, s katerim v 
prihodnosti načrtuje tesnejše sodelovanje.
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vsakega kaj nauči, tudi župani 
manjših lokalnih skupnosti od 
večjih in obratno, ta srečanja 
bodo v nekem določenem ob-
dobju potekala redno.

Tudi v preteklosti, ko je klub 
stalno deloval, moram reči, da 
smo vsi skupaj lahko veseli in 
ponosni, da se je županom in 
županjam, ki so člani SLS, pri-
družilo dosti županov, ki so 
neodvisni ali pa so zmagali na 
volitvah kot skupni kandidati. 
Verjetno so se zato tako odlo-
čili, ker lahko tako pridejo do 
nekih novih, dobrih informacij 
in kontaktov, pa tudi znanja. Za 
medobčinsko sodelovanje je to 
zelo pomembno. Kot stranka 
pa smo lahko ponosni na rezul-
tat na lokalnih volitvah, kjer 
je naša stranka, lahko rečemo, 
zmagala. Različne stranke na 
različne načine preštevajo gla-
sove. Res je, da je pomembno, 
koliko glasov dobiš na svetniš-
kih volitvah, vendar nikjer še 
nisem slišal govoriti, ta mestni 
ali občinski svet je dober ali za-
nič, vendar le, ta župan je do-
ber ali zanič. To na nek način 
tudi kaže, da je težišče politične 
odgovornosti in razvoja v neki 
lokalni skupnosti vendarle na 
županu. Ta se zna, če je spre-
ten, tudi povezati s svetniki raz-
ličnih strank. Lahko povem iz 
lastnih izkušenj. Imeli smo koa-

licijo 12 svetnikov, pa nikoli ni 
bil problem sprejeti kakršnokoli 
odločitev. Predvsem smo skuša-
li animirati svetnike, da spreje-
majo odločitve, ki so dobre za 
meščane in pa seveda za samo 
mesto. To je rezultat, na katere-
ga smo lahko ponosni in ga bo 
težko ponoviti. Je pa seveda še 
ena spodbuda za vsa prihodnja 
leta, v katerih bomo imeli prak-
tično vsako leto kakšne volitve. 
Letošnje leto so predsedniške, 
pa naslednje leto parlamentar-
ne, pa evropske pa zopet lokal-
ne tako, da se bomo do leta 
2010 veliko ukvarjali z raznimi 
volitvami. Če je prej veljalo, da 
je naša stranka predvsem moč-
na na podeželju in da je Celje 
neka izjema, to sedaj ne velja 
več. Pa lahko rečemo, da tudi 
v preteklosti to ni veljalo, saj 
imamo v Krškem tudi že tretji 
mandat našega župana, Krško 
se odlično razvija, Sevnica, Čr-
nomelj, Metlika, Slov. Bistrica, 
zdaj smo dobili pa še Maribor. 
V stranki imamo nek »know 
how«, kako voditi lokalno skup-
nost in upam, da se bo to pozna-
lo tudi na državnozborskih vo-
litvah, čeprav se ne da narediti 
avtomatične preslikave.

Imate kakšno željo postati 
predsednik stranke SLS?

To so časopisne »čveke«, na 
katere sem se že odvadil odgo-

varjati in reagirati, in 
tudi nimajo nikakr-
šne zveze z realnost-
jo. Sem podpredsed-
nik stranke, čutim 
se del tega tima, ki 
stranko vodi, sem 
tudi soodgovoren 
za tisto, kar nam 
ni uspelo, in sem za-
služen za tisto, kar 
nam je uspelo nare-
diti. Mi smo vendar-
le najdlje od vseh 
slovenskih strank 
vladna stranka in 
smo pomembno 
sokreirali stanje, 
kakršno je danes 
v Sloveniji. Pre-
pričan sem, da je 

stanje odlično in da tisti, ki je 
realist in gre po Evropi, vidi, da 
Slovenci dobro živimo. Pa ne 
mislim zdaj v primerjavi med 
nami in državami s področja 
bivše Jugoslavije, ampak tudi 
med nami in Italijani, Avstrijci, 
Španci. Imamo dober standard, 
v povprečju živimo dobro. Za 
prvi maj že težko dobiš prosto 
mesto na letalu za Turčijo ali 
Egipt. 

SLS je bila sokreator tega us-
peha Slovenije v teh 15 letih, 
kolikor smo samostojni. Z lan-
skimi lokalnimi volitvami sem z 
mojimi občani podpisal pogod-
bo za naslednja štiri leta in si ne 
predstavljam da bi v naslednjih 
štirih letih opravljal kakšno dru-
go funkcijo. Mislim, da je treba 
biti tudi toliko korekten in izpol-
niti predvolilne obljube, ne pa 
nekorektno vse to zavrniti ob 
prvi priliki, če se ti ponudi kaj 
boljšega, in reči: “Tega pa ne 
bom več delal in grem.” Tudi 
moje družinsko stanje mi ne 
dopušča, da bi sploh pomislil 
na predsednikovanje v stranki. 
To je funkcija, ki pa res zahteva 
120% od človeka. Vedno sem 
rekel, da je predsednik stranke 
lahko nekdo, ki opravlja funk-
cijo na nivoju države, se pravi 
ali je v parlamentu ali je v vla-
di. Tako, da nekdo, ki deluje na 
lokalnem področju kot jaz, po 

mojem ne more uspešno vodi-
ti stranke na državnem nivoju, 
ker si praktično izključen iz di-
rektnih dogajanj. Res nimam te 
ambicije kandidirati za predsed-
nika stranke in na naslednjem 
kongresu. Se pa štejem za ta 
ožji tim nekako kot desno ali 
levo roko predsednika. Mislim, 
da tudi dobro funkcionirava, da 
se dosti stvari dogovoriva. Seve-
da imamo tudi določene težave 
v stranki, kdo jih pa nima? Po-
glejte največjo in najuspešnejšo 
stranko, ki je danes razpadla, 
tako da v vseh turbulencah in 
v vseh pretresih, ki smo jih do-
življali mi, je čudež, da smo še 
ostali na takšnem nivoju. Spom-
nite se združitve pa razpada pa 
problemov, ki smo jih imeli s 
financiranjem stranke, pa spo-
rov z Božo Grešovnik, pa smo 
vse preživeli, pa bomo mogoče 
še kaj hujšega. Vse to tudi ka-
že na neko vitalnost stranke. 
Reči moram, da je vsa ta leta 
res impresioniralo to, da sem 
srečal v tej stranki veliko ljudi, 
ki so pokazali veliko političnega 
entuziazma, ki so se politično 
angažirali zato, ker bi želeli v 
politiki nekaj dobrega narediti, 
ne pa, ker tu iščejo neko svojo 
eksistenco ali karierno prilož-
nost. Moram reči, da se je tudi 
pri nas na lokalnem nivoju dalo 
najti ljudi, ki so ob kateremkoli 
času, sploh med lokalnimi vo-
litvami bili pripravljeni kaj na-
rediti, vedno zastonj, brez pri-
čakovanja kakšnega plačila. To 
pa je tisto, kar daje neko voljo 
človeku za opravljanje politič-
ne funkcije. Dokler bodo taki 
ljudje v stranki, nas ni potrebno 
biti strah ali bomo uspešni ali 
ne. Moram reči, da sem v vsem 
tem obdobju desetih let, kar se 
ukvarjam s politiko, spoznal ve-
liko ljudi, prijateljev, s katerimi 
se družim, reči moram, da so to 
ljudje na mestu. Povem vam, da 
me ni sram, da sem politik.

Intervju vodil in zapisal 

Trajče Nikoloski
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Najprej čestitke za vašo 
prvo izvolitev za župana. 
Volitve so bile zelo napete, 
šele v drugem krogu ste pre
magali svojega tekmeca. 
Kaj je bilo po vašem mnenju 
tisto, kar je glasove prevesi
lo na vašo stran?

Mislim, da je Mariborčane 
prepričalo predvsem moje od-
prto srce do mesta in do njego-
vih občanov, da sem tudi sam 
osebno čutil utrip Mariborča-
nov. Tudi volilni štab mojega 
protikandidata je naredil kar 
nekaj napak, ki je našo stran 
nagradil z glasovi za mojo vo-
lilno kampanjo: »S srcem za 
Maribor!« 

Kaj za vas pomeni večinsko 
zaupanje občanov mestne 
občine Maribor?

Večinsko zaupanje občanov 
mesta Maribor mi pomeni zelo 
veliko. Prvič, sem zelo vesel in 
ponosen, da sem dobil njihovo 
podporo v tem univerzitetnem 
mestu. Drugič pa se zavedam, 
da sem s tem zaupanjem prev-
zel veliko odgovornost, da bom 
v štiriletnem obdobju uresničil 
čim več obljubljenih točk iz 
predvolilnih soočenj. Tako je 
pred mano in mojimi sodelav-
ci velika odgovornost in pred-
vsem veliko nalog. Osebno sem 
prepričan da bomo »S srcem za 
Maribor« vsi skupaj, ki kreira-
mo lokalno politiko, to tudi s 
skupnimi močmi uspeli uresni-
čiti. 

Kaj mislite da je najbolj vpli
valo na odločitev volivcev, 
da vas v drugem krogu izvo
lijo za njihovega župana?

Prepričan sem, da so Mari-
borčani v meni prepoznali člo-
veka, ki bi bil sposoben univer-
zitetno mesto Maribor nekoliko 
drugače voditi, kot ga je vodil 
g. Sovič. Z nekaterimi poteza-
mi, izkušnjami in znanjem, ki 
sem jih pridobil v desetletni 
politični karieri na državnem 
nivoju, sem prepričan, da bom 
to tudi zmogel skupaj z občani 
mesta Maribor. 

Franc Kangler, poslanec in član SLS   novoizvoljeni župan Mestne občine Maribor

Mariborčane je prepričalo 
predvsem moje odprto srce do 
mesta in do njegovih občanov
Franc Kangler o županovanju in načrtih za nadaljnje delo
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Kako boste znali uskladiti 
funkcijo poslanca in župan
sko funkcijo?

Pred volitvami sem obljubil, 
da bom odstopil kot poslanec v 
državnem zboru, če na volitvah 
zmagam. Zato bom tudi profe-
sionalni župan univerzitetnega 
mesta Maribor. 29.01.2007 na 
seji državnega zbora bom tudi 
odstopil kot poslanec. 

Ali mi lahko razložite, kaj si 
predstavljate pod izrazom 
“nepoklicni župan”?

Ko omenjamo nepoklicne žu-
pane menim, da pri tem mislimo 

predvsem na župane manjših 
občin, ki poleg svojih izzivov v 
lokalni politiki opravljajo še ti-
ste izzive, za katere so se dolga 
leta usposabljali in izobraževali 
po strokovni strani. Pomembno 
je, da npr. če si zdravnik, da iz 
prakse ne greš samo v politiko, 
ampak, da opravljaš še naprej 
svoj poklic, in se v njem še do-
polnjuješ in izobražuješ. 

Kako, koliko in na kakšen 
način vam je stala ob strani 
pri izvolitvi vaša SLS?

Za mojo izvolitev ima največ 
zaslug moj volilni štab, pa tudi 

vsi ljudje, ki so me obdajali in 
kakorkoli podpirali. Maribor-
sko srce nas je družilo in mari-
borsko srce je tudi zmagalo. 

Kaj bi izpostavili kot pred
nostno nalogo, ki ste si jo 
zadali na začetku vašega 
mandata?

V mestni občini Maribor je 
prednostnih nalog kar veliko. 
Predvsem je potrebno rešiti 
problem smeti, sanirati odla-
gališče, problem azila, izpelja-
ti nekatere evropske projekte, 
podpreti reorganizacijo občin-
ske uprave, podpreti izvedbo 

“Če v onih dneh bi tu ne bilo njega, se tujec 
bi polastil še Podravja vsega.”
Maribor je prestolnica severovzhodne Slovenije in drugo največje sloven-
sko mesto, ki leži ob reki Dravi. Nastalo je na stičišču petih različnih pokra-
jinskih enot, ki ima vsaka zase svoje značilnosti: prometna in energetsko 
pomembna Dravska dolina, gozdnato, živinorejsko in turistično Pohorje, 
gozdnati in kmetijski Kozjak, poljedeljsko Dravsko polje ter vinogradniške 
in sadjarske Slovenske gorice. Mestni svet občine Maribor je 26. oktobra 
1995 sprejel odlok o prazniku in spominskih dnevih mestne občine Mari-
bor. Praznik mestne občine Maribor je 20. oktober, dan, ko je bil Maribor 
prvič omenjen v pisni listini iz leta 1164. Od takrat mestna občina Maribor 
organizira v tem mesecu veliko prireditev, vrhunec pa je osrednja slove-
snost, na kateri podelijo tudi priznanja in nagrade mestne občine Maribor.

kopensko logističnega centra 
v sosednji občini in definirati 
proračun tako, da bo naravnan 
razvojno investicijsko.

Ali mislite, da ste bili v dru
gem krogu izvoljeni za žu
pana z veliko večino glasov 
zaradi projektov ki ji predla
gate za razvoj mesta Mari
bor?

Prav gotovo je veliko ljudi vi-
delo v meni človeka, ki bi lahko 
izpeljal nekatere projekte v Ma-
riboru. Že v začetku tega leta 
smo takoj v januarju pričeli s sa-
nacijo odlagališča v Dobošah. 
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Res je, da smo bili neuspešni 
pri kandidaturi za Univerzija-
do 2011 v Mariboru, je pa naša 
napoved, da že vnaprej obljub-
ljamo, da se bomo prijavili za 
kandidaturo za leto 2013. Pred 
nami je tudi projekt “Maribor, 
kulturna prestolnica”, za katere-
ga prav tako sledimo razpisu in 
se bomo nanj prijavili. Je pa v 
igri še nekaj drugih projektov.

Kaj vse nameravate urediti 
v naslednjih štirih letih? 

Maribor je v preteklosti črpal 
malo denarja iz evropskih sred-
stev. Sam si želim, da se taki 
projekti podkrepijo, da v Mari-
bor pripeljemo nov, svež duh in 
svež investicijski kapital. Zelo 
pomembno je, da okrepimo 
gospodarstvo, predvsem da pri-
pravimo infrastrukturo na tak 

način, da se bo v gospodars-
tvo na lažji način tudi investi-
ralo. Res pa je, da je v tem 
danem trenutku za Maribor 
najbolj pomemben kopenski 
logistični center. Z njim bi na 
nek način gospodarsko rast v 
mestni občini Maribor močno 
povečali in temu bom dal naj-
večji poudarek. Sestal sem se 
tako s predstavniki obrtne kot 
gospodarske zbornice in sode-
lovanje teče na najvišji možni 
ravni, ker se na nek način v 
programih in projektih tudi 
dopolnjujemo. 

Ali ima kmetijstvo v vaši 
občini kakšno razvojno 
perspektivo in katera so še 
takšna področja?

V občini Maribor je kme-
tijstvo prisotno, zanimivo je, 
da gre za mestno občino, ki 
pa ima zelo veliko kmetijskih 
površin. Pomembno je, da se 
kmete v mestni občini Mari-

bor na primeren način seznanja 
s projekti, ki se vpeljujejo s po-
močjo države. Imamo odbor za 
kmetijstvo, ki spremlja nekatere 
investicijske potenciale, tesno 
pa sodelujemo tudi s kmetijsko 
gospodarsko zbornico in prob-
leme rešujemo tekoče. Kmetijs-
tvo v naši občini ima razvojno 
perspektivo. Imamo fakulteto 
za kmetijstvo, imamo univer-
zo. Gojimo kar nekaj panog, ki 
pri nas dobro uspevajo, tu mislim 
predvsem na vinogradništvo, ki 
je v občini Maribor zelo prisot-
no, tudi poljedelstvo in živinore-
ja nam nista tuji. Imamo pa tudi 
dopolnilno dejavnost, ki je zelo 
prisotna na obronkih mesta Ma-
ribor, mislim na kmečki turizem 
in vinotoče. 

Koliko je za vas pomemben 
projekt kandidatura Maribo
ra za organizatorja študent
ske olimpijade in kaj sploh 
to pomeni za Maribor? 

Kandidatura za Univerzijado 
je bila za nas zelo pomembna, 
seveda pa, ker nismo bili izbra-
ni, s tem nismo za zdaj še ni-
česar izgubili, čeprav smo bili 
malo razočarani. S kandidaturo 
bomo nadaljevali in se prijavi-
li za leto 2013. Tudi Turki niso 
kandidature dobili prvič. Ta 
kandidatura pomeni prepoznav-
nost ne le za mesto Maribor, 

ampak za celotno Slovenijo, res 
pa je, da bi z Univerzijado do-
bilo mesto Maribor in celotna 
regija veliko športnih objektov, 
predvsem v infrastrukturi.

Kako odgovarjate na govo
rice o štajerski navezi (g. 
Šrot, g. Kangler) za prev
zem vodstva SLS?

Nobena skrivnost ni, da sva 
z županom Celja g. Šrotom 
dobra prijatelja in da tesno so-
delujeva. Prav tako je res tudi 
to, da je stranka SLS najmoč-
nejša na Štajerskem zaradi do-
brih kandidatov, zaradi mnogih 
županov. SLS ima župane tako 
v Krškem, Sevnici, Laškem, Ce-
lju, Vojniku, Slov. Konjicah, Slo-
venski Bistrici, Račah, Staršah, 
Dupleku, Mariboru sedaj, Pesni-
ci, Lenartu, Cerkvenjaku, Sveti 
trojici in vse do Mure. To pomeni 
od Save do Mure imamo večino 
županov SLS in mislim, da je do-
bro, da se vez med mano in celj-
skim županom tudi krepi. 

Kako vidite sodelovanje v 
Klubu županov SLS?

Sodelovanje v Klubu županov 
vidim kot zelo dobro. Tudi sam 
sem trenutno predsednik skupno-
sti občin Slovenije, želim pa, da 
bi se obe zvezi, tako kot Zveza 
skupnosti občin kot Skupnost 
občin Slovenije združile in da bi 
imele enotno zvezo občin, ker bi 
se vse občine združevale in bi na-
stopale enovito do vlade in tudi 
do Evrope.

Kako ocenjujete možnosti 
SLS na državnozborskih 
volitvah leta 2008?

SLS si lahko na državnozbor-
skih volitvah krepko popravi 
svoj volilni rezultat iz prete-
klosti, če se na nek način po-
vežemo z nekaterimi drugimi 
strankami in mogoče napra-
vimo koalicijo pred državnoz-
borskimi volitvami. Res pa je, 
da se v tem trenutku veliko bolj 
ukvarjam z lokalno politiko kot 
z državno, glede na svoj vpliv 
pa bom prav gotovo kreiral poli-
tiko tudi na državnem nivoju

Trajče Nikoloski
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Volilna zakonodaja

12. del

Volilna zakonodaja je zelo pomemben 
dejavnik, ki v veliki meri oblikuje 
politično podobo države, regije in 
občine. Tako je bilo včasih in tako 
je še danes. Za razumevanje zgodo
vine naše stranke je zato pomembno, 
da se nekoliko seznanimo z volilno 
zakonodajo, ki je veljala v Avstro 
– Ogrski monarhiji.

Volilne zakonodaje v sodobnih 
demokratičnih državah se še danes 
med seboj precej razlikujejo, pred-
vsem z vidika volilnega sistema. V 
osnovi se ti ločijo po tem, da eni 
omogočajo večjo stabilnost vlada-
nja (večinski volilni sistem), drugi 
pa večjo zastopanost različnih druž-
benih skupin in interesov v predstav-
niških telesih (proporcionalni volilni 
sistem). Obstajajo pa tudi različne 
vmesne variante med obema. Volilna 
zakonodaja je v veliki meri povezana 
s kulturo naroda oz. države, njegovo 
politično tradicijo, pa tudi z okoliš-
činami, v katerih jo je država spreje-
mala. Volilni sistemi se v državah so-
razmerno redko spreminjajo, četudi 
se spreminja volilna zakonodaja. V 
Sloveniji smo imeli neuspel poskus 
spremembe volilnega sistema. Prav 

Naznanilo prve kandidature dr. Ivana Šusteršiča za državnozborskega poslanca. Šlo je za nadomestne volitve po 
smrti predsednika Katoliško narodne stranke Karla Kluna. Pri določanju kandidata je znotraj stranke prišlo do 
spora. Šlo je za okraj, v katerem je od leta 1879 naprej vedno zmagal Karol Klun, tudi potem je bil to okraj, kjer je 
vedno zmagal kandidat Katoliško narodne stranke oz. Slovenske ljudske stranke. Boj za to, kdo bo poslanec, se je 
zato odvijal predvsem znotraj stranke. Ta spor ni bil tako nedolžen, kot bi lahko sklepali iz tega naznanila, saj je v 
stranki prišlo do precejšnjega vsebinskega spora med krščanskosocialno in nekoliko bolj konservativno strujo. Ta 
spor je imel še toliko večjo težo, ker je bil dr. Vinko Gregorič tedaj še podpredsednik stranke. Stranka je po glasova
nju podprla dr. Šusteršiča. Medtem ko sta se npr. dr. Krek in dr. Žitnik uklonila volji večine, pa dr. Gregorič ni hotel 
odnehati. Ustanovil je svoj krščanskosocialni volilni odbor, ki ga je podprlo Katoliško delavsko društvo in kandidi
ral. Na volitvah je s precejšnjo razliko zmagal dr. Šusteršič. 

to vprašanje je bilo povod za boleč 
padec naše stranke, zaradi česar ima 
govor o tej temi v naši stranki še ved-
no nekoliko grenak priokus.

Volilna zakonodaja mora biti odraz 
stanja v družbi. Sčasoma, ko se druž-
ba spreminja, se spreminja tudi volil-
na zakonodaja. Tudi v sodobnem času 
imamo debate o možnih spremembah 
npr. o tem, ali bi bilo potrebno zniža-
ti starostno stopnjo za pridobitev vo-
lilne pravice; z razvojem tehnologije 
se uvajajo novi sistemi glasovanja; v 
nekaterih evropskih državah se npr. 
zelo resno razmišlja o tem, da bi starši 
pridobili volilno pravico za svoje otro-
ke (s tem naj bi politika postala bolj 
družinam naklonjena), itn.

Volilna zakonodaja določa pred-
vsem:
- kdo lahko voli in kdo je lahko vo-

ljen,
- kako so določena območja voli-

tev,
- kakšen sistem se uporablja za ugo-

tavljanje izida,
- odgovornost za ugotavljanje izida 

volitev,
- skupek pravil, na kakšen način lah-

ko poteka volilna kampanja.
Na našem ozemlju je že sorazmerno 

dolga tradicija volitev, čeprav je v ne-
katerih državah ta še precej daljša. V 
Avstriji in s tem na naših tleh so prve 
volitve potekale leta 1848. Vendar je 
cesar že leta 1851 razpustil parlament 
in sledilo je desetletno obdobje abso-
lutizma. Parlamentarizem (in z njim 
volitve) je bil ponovno vzpostavljen 
leta 1861 s Februarskim patentom leta 
1861. Ta zakonodaja je predstavljala 
temelj volilne zakonodaje tudi za vse 
obdobje Avstro – Ogrske monarhije. 
Kljub temu pa volilne zakonodaje v 
Avstro – Ogrski ni lahko predstaviti 
na enostaven način. Prvič zato, ker se 
je zakonodaja skozi čas precej spremi-
njala, drugič pa, ker so za volitve v dr-
žavni zbor, deželne zbore in občinske 
volitve obstajala različna pravila. Povr-
hu so bila volilna pravila še od dežele 
do dežele različna, saj so imeli deželni 
zbori sami pristojnost določanja volil-
ne zakonodaje na svojem območju. 

Februarski patent je prinesel volil-
no zakonodajo za volitve deželnih 
zborov in določil število poslancev 
posamezne dežele v dunajskem Dr-
žavnem zboru. Pristojnost za spremi-
njanje deželne volilne zakonodaje je 
bila dana deželam. Zaradi tega so se 
deželne volilne zakonodaje med seboj 
začele sčasoma razlikovati. 

Volitve v državni zbor od leta 1861 
niso bile neposredne, ampak so po-
slance volili deželni zbori. Volilna 
reforma leta 1873 je prinesla nepo-
sredne volitve tudi v dunajski državni 
zbor. Pri tem je zanimivo, da reforma 
ni uveljavila posebne volilne zakono-
daje, ampak so za volitve v državni 
zbor veljale tedanje deželne volilne 
zakonodaje, ki pa jih dežele za potre-
be državnih volitev od tedaj niso več 
smele spreminjati. Ker pa so dežele 
še naprej spreminjale svoje deželne 
volilne zakonodaje, reforme držav-
nih volitev pa je uvajal tudi državni 
zbor, je sčasoma prihajalo do velikih 
razlik v pravilih izvedbe državnih in 
deželnih volitev. Poleg teh so bile še 
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občinske volitve, kjer so tudi veljala 
posebna pravila tako, da je razume-
ti vse skupaj z današnjega vidika kar 
zapleteno.

V Avstro-Ogrski torej ne moremo 
govoriti o enotni volilni zakonodaji, 
vendarle pa so volitve od leta 1861 
do konca monarhije leta 1918 imele 
eno skupno točko: potekale so po dvo-
krožnem večinskem volilnem sistemu 
(proti koncu Avstro – Ogrske so se 
sicer pojavljali tudi posamični primeri 
proporcionalnega volilnega sistema). 
Druga skupna značilnost, ki je veljala 
za državne in deželne volitve od leta 
1861 do leta 1907, je bil sistem kurij. 
Sistem kurij je sčasoma doživel precejš-
nje spremembe v smeri zmanjševanja 
vpliva bogatejših slojev, vendar pa se je 
vseeno v vseh deželah ohranil do konca 
monarhije. Mandati državnega in dežel-
nih zborov so trajali šest let, če seveda 
ni prišlo do predčasnih volitev.

Volitve so torej potekale po dvokrož-
nem večinskem sistemu, v katerem 
je moral kandidat za izvolitev dobiti 
absolutno večino oddanih glasov vo-
lilcev. Volilci so vedno volili toliko 
kandidatov, kolikor jih je moralo biti 
izvoljenih. Vsak kandidat je za izvo-
litev potreboval več kot 50% vseh 
glasov. Če noben kandidat ni dobil 
potrebne večine, so do leta 1873 po-
novili volitve in šele nato šli v drugi 
krog (ožja volitev). Po tem letu pa se 
volitev ni več ponavljalo, ampak se 
je šlo, če ni bilo zmagovalca, takoj v 
drugi krog. Vanj sta se uvrstila kan-
didata, ki sta prejela največje število 
glasov. Če pa se je volilo več mest, je 
v drugi krog šlo, (če jih je le bilo toli-
ko) dvakrat več kandidatov, kot je bilo 
prostih mest. Če je npr. na volitvah 
bilo potrebno izvoliti tri poslance in 
je en kandidat v prvem krogu dobil 
več kot 50%, ostali pa ne, so šli štirje 
kandidati, ki so prejeli največje število 
glasov, v drugi krog in se borili za dve 
prosti poslanski mesti. V primeru, da 
je bil v drugem krogu rezultat volitev 
izenačen, je o dodelitvi mandata od-
ločal žreb.

Sitem kurij je določal, da so bili vo-
lilci in mandati razdeljeni v volilne 
razrede - kurije. Posamezne kurije so 
volile določeno število poslancev (ene 
skupina poslancev, virilisti, pa sploh 
ni bila voljena). Tri kurije so imele 

glede števila poslancev privilegiran 
status: virilisti, veleposestniki in kuri
ja trgovskoobrtnih zbornic. Mestna 
in predvsem kmečka kurija sta bili 
z vidika današnjega demokratičnega 
dojemanja zapostavljeni, saj bi jima, 
posebej kmečki, glede na število volil-
cev, pripadalo veliko več poslanskih 
mest. Volilna pravica je bila vezana 
v prvi vrsti na plačevanje davkov in 
ne, tako kot danes, na državljanstvo. 
Sodobno demokratično dojemanje pa 
se je z leti krepilo, tako, da se je tudi 
sistem kurij sčasoma demokratiziral. 
To se je zelo očitno zgodilo z uvedbo 
t.i. splošne kurije – za državne volitve 
leta 1896, za deželne pa v naših krajih 
po letu 1902 (prva je tega leta splošno 
kurijo uvedla Koroška). V splošni kuri-
ji so lahko volili tudi tisti, ki prej niso 
mogli v nobeni. 

Volilna reforma leta 1907 je šla še 
korak dlje, saj je bil sistem kurij za 
volitve v državni zbor odpravljen. Po 
tem letu so bile dvoje volitve v dunaj-
ski državni zbor izvedene na podlagi 
splošne volilne pravice. Ravno v teh 
dneh (26. januar) mineva 100 let od 
sprejema te zgodovinske reforme, ki 
je bila velik prispevek k demokratiza
ciji. Ta reforma je za Slovence veliko 
pomenila. Poleg tega, da se je z uve
ljavitvijo splošne kurije močno povečal 
krog slovenskih volilnih upravičencev, 
je prinesla večjo zastopanost v dunaj
skem parlamentu, Po reformi se je de
lež poslancev skoraj natanko ujemal 
z deležem Slovencev v monarhiji. Po
nosni smo lahko, da je pri tej reformi 
imela pomembno vlogo tudi Slovenska 
ljudska stranka. V pogajanjih na Duna
ju so bili poslanci SLS in njenih pred
hodnic zelo aktivni, še posebno pa se 
je izkazal dr. Ivan Šusteršič. Edini 
madež te reforme za Slovence je bil, 
da nam ni uspelo izboriti še enega slo
venskega mandata na Koroškem. Ta 
reforma je bila velik napredek, ven-
dar z današnjega vidika tudi to še ni 
bila povsem splošna volilna pravica, 
saj ženske še vedno niso smele voliti. 
Kljub temu, da je bil s to reformo za 
državne volitve ukinjen, je za dežel-
ne volitve sistem kurij ostal do konca 
monarhije.

Razen omenjene reforme leta 1907, 
pa ostale volilne reforme na državni 
in na deželnih ravneh niso bile zelo 

korenite, čeprav so se ves čas gibale 
v smer demokratizacije volilne zako-
nodaje. Spremembe so bile npr.: niža-
nje davčnega cenzusa za pridobitev 
volilne pravice, dodajanje kakšnega 
poslanca mestni oz. kmečki kuriji, 

uveljavitev pisnega glasovanja name-
sto ustnega izrekanja, ipd. ter seveda 
uveljavitev splošne kurije. Ponavadi 
se je pravice dodajalo, ne da bi se 
jih komu izrecno jemalo. Veliko ra-
dikalnih sprememb ni bilo tudi zato, 
ker je imela volilna zakonodaja, tako 
kot danes, poseben status. Za spre-
membo državne volilne zakonodaje 
je bila potrebna dvotretjinska večina 
obeh domov (poslanske in gosposke 
zbornice) ter še večinska navzočnost 
članov gosposke zbornice. Za spre-
membo deželnih volilnih zakonodaj 
pa je bila potrebna dvotretjinska ve-
čina ob navzočnosti najmanj treh 
četrtin vseh poslancev.

Sestava deželnih zborov v slovenskih deželah po kurijah okrog leta 1900

dežela Skupno št. 
prebivalcev*

Delež Slo-
vencev 

št. posl. man-
datov v dež. 

zboru
Virilisti Veleposest. TOZ mestna 

kurija
kmečka 

kurija

Kranjska 496.694 94% 37 1 10 2 8 16
Štajerska 1.274.665 29% 63 3 12 6 19 23
Koroška 357.294 21% 37 1 10 3 9 14
Goriška 219.156 63% 22 2 6 2 5 8
Istra 308.980 33 3 5 2 11 12
Trst 155.471 45% v tržaškem mestnem svetu je bilo skupaj vseh poslancev 54, volilni sistem je 

bil drugačen kot v deželnih zborih
* podatki o št. prebivalcev leta 1890

ZGODOVINA PTUJSKO
DRAVSKEGA POLJA
naši kraji so bili poseljeni že v prazgodovinski dobi (bakrena in bronasta doba), 
kar pričajo arheološke najdbe. Pred našim štetjem so živeli v naših krajih kel
ti, na jugu naše domovine pa Iliri in Tračani. Za njimi so si osvojili naše kraje 
rimljani, ki so si z osvajanjem osvojili ves tedanji znani svet. 

Rimljani so se asimilirali s staroselci 
in prevzeli njihova verovanja in običaje. 
Našim krajem so vladali približno 300 
let. Cesar Hadrijan je dal zgraditi kamnit 
most čez reko Drino vzhodno od Ptuja. 
Prva omemba Ptuja je iz leta 65 našega 
štetja. Za časa Rimljanov se je imenoval 
Poetovione. Doprsni kip Hadrijana hra-
nijo v kapidariju Dominikanskega samo-
stana. V rimski dobi je imel Ptuj talno 
ogrevanje in kanalizacijo (lončene cevi). 
Na desnem bregu Drave je bil tabor osme 
legije Gemini in pete Makedonske. Tu so 
izvolili Vespazijana za rimskega cesarja. 
Ptuj je bil obrtniško, upravno in vojaško 
provincialno mesto z nekaj več kot 40 ti-
soč prebivalci. Obrtniški del mesta je bil 
proti Rabeljčji vasi, kjer so imeli peči za 
žganje gline. Tu so odkrili pri graditvi blo-
kov največ arheoloških najdb (razne po-
sode za shranjevanje olja, zrnja in dišav). 
Mrtve so pokopavali z raznimi pridatki 
- žarna grobišča, odkrili so jih kar precej. 
Verovali so v razna božanstva (Jupiter bog 
sonca, Junona, Merkur in Mitra).

Na Hajdini in Bregu je bilo pet mitre-
jev (mitraizem). V Petovii in Celeji je bila 
škofija (Viktorin Ptujski in Maksimiljan 
Celjski). Škofija je bila tudi v Ljubljani 
(Emona). Skozi ta mesta je vodila rimska 
cesta (Jantarska iz Savarie v Italijo). Za 
časa Deoklicijana je škof Viktorin umrl 
mučeniške smrti tristočetrtega leta. K 
zatonu rimskega imperija so pripomogle 
spletke, razuzdanost, prinesel pa je tudi 
nekaj dobrega za naše kraje, saj je bil 
Ptuj enakovreden drugim mestom impe-
rija. Ob dravskem mostišču je bila prva 
naselbina že pred 4000 leti, preživela je 
čase Noriškega kraljestva in bila leta 15 
p.n.š. priključena k rimski državi. Na Ptu-
ju imamo Orfejev spomenik-nagrobnik iz 
pohorskega marmorja. Izklesan je bil v 
drugem stoletju in je največji te vrste v 
nekdanji provinci Panoniji, posvečen do-
stojanstveniku Veru. V arenah je ljudstvo 
zahtevalo kruha in iger. Na Ptuju je bil Po-
vodnov muzej na prostem in Franc Ferk 

je daroval svojo zapuščino Ptuju. To je bil 
zametek pokrajinskega muzeja. 

V četrtem stoletju je pridrlo iz azijskih 
step nomadsko ljudstvo Huni z Atilo, med 
potjo pa so rušili vse, tudi Ptuj. Na Ptuj-
sko-dravskem polju so se križali interesi 
raznih narodov. V času preseljevanja na-
rodov v 6.-7. stoletju so naše kraje nase-
lili Slovani, ki so prišli iz severovzhoda. 
Njihova domovina je bila v Zakarpatju 
med rekami Dnjester, Dnjeper in Visla. 
V šoli smo se učili, da je bila Azija zibel-
ka človeštva. Na vzpetini na Ptuju so si 
Slovani postavili gradišče. Napadali so jih 
Obri-Avari in jih premagali. Takratne raz-
mere lepo opisuje Ilka Vaštetova v knjigi 
Svet v zatonu. Pozneje so naši kraji prišli 
pod bavarsko oblast (Tasilo), za njimi pa 
pod oblast Frankov. Stanko Cajkar tudi 
opisuje te kraje v knjigi Sloven iz Petovie. 
Škofiji na Ptuju in v Celju sta prenehali 
delovati že pred prihodom Slovanov v te 
kraje. Skozi Ptuj sta po stari cesti potova-
la slovanska apostola Ciril (meniško ime 
Konstantin) in Metod. Konstantin je med 
potjo v Rim umrl, Metod pa se je vrnil k 
moravskemu knezu Koclju in nadaljeval 
z delom. Papež Hadrijan je potrdil bogo-
služje v slovanskem jeziku. Koclju gre 
zahvala, da naši kraji zaenkrat niso prišli 
pod vpliv latinsko-frankovske cerkve. V 12. 
stoletju so bili lastniki Ptuja in teh krajev 
gospodje Ptujski Hartnid, Bernard in Fri-
derik z ženo Matildo. Bili so ministerjali, 
nesvobodni plemiči salzburških nadškofov 
(Virgil). Dobili so posestva v fevd (Velika 
Nedelja, Komenda) – nemški viteški križ-
niški red. Friderik je pregnal Madžare iz 
teh krajev. Na Slovensko so prišli 1210. 
leta. Vdova Matilda je ustanovila Domi-
nikanski samostan 1230. leta in je najsta-
rejši ptujski samostan. Nekoliko mlajši je 
minoritski (1239). Gospodje Ptujski so 
imeli rodbinske vezi s celjskimi grofi. Se-
verovzhodno od Ptuja je grad Vurberk, v 
katerega se je zatekla Veronika Deseniška 
pred Hermanom drugim Celjskim. Bila je 
druga žena Hermanovega sina Friderika, 
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poročena na skrivaj. Herman je dal zapreti 
Friderika v stolp in zasledovati Veroniko 
kot pobeglo zver. Ko so jo ujeli, jo je dal 
Herman utopiti. Gospodje Ptujski so imeli 
tudi rodbinske zveze z vurberškimi grofi, 
Zofija Valseejevska je bila žena Friderika 
Ptujskega. Gospodarji Vurberga so bili 
Vurmbranti, Valseeji in Ptujski. Za časa 
druge svetovne vojne so se zatekli na Vur-
berk ruski vranglovci. Po legendi naj bi 
imeli vurberški grofje slepo hčer, ki naj bi 
baje neke noči zagledala luč proti današnji 
Ptujski Gori. Tako so začeli graditi romar-
sko cerkev, posvečeno Mariji, Zaščitnici 
ljudstva. Na Vurbergu se vsako leto odvija 
festival z diatonično harmoniko. V ptujski 
okolici je tudi baročni grad Dornava. V 
njem so do nedavnega bivali duševno pri-
zadeti otroci s prilagojenim programom. 
V Dornavi so se tudi menjavali lastniki, 
grofje Attemsi, Ptujski in drugi. Od Ptu-
ja proti Halozam je na pečini nad Dravo 
Parsifalov grad Borl. Grad se omenja v 
12. stoletju. V lasti ga je imel ogrski kralj 
Matija Korvin (Kralj Matjaž), ker je tu 
potekala meja ogrskega kraljestva. Pozne-
je so ga imeli v lasti ptujski Schaunbergi, 
baroni Szekeliyi in grofje Sauerji. Za časa 
2. svetovne vojne je bilo v njem taborišče 
za internirance (po nemško Ankenštajn). 
Interniranci so vozili iz doline vodo na 
grad. Na gradu je bil zaprt tudi Primoži-
čev Janez (Andrečekov) iz Markovcev. 
Pri begu čez Dravo so ga zadele krogle 
stražnike. Na gradu Borl se vsako leto sre-
čajo likovniki iz raznih dežel, ki ustvarjajo 
svoje slike. Haloze z gradom spadajo pod 
občino Gorišnica. Od letošnjega leta pa 
so Cirkulane samostojna občina. Nedaleč 
od Ptuja je tudi grad Štatenberg, ki sta ga 
imela v lasti Ferenc in Franc Tahi, glavna 
krivca za veliki slovensko-hrvaški kmečki 
upor 1573. leta. Tahiji so prišli z Madžar-
ske. Grad Štatenberg je postavila družina 
Batenbah-Attems, na tem mestu je prej 
stal stari grad. Ptuj je dobil prvi statut leta 
1376 in tudi mestne in sejemske pravice 
(Ožbaltovo in Katarinino) v 14. stoletju. 
Dobil je tudi pravice do sodstva in drugi 
statut 1578. leta. Pred vojno je bilo na 
Ptuju več nemških družin: Rajnhard – da-
našnja Perutnina; Hutar se je ukvarjal s 
tekstilom; trgovec Brenčič, Zorčič in dru-
gi, bili so tudi ptujski župani. Simpatizirali 
so z Nemci in pripravljali teren za njihov 
prihod. Na Ptuju je bil tudi zaprt in mučen 
Jože Lacko, komandant slovenskogoriške 
čete; nazadnje so ga ustrelili. Zapor je bil 
na Prešernovi 37. Profesor Ljubica Šuli-
goj v tednikih opisuje razmere na Ptuju 
pred vojno in po njej, izdala je tudi knjigo 
(zbornik) Slovenstvo na Ptujskem v 20. 
stoletju.

Proti koncu vojne 1945 je bila tudi po-
rušena baročna cerkev sv. Petra in Pavla, 
ki je zdaj na novo zgrajena. Pred cerkvijo 
stoji tudi Marijin kip, ki ga je dal postavi-
ti bavarski grof Jurij Sauer 1654. leta za 
zmago Kristjanov nad Turki. Daroval pa 
ga je Vincenc Sauer. 

Letos organizirajo že 17. razstavo »Dobro-
te slovenskih kmetij« v minoritskem samo-
stanu. Na Ptuju je tudi vsako leto festival 
Narodno-zabavne glasbe, letos je bil že 36. 
Ansambli prejmejo za najboljšo melodijo in 
priredbo oljenko in Orfejevo značko. 

Pisatelj Alojzij Remec je v Mohorjevi 
družbi izdal povest Opustošena brajda, ki 
zajema dogajanje na Ptuju in v Borlu v ob-
dobju 2. svetovne vojne. Prežihov Voranc 
v tej knjigi opisuje dogajanje in trpljenje 
Ptujčanov (stari grad).

S plebiscitom leta 1991 smo se s 95% 
odločili in dočakali samostojno Slovenijo. 
Odvisno pa je od nas, kako bomo ohranili 
našo suverenost in samobitnost.

Alojz Lovrenko

Z Rokom Ravnikarjem o akciji »G. Golobič!«

Za Slovenijo bi bilo slabo, če bi z 
veliko močjo spet zavladal Golobič
V zadnjih tednih Nova generacija SLS izvaja obsežno akcijo, s katero skuša opozoriti slovensko javnost, da stranka, 
ki jo ustanavlja Gregor Golobič, za Slovenijo ni dobra izbira in da predstavlja resno grožnjo demokraciji.

Rok, zakaj ste se v Novi generaciji 
odločili za tako močno akcijo?

Zato, ker je Gregor Golobič izja-
vil: »Antiintelektualistično razpolo-
ženje se je v zadnjih letih krepilo, 
ideja, da so lokalni aktivisti temelj 
stranke, je prevladala, prevladala 
je bedarija, da imajo tisti, ki lepijo 
plakate, prav.« Leta 1988, ko se je 
ustanavljala Kmečka zveza, kmetje 
niso imeli za sabo javnega mnenja 
in so morali javnosti razložiti svoje 
poglede. Prvo, kar so uporabili, so 
bili plakati, da so se skupaj zbrali in 
postavili svoje upravičene zahteve za 
izboljšanje življenja kmečkega člove-
ka. Na ta čas smo v podmladku po-
nosni, saj so prav naši starši lepili te 
plakate. Ponosni smo tudi, da naša 
stranka ni centralistična, ampak se 
zavzema za lokalne interese, saj ne 
more biti v tej državi tako, da bi bila 
bogata samo Ljubljana, vse ostalo 
pa nerazvito. Kar se tiče pa antiin-
telektualističnega podeželja, pa mu 
želimo povedati, da Prešeren, Krek, 
Cankar, Slomšek, Maister, Trubar, 
Gregorčič in še mnogi drugi niso bili 
Ljubljančani, pa so ključni ljudje v 
slovenski zgodovini. To pa pomeni, 
da če podeželja ne bi bilo, tudi Slo-
vencev več ne bi bilo. 

Iz česa sklepate, da bo Golobič 
ustanovil stranko?

Zato, ker smo iz njegovih javnih 
reakcij razbrali, da ima abstinenčno 
krizo, sedaj ko dve leti ni na oblasti. 
Slovenski Stalin, kot ga imenuje Sla-
voj Žižek, je ugotovil, da se mora za 
ponoven vzpon na oblast preobleči v 
jagenjčka. V intervjuju, ki ga je imel 
pred kratkim v enem od časopisov, 

je nakazal svoj recept pohoda na ob-
last: pred ljudmi zaigrati naivnost (mi-
slim, da vsi vemo, kdo v zadnjem času 
najbolj igra naivnega človeka), ko pa 
prideš na oblast, vladati z nedemokra-
tičnimi sredstvi.

Če je tako, kot praviš, potem se 
sprašujem, zakaj se ni večji del 
politike in civilne družbe lotil po
dobne akcije?

Jaz se tudi čudim. Iz napak bi člo-
vek pričakoval, da se ljudje kaj nauči-
jo. Golobičevo stranko, ko bo enkrat 
nastala in podirala vse pred sabo, bo 
veliko težje zaustaviti, kot pa, če od sa-

mega začetka javnost ve, pri čem je. Jan-
kovića v Ljubljani so hoteli ustaviti dva 
dni pred volitvami. Za rezultat vemo.

Kako poteka projekt, ste zado
voljni?

Akcija teče po načrtih. V javnosti 
smo uspeli spodbuditi pogovore o tem, 
kaj bo Golobičeva stranka pomenila 
za Slovenijo. V nadaljevanju nas čaka 
veliko trdega dela, ko bomo morali na 
najrazličnejših ravneh s pravimi argu-
menti prepričati ljudi, da mora ta pro-
jekt postati projekt cele Slovenije. Za 
začetek računamo, da bo naša stranka 

razumela, da je to projekt, ki ga mora 
z vsemi močmi podpreti.

Na internetni strani ste objavili, 
da vam Zoran Janković ne dovoli 
lepiti plakatov po Ljubljani.

Biti moramo pošteni. Pristojnost 
mestne inšpekcije in župana je, da 
izvajajo predpise. In predpisi so v 
Ljubljani, kakor tudi v mnogih drugih 
občinah taki, da plakatiranje na javnih 
površinah ni dovoljeno. Torej zastonj 
plakatiranje ni možno nikjer, razen če 
se tako dogovoriš z lastniki določenih 
objektov. Problematično pri tej stvari 
je, da se je Janković na nas spravil, 
ko smo obesili tretjo serijo plakatov, 
na kateri je pisalo: »G. Golobič – Ka-
drovik! Ali ste vi odgovorni za divjo 
privatizacijo v devetdesetih?« Očitno 
Janković nima čiste vesti, ko vpraša-
nje nanese na divjo privatizacijo in 
hoče s preprečitvijo lepljenja plakatov 
preprečiti debato na to temo.

Na enem od plakatov ste poveda
li, da bo predsednik Golobičeve 
stranke dr. Danilo Türk. Imate za
nesljive informacije? On je rekel, 
da o tem nič ne ve.

Mi smo to informacijo pridobili iz 
Golobičevega kroga. Tudi njemu od-
tekajo informacije. Janković je rekel, 
da ne bo kandidiral v Ljubljani, pa je 
danes župan. Prav tako je rekel, da v 
Ljubljani ne bo podražitev, pa je za 
40% podražil parkiranje. V medijih se 
v zadnjih dneh govori za vsaj 10 ljudi, 
da bodo novi kmetijski ministri, mini-
ster je pa lahko samo eden. Veste, očit-
no nekateri lahko zavajajo javnost, pa 
nobenega nič ne moti.

Tjaša Podergajs
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Strokovna ekskurzija Nove generacije SLS v Beograd
(14.12.-17.12.2006)

MALO BEOGRADA ne škodi
Beograd je v zadnjih letih med najbolj priljubljenimi destinacijami slovenske mladine, pa naj 
gre za izlete, silvestrovanja ali individualne podvige. Zato je razumljivo, da je ob zbiranju 
predlogov za »ekskurzijo podmladka SLS 2006« največ glasov dobila prav nekdanja jugoslo
vanska prestolnica. Skozi stoletja svojega razvoja je postal prava balkanska metropola, kar 
v največji meri dokazujeta njegova burna zgodovina in vsestranska barvitost, ki sta opazni 
na vsakem koraku. Vsakemu obiskovalcu se Beograd vedno očarljivo nasmehne in pokaže 
pravi obraz in verjemite, da smo pravi obraz Beograda doživeli vsi udeleženci ekskurzije 
Nove generacije SLS. 

Po prejetih vabilih ni mi-
nilo veliko časa, ko je števi-
lo udeležencev ekskurzije 
znatno naraslo. Glede na to, 
da je ekskurzija potekala v 
decembrskem času, so bila 
pričakovanja še toliko večja. 
Četrtkov odhod iz Slovenije 
se je pričel s plesanjem na 
avtobusu vse do obljubljene 

destinacije – Beograda. Vsak 
večer smo spoznavali nočno 
življenje Beograda, čez dan 
pa smo hodili na oglede me-
sta. Prijazni turistični vodiči 
so nam razkazali vse skrite in 
tiste manj skrite kotičke tega 
zgodovinskega mesta, vse od 
Kalemagdanskega parka, Beo-
grajske trdnjave, televizijske hi-

še Pink, Hiše cvetja 
in groba J. B. Tita, 
Arkanove hiše, uli-
ce Kneza Mihaila, 
ulice Kralja Petra, 
Narodnega muzeja, 
največji vtis pa je 
na nas napravil še 
nedokončani hram 
sv. Save, ki je tudi 
največja srbska pra-
voslavna cerkev. 

Nočno življenje 
smo prvi večer 
doživeli na tradi-
cionalnem splavu, 
kjer ni manjkalo 
prave srbske hra-
ne in glasbe, drugi 
večer so nas divji 
ritmi v diskoteki 
Amsterdam pope-
ljali dolgo v noč, 
zadnje ure nočnega 
utripa Beograda pa 
smo preživeli v di-
skoteki Akademija 

V Makolah nova moč Nove generacije SLS

v centru mesta. In ker je Nova 
generacija SLS tudi politični 
podmladek, so nas v goste 
sprejeli naši mladi strankar-
ski prijatelji iz stranke SPO 
(Srpski pokret obnove) ter 
na kratko predstavili demo-
kratični razvoj in trenutne 
razmere v Srbiji, še posebej 
za mladino. Člani Nove gene-
racije SLS smo znani po tem, 
da naredimo dobro vzdušje, 
kamorkoli gremo, zato tak-
šnega pozitivnega vzdušja ni 
manjkalo niti na naši ekskur-
ziji v Beogradu. Ob koncu pa 
so naše misli že uhajale v leto 
2007 in v iskanje idej, kam 
odpotujemo naslednje leto. 
Vsaka organizacija, ne glede 
na to, kakšna populacija jo 
sestavlja, se mora med seboj 
družiti, saj so dobri in kvali-
tetni prijateljski odnosi pred-
pogoj za iskreno sodelovanje 
tudi na strokovnih področ-
jih. Idej naših udeležencev o 
skupnih projektih Nove gene-
racije SLS ni primanjkovalo, 
zato jih bomo skupaj pričeli 
uresničevati. Vsako delo ob 

ZAHVALA NOVE 
GENERACIJE SLS

Vsak človek v srcu nosi 
dobra dejanja, zato je prav, 
da se ob tej priložnosti zah-
valimo vsem tistim, ki so pri-
pomogli, da je ekskurzija us-
pela tako v strokovnem kot 
družabnem pogledu. Ekskur-
zija Nove generacije SLS 
torej ne bi tako uspela tudi 
brez pomoči članov SLS, ki 
so službeno ali poslovno v 
Beogradu, g. Marjana Po-
dobnika in ge. Metke Kar-
ner Lukač ter avtobusnega 
podjetja Vengtour iz Celja. 
Iskrena hvala!

Nova generacija SLS

koncu vedno obrodi sadove, 
tudi naše.

Največja zahvala pa gre rav-
no vam udeležencem, ki ste s 
svojo energijo ustvarili vzduš-
je, kot se za Slovence v srbski 
prestolnici spodobi.

Andrej Napast

V soboto, 6. januarja, je bil 
ob 19. uri na Ložnici 21 usta-
novni zbor OO Nove generaci-
je SLS Makole. Ustanovnega 
zbora so se udeležili Monika 
Mlaker, Marta Blažič, Dani-
jel Gaberc, Petra Mesarič, 
Boštjan Mlaker, Aleksander 

Kavkler, Rok Ravnikar, Drejc 
Slatenšek, Tjaša Podergajs in 
Sanja Zabav. Na ustanovitvi 
je bil prav tako prisoten pred-
sednik OO SLS Makole Alojz 
Mlaker, ki nas je spodbudil k 
delovanju z mlajšo generacijo.

Uvodni nagovor sem prevze-
la Monika Mlaker. Po uvodnem 
nagovoru smo ugotovili, da bo 

OO Nova generacija SLS prvi 
ustanovljen podmladek strank 
v občini Makole. Ker je SLS tre-
nutno najmočneje zastopana 
politična stranka v občinskem 
svetu v Makolah, je prav, da je 
prvi podmladek prav podmla-
dek stranke SLS, zato upam, 

da bodo rezultati našega delo-
vanja vidni zelo kmalu.

Makole so novoustanovlje-
na občina, ki je pričela z de-
lovanjem 01.01.2007 in tako 
je hitro prišlo do spodbude, 
da se OO Nove generacije 
SLS ustanovi čim prej in ta-
koj prične z delovanjem. Le 
s trdim delom bodo rezultati 

vidni, upajmo, da že čez štiri 
leta na lokalnih volitvah, kjer 
bomo lahko sestavili svojo li-
sto kandidatov za občinski 
svet v občini Makole. 

Po uvodnih besedah je iz-
črpno delovanje in aktivnosti 
Nove generacije SLS predsta-

vil predsednik Rok Ravnikar, 
ki je vodil tudi formalno us-
tanovitev. Po ustanovitvi je 
sledilo družabno srečanje, 
kje smo izmenjali izkušnje in 
pričeli z načrtovanjem prvih 
skupnih projektov.

Monika Mlaker,
predsednica OO Nove genera

cije SLS Makole
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Od 7. do 10.decembra je v Belgiji pod naslovom »Inovacije in vesolje« po
tekal zadnji seminar Mladih Evropske ljudske stranke (YEPP) v letu 2006. 
Odvijal se je na dveh lokacijah, prvi večer v Bruslju s sprejemom v flamskem 
parlamentu, nadaljevanje pa v Kortrijku, približno 200 km severozahodno 
od belgijske prestolnice. 

Prireditelji so povabili vrsto 
odličnih govorcev, ki so strokov-
njaki na svojih področjih. Pred-
vsem bi rad izpostavil gospoda 
Kurta Vandenbergha, pomoč-
nika vodje kabineta komisarja 
Janeza Potočnika. Govoril je o 
možnostih razvoja tehnologij 
in pri tem pristavil, da so mladi 
ljudje in prožni trg dela ključ do 
uspeha evropskega gospodars-
tva. V okviru seminarja smo se 
udeležili tudi strokovne ekskur-
zije v belgijsko podjetje Barco, 
ki sicer splošni javnosti ni toliko 
znano, dejansko pa tehnološko 
pomenijo svetovni vrh v izdelo-
vanju prikazovalnih zaslonov, 
ki jih uporabljajo najboljši kon-
trolni centri, letalska industri-
ja, NASA,… So primer odlične 
prakse povezovanja znanstvenih 
in univerzitetnih središč z gospo-

darstvom, poslušali pa smo tudi 
predavanje o menedžmentu ino-
vacij v tem podjetju. 

Prisostvovali smo tudi žalni 
ceremoniji v mestu Ypres (sicer 
bolj znanem kot kraju, kjer so 
prvič uporabili bojni strup ipe-
rit), ki se odvija neprekinjeno 
vsak dan od časov prve svetov-
ne vojne. Vsak dan v tem mestu 
poteka pri spomeniku padlim 
britanskim vojakom »The Last 
Post« oz t.i. »Zadnji pozdrav s 
trobento«, ki se prične natančno 
ob 20.00. Takrat se za 15 minut 
zapre glavna ulica. Atmosfera 
je bila zelo čustvena, saj se je te 
ceremonije udeležilo zelo veliko 
britanskih turistov, ki so verjetno 
imeli nekoga ali pa so bili celo 
sami vpleteni v boje na tej belgij-
ski fronti. 

Matjaž Marinčič

Inovacije in vesolje 
– v Belgiji

Leto 2007 je za žensko zvezo  volilno leto
Čas hitro teče in že smo v novem letu. 
Da, res je za Slovensko žensko zvezo 
je letos volilno leto, ker je sedanjemu 
vodstvu potekel mandat. Vse občinske 
odbore vabimo, da čim prej predlaga
te kandidatke, predstavnice iz vašega 
odbora, ki bi sodelovale v organih 
Slovenske ženske zveze.

Na kongresu bomo volile pred
sednico SŽZ, dve podpredsednici 
SŽZ, pet članic Upravnega odbora, 
deset članic Sveta SŽZ. Prav tako 
poteče mandat programskemu od
boru in nadzornemu odboru, ki pa 
ga ne potrebujemo več.

V zadnjem mandatu, odkar vo-
dim Slovensko žensko zvezo, se je 
vendarle zgodil vsaj majhen pre-
mik na področju enakomernejše 
zastopanosti žensk. Sprejete so 
bile spremembe volilne zakonoda-
je, ki nalagajo političnim strankam 
in drugim predlagateljem kandida-
tov, da morajo upoštevati enako-
mernejšo zastopanost obeh spolov 
na kandidatnih listah.

Pa vendarle je pred nami še ve-
liko dela, da bomo lahko govorili 
o enakomerni zastopanosti žensk 
v organih stranke in v državnih in-
štitucijah ter v organih odločanja 
v naši državi.

Izgubili smo ministrico za kme-
tijstvo, dobili pa ministrico za 
delo, družino in socialne zadeve.

Torej bo še vedno le ena mini-
strica v vladi.

Bralci revije Jana so izbrali za 
Slovenko leta 2006 zdravnico 
prof. Metko Zorc. Že drugič zapo-
vrstjo je v težki konkurenci uspe-
šnih predstavnic ženskega spola iz-
brana ženska iz področja zdravja. 
Vsako leto je nominiranih okrog 
15 uspešnih predstavnic ženskega 

 V spomin  dr.  Stanku Buserju   

V začetku novembra 
je prišla nepričakova-
na vest, da je premi-
nil Stanko Buser, zna-
ni profesor geologije, 
velik ljubitelj narave 
in dolgoletni ugledni 
član Slovenske ljudske 
stranke. 

Ta tragična novica me je 
izredno prizadela, saj sva se 
poznala še iz mladih let, ko si 
kot študent geologije stanoval 
v našem kraju na Rudniku v 
Ljubljani. Kasneje si si ustvaril 
družino in zgradil prvo hišo. 
Hiša je bila v strnjenem nase-
lju in te je utesnjevala. Zato si 
kupil večjo parcelo na robu Go-
lovca na Rudniku, na kateri si 
zgradil hišo in nasadil vzorno 
urejen sadovnjak, na katerega 
si bil izredno ponosen. Najino 
prijateljstvo je trajalo, vendar je 

bilo najino poklicno delo 
drugačno, pa tudi najine 
obveznosti so bile različ-
ne. 

Ponovno sva začela 
tesneje sodelovati, ko so 

se na Rudniku v 80-ih le-
tih brez vednosti krajanov 

gradila vele skladišča Polikema, 
v katerih bi skladiščili nevarne ke-
mikalije za celoten Balkan. Vsi 
protesti prebivalcev so bili zaman, 
kljub temu, da bi bila ogrožena tudi 
Ljubljana, dokler nismo pritegnili 
k sodelovanju nekaj uglednih stro-
kovnjakov, ki so imeli toliko pogu-
ma, da so upali povedati, kakšno 
nevarnost na barjanskih tleh pred-
stavljajo cisterne, polne kemikalij. 
Eden od prvih in redkih si bil ti, 
dr. Stanko Buser, in postal glavni 
pobudnik za protest proti gradnji 
kemičnega skladišča na Rudniku in 
borec brezvestnega izrabljanja oko-
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Leto 2007 je za žensko zvezo  volilno leto USPEŠNO IN SREČNO NOVO LETO!
Nikoli ni prepozno za tople želje in iskren stisk roke.
Krepko smo že zakorakali v novo leto. Vsako mlado leto 

je v začetku kot nov, nepopisan list papirja, ki čaka priprav
ljen, da ga napolnimo. Je kot nov začetek, poln upanja in 
pričakovanj.

Želim vsem, da popišete ta prazni, novi list s prijetnimi 
doživetji, s trenutki sreče in z dejanji, ki se jih bo vredno 
spominjati.

Vsem, ki imate težave z zdravjem, želim, da bi vam bilo bolje, 
in vsem, ki ste zdravi, da bi zdravje ohranili še dolgo let.

Vsem nam, vsem članom, članicam, prijateljem in simpati
zerjem Slovenske ljudske stranke ter Slovenske ženske zveze, 
pa želim veliko uspehov pri svojem aktivnem delu, v poklicu, 
v družini, v svoji občini ter v zasebnem življenju.

Iskrene čestitke ob rojstvu hčerke naši sodelavki, mestni 
svetnici v Mariboru in predsednici Mestnega odbora SLS 
Maribor Tanji Vindiš Furman. 

Draga Tanja, tebi in hčerki želimo, da bi srečno in zdravo 
živeli v krogu svoje družine. 

Naj vedno tam čaka nanjo toplo naročje, naj ima v življe
nju vedno družino in prijatelje, predvsem pa tvojo ljubezen, 
ki ji bo kazala pot skozi življenje kot zvezda vodnica in jo 
grela kot toplo sonce.

Nada Skuk,
podpredsednica SLS in

predsednica SŽZ pri SLS

spola, največ je akademsko in uni-
verzitetno izobraženih. Zato se 
samo po sebi postavlja vprašanje, 
zakaj med ministri ni več žensk? 
In zakaj v poslanskih vrstah že več 
mandatov sedi le 13% žensk? Lah-
ko rečemo, da bo do enakomernej-
še zastopanosti žensk v organih 
odločanja v Sloveniji preteklo še 
veliko časa.

O delnem premiku pa lahko 
govorimo zato, ker je prav iz vrst 
naše stranke na lokalnih volitvah 
v mestnih svetih izvoljenih največ 
svetnic. Seveda pa je pohvale vred-
no tudi to, da ima SLS zopet največ 
županj! Res da je v celotni Sloveniji 
odstotek županj zelo majhen, zato 
je še bolj pomemben podatek, da 
ima naša stranka največ županj, ki 
so vse že županje več mandatov, to-
rej uspešno delajo, tako kot številni 
njihovi moški kolegi! 

Članice SŽZ smo aktivno sode-
lovale pri oblikovanju volilnega 
programa in pri sestavi koalicij-
ske pogodbe. Na podpredsedniš-
kih mestih v organih naše stran-
ke sedijo ženske. Tudi občinske 
odbore po Sloveniji vodi vse več 
predsednic. 

Prepričana sem, da smo vse, ki 

smo aktivne, še bolj poklicane, da 
opomnimo na organih stranke, in 
da izpolnjujemo to, kar si je naša 
stranka na zadnjem kongresu zapi-
sala v Akcijski načrt za uresničitev 
enakomernejše zastopanosti žensk 
in moških, namreč, da bo na na-
slednjih volitvah kandidiralo več 
žensk - tako v organe stranke kot 
v državni zbor.

Spoštovane svetnice in spošto-
vane županje! Iskrene čestitke ob 
izvolitvi in povabilo, da se aktivno 
vključite v delo Slovenske ženske 
zveze! Prva priložnost je že z ude-
ležbo na kongresu SŽZ pri SLS, ki 
bo predvidoma v marcu letos!

Vse članice in simpatizerke, ki 
želite bolj aktivno delovati, in vse 
občinske odbore, ki še nimate us
tanovljenega odbora ženske zveze, 
pozivamo, da to storite še pred kon
gresom SŽZ. 

Akcijski načrt, sprejet na kon-
gresu 2003, zavezuje vse organe 
stranke, mislim pa, da je predvsem 
odvisno od nas samih, kako aktiv-
no in kako pravočasno se bomo 
pripravile na kandidaturo. 

Nada Skuk,
podpredsednica SLS in

predsednica SŽZ pri SLS

 V spomin prof. dr. Mirku Leskošku  

Vse, ki smo ga poz-
nali in imeli srečo, da 
smo ga v življenju 
srečali in z njim so-
delovali, je pretresla 
vest, da nas je zapu-
stil prof. dr. Mirko 
Leskošek. Niso ga zmo-
gla častitljiva leta, ampak 
neozdravljiva bolezen.

Prof. dr. Mirko Leskošek se je 
pridružil Slovenski kmečki zve-
zi ob njeni ustanovitvi in ostal 
do smrti njen aktiven član. Ta 
njegova odločitev ni preseneti-
la. Že davno prej je bil eden red-
kih glasnih kritikov socialistič-
ne kmetijske politike. Preveč je 
ljubil slovensko zemljo, kmeta 
in slovenstvo, da bi lahko stal 
ob strani v času slovenske pom-
ladi. Njegov zgled in izjemen 
ugled v slovenski strokovni in 
kmečki javnosti sta veliko pripo-

mogla k uspehom Slo-
venske kmečke zveze, 
ki je nastopila kot 
prva demokratična 
politična stranka.

Ob preoblikovanju 
Slovenske kmečke zve-

ze v Slovensko ljudsko 
stranko je imel resne pomi-

sleke, ali se bo taka stranka 
dovolj zavzemala za intere-
se kmetijstva in kmetov. A 
je tudi sam hitro spoznal, 
da bi samo Kmečka zveza 
z zgolj kmečkimi volivci dol-
goročno ne zmogla dovolj 
politične moči. 

Svojo izredno energijo in 
delavnost je posvetil pridobi-
vanju in razdajanju znanja o 
zemlji in življenju v njej, o 
njeni rodovitnosti, o gnoji-
lih in prehrani rastlin. Kot 
vsako nasilje je zavračal tudi 

nasilje nad naravo. Svoja 
znanstvena spoznanja je 
bogatil z neposrednim sti-
kom z naravo in z ljudmi, 
ki so z njo najtesneje po-
vezani. Kot redni univerzi-
tetni profesor ni predaval 
le številnim generacijam 
študentov, ampak tudi kme-
tom. Zanje je redno pisal 
strokovne članke, brošure 
in knjige. 

V Slovenski kmečki zvezi 
in Slovenski ljudski stranki 
se bomo profesorja Mirka 
Leskoška spominjali s hva-
ležnostjo. Hvaležni smo 
mu za vse njegovo delo, za 
življenjsko modrost in kri-
tičnost, za dobrovoljnost in 
dobrohotnost in za njegov 
neuničljiv optimizem, ki nas 
je bodril.

F. Zagožen

lja ne glede na kasnejše 
posledice. Protesti so tra-
jali daljše obdobje, dokler 
niso podrli strahu pred na-
siljem brezvestne birokra-
cije in oblastnikov. Brez 
politične podpore ni šlo. 
Vključili smo se v gibanje 
Zelenih in smo uspeli. Na 
tem mestu stoji zdaj trgov-
ski center Rudnik. 

Po ustanovitvi strank 
sva se vključila v Sloven-
sko ljudsko stranko, ki 
nama je bila po programu 
najbližja in tako neposred-
no v politično življenje.

Delo s teboj je bilo zelo 
prijetno, saj nisi bil člo-
vek praznih besed. Tvoje 
so vedno nosile poduk, va-
nje si na samosvoj način 
vtkal ljubezen, ki si jo de-
lil med ljudi, ljubezen do 

narave in domovine. 
Izleti pod tvojim 

vodstvom so bili nepo-
zabni, saj si Slovenijo 
poznal do podrobno-
sti tako na strokovnem 
področju kot tudi z le-
gendami in pripoved-
kami tistega okolja. 
To si znal posredovati 
na preprost in vsem 
razumljiv način. Hva-
la ti. 

Slovenija je s prof. 
dr. Stankom Buserjem 
izgubila izrednega stro-
kovnjaka, Slovenska 
ljudska stranka preda-
nega in zanesljivega 
člana, jaz pa nepo-
zabnega prijatelja. 

Bogdan Bradač 
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SNZ pri SLS vztraja, naj DZ RS nemudoma pristopi 
k sprejemanju resolucije o meji s Hrvaško
Na seji UO SNZ izraženo pričakovanje, da se bo SLS uprla znižanju davkov za 
igralnice in gradnji »ameriškega« mega zabavišča v Sloveniji

Zakaj se Sklad kmetijskih zemljišč in gozdov RS doslej 
ni odzval na hrvaške prodaje njegovih zemljišč
Ali zunanje ministrstvo RS SKGZ nagovarja k neukrepanju?

Na zadnji prednovoletni seji 
UO SNZ pri SLS so zbrani z 
aplavzom nagradili Joška Jo-
rasa za prepričljiv nastop in 
zmago v prvem krogu TV odd-
aje Piramida ter mu zaželeli 
uspeh v nadaljevanju. Nato 
so se seznanili z vedno novi-
mi zapleti v zvezi z obravnavo 
Resolucije o meji s Hrvaško v 
Državnem zboru. Po soglasju 
SLS, da se obravnava prenese 
na čas po drugem krogu voli-
tev, smo namreč priča očitne-
mu ponovnemu zavlačevanju. 
Čeprav so se vse stranke koali-
cije strinjale, da se obravnava 
prestavi na prvo povolilno sejo 
DZ RS, je vse bolj očitno, da 

tudi sporazumno spremenjene 
resolucije nekatere koalicijske 
stranke ne želijo obravnavati. 
Ker pa bi bilo neposredno za-
vračanje resolucije, ki izhaja iz 
koalicijske pogodbe, politično 
nevarno, se raje poslužujejo 
vedno novega zavlačevanja. 
Tako je vprašanje, ali se bo 
kljub dogovoru koalicijska 
strokovna skupina v teh dneh 
sploh sestala, da bi skupno ob-
likovano besedilo dali v spre-
jem na marčevsko sejo DZ.

Cinizem posebne vrste je, da 
hkrati pospešeno tečejo pripra-
ve na drugo srečanje slovenske 
in hrvaške vlade. Ob nerazum-
nem zavlačevanju s sprejetjem 

zavezujoče resolucije v držav-
nem zboru, oviranju izvedbe 
sklepa piranskega sodišča o 
odstranitvi cestnih zapor na 
levem bregu Dragonje, neu-
krepanju Sklada kmetijskih 
zemljišč in gozdov v zvezi s 
prodajo skladovih zemljišč, 
se nekaterim v SNZ postavlja 
vprašanje, ali ima kdo od slo-
venskih ministrov svoj pravi 
sedež na zagrebških Banskih 
dvorih? 

V nadaljevanju so nekateri 
prisotni izrazili razočaranje 
nad dejstvom, da se sloven-
ska vlada očitno ogreva za 
znižanje davkov za igralnice, 
kar ameriški investitor postav-

lja kot pogoj za gradnjo mega 
zabavišč. Ali je Sloveniji res 
potrebna taka »aktivna politi-
ka proizvajanja zasvojencev z 
igrami na srečo«?

Izraženo je bilo pričakova-
nje, da bo SLS nasprotovala 
zniževanju davkov, kar je pred-
sednik SNZ že izpostavil tudi 
na seji IO SLS. 

Joško Joras je prisotne sez-
nanil z aktivnostmi v zvezi  z 
odstranjevanjem nezakonito 
postavljenih hrvaških cestnih 
ovir na levem bregu Dragonje 
in nezakonito hrvaško prodajo 
zemljišč, ki so v lasti Sklada 
kmetijskih zemljišč in gozdov 
RS. 

Predstavljena je bila tudi 
pobuda za izdelavo celovitega 
zemljevida Slovenije z vrisa-
nimi pravimi mejami in tudi 
novo katastrsko občino “Mor-
je”, ki je že uradno potrjena,  v 
zemljevidih pa je še ni.

Ob koncu so zbrani nazdra-
vili prihajajočim praznikom. 
Predsednik SNZ pri SLS 
Marjan Podobnik je ob tem 
pohvalil prizadevanja SLS za 
zaščito slovenskih interesov na 
različnih področjih - od gospo-
darstva do zunanje politike in 
demografije. V glavnem je bilo 
pozitivno (če odštejemo prej 
omenjene primere) ocenjeno 
tudi delovanje celotne vlade. 

Joško Joras, Marjan Podob-
nik in Zvone Škof so se takoj 
po novem letu sestali s pred-
stavniki Sklada kmetijskih 
zemljišč in gozdov Republike 
Slovenije na čelu z direktor-
jem Sergijem Daolijem. 

Joško Joras je predstavnike 
sklada seznanil z razmerami 
in dogajanjem na območju le-
vega brega reke Dragonje, kjer 
ima pri skladu v zakupu večje 
število parcel, ki jih je v nadal-
jevanju tudi navedel. 

Daoliu je pokazal dopis z 
dne 19.9.2006 in odgovor z 
dne 21.9.2006 ter zapisnika 
sestanka med Jorasom ter 
predstavnikoma sklada Voj-
kom Vidrihom (upraviteljem 
primorskega upraviteljstva) 
ter Sonjo Mikulin (sveto-
valko na LI Koper) z dne 
02.11.2006 in 12.11.2006 ter 
ostalo gradivo, ki ga je Joras 
poslal predsednici NO Sklada 
dr. Mariji Osvald.

Joras je predstavnikom 
sklada predstavil svoje vide-
nje problematike, ki jo je pov-
zročila Hrvaška, ko je parcele, 
(ki so last Republike Sloveni-
je v upravljanju Sklada KZG 
RS in so še vedno vpisane 
v pristojno zemljiško knjigo 

v Piranu pod k.o. Sečovlje) 
vpisala kot hrvaško lastnino 
v zemljiško knjigo z drugimi 
številkami, pod k.o. Kaštel - 
Dragonja v Bujah, nastavljeno 
leta 1993. S tem je Hrvaška po 
trditvah Jorasa nedvoumno in 
dokazljivo ponaredila kataster 
Republike Slovenije. Joras je 
parcele pokazal tudi na gra-
fičnem izrisu s spletne strani 
MKGP in jih primerjalno poka-
zal tudi na kopiji «katastarskog 
plana« Republike Hrvaške. Iz 
teh prikazov je bilo razvidno, 
da gre za ista zemljišča, vpisana 
v dveh zemljiških knjigah (slo-
venskih originalih in hrvaških 
ponaredkih iz leta 1993) pod 
različnimi številkami ter različ-
nima katastrskima občinama.

Joras je povedal, da je hrvaš-
ka stran (Občina Buje) 2,530 
ha od skupno 24 ha teh zem-
ljiščih že leta 1997 prodala hr-
vaškemu državljanu Dinu Ben-
čiču iz Kaštela, Gadare 110. 

Več kot 5000 m2 zemljišč 
je po lastniku Marku Virgi-
liju Babiču, ki je zemljišča 
pridobil leta 1947, pozneje 
podedovala Elizabeta Lever, 
roj. Babič, in jih prodala na-
prej (leta 2004/2005 lastniku 
tamkajšnjega Casinoja Muli-

no Urbanu Cerarju, ki sedaj 
s prekopavanjem in odvodnja-
vanjem parkirnega prostora 
moti posest Jorasa kot urad-
nega zakupnika nekaterih od 
teh zemljišč.

Joras je opozoril predvsem 
na problematiko možnosti 
priposestvovanja slovenskih 
zemljišč, ki so bila kupljena 
na Hrvaškem in vknjižena v 
hrvaških zemljiških knjigah. 
Glede na to, da bo sredi letoš-
njega leta 10 let, od kar imajo 
v sporni lasti navedena zem-
ljišča Dino Benčič oziroma 
njegovi dediči, Joras meni, 
da sklad v tej zvezi ukrepa ta-
koj. Kot stranka v postopku je 
predlagal, da sklad za razreši-
tev nastale problematike naja-
me in pooblasti odvetnika in 
preko sodišča doseže razvelja-
vitev kupoprodajne pogodbe 
med občino Buje in Dinom 
Benčičem za zemljišča, ki so 
last Republike Slovenije.

Joras je predstavnikom skla-
da povedal tudi to, da je žu-
panja občine Buje za časopis 
Glas Istre povedala, da je bil 
objavljen javni razpis za pro-
dajo preostalih zemljišč ob le-
vem bregu Dragonje, ki sicer 
uradno sodijo v krajinski park 

Sečoveljske soline, na katerih 
naj bi zgradili teniška igrišča. 
Kupec teh zemljišč in nadalj-
nji investitor naj bi bil Urban 
Cerar, lastnik Casinoja Muli-
no. O tej nameri je Joras ob-
vestil tudi že predsednico NO 
Sklada Osvaldovo.

Joras je še povedal, da je 
izrecno želel, da se o tem 
sestanku vodi zapisnik, pred-
vsem zato, da ne bi slučajno 
kdo kdaj rekel, da s temi dejs-
tvi ni bil seznanjen. 

Direktor sklada je predlagal, 
da bi se v tej zvezi še dodatno 
sestali potem, ko bo sklad to 
zadevo v celoti proučil. 

Tako Joras kot Podobnik sta 
poudarila, da je Sklad KZG kot 
upravljalec z zemljišči v lasti 
Republike Slovenije v skladu z 
zakonom kot dober gospodar 
dolžan poskrbeti za ta zemljiš-
ča in jih zaščititi pred tujim 
posestvovanjem in da za to ne 
potrebuje soglasja oziroma na-
vodil Ministrstva za zunanje 
zadeve, saj gre za notranje, ne 
za zunanje zadeve. Menita, da 
skladove pravne službe lahko 
same določijo način rešitve na-
stale problematike v skladu z 
zakonom in jim zato ni potreb-
no čakati navodil zunanjega 

ministrstva. Joras je ob tem 
pokazal tudi dopise MZZ z 
dne 5.9.2002, 09.01.2006 in 
09.05.2006, ki jih je podpisal 
minister Dimitrij Rupel in iz 
katerih izhaja, da so predmet-
na zemljišča nesporno sloven-
ska in da morajo vse slovenske 
institucije skladno z zakonom 
in tem dejstvom tudi po potre-
bi ukrepati.

Joras je ob koncu dodal še 
to, da je v postopku pridobiva-
nja dokumentacije za urejanje 
infrastrukture za prebivalce 
ob hrvaški meji, kljub zavla-
čevanju s strani občine Piran, 
s tožbo pred upravnim sodiš-
čem v Novi Gorici dosegel, da 
je občina Piran ukrepala po 
zakonu in je izpolnila vse ob-
veznosti iz svoje pristojnosti.

Direktor sklada je zagotovil, 
da bodo do konca naslednjega 
tedna (12.1.2007) na skladu 
proučili predstavljeno proble-
matiko, se do nje opredelili in 
pripravili predlog ukrepov. 

Čeprav se januar izteka, 
opredelitve in ukrepov sklada 
še ni. Neuradno je z več stra
ni slišati, naj bi zunanje mini
strstvo “priporočalo neukrepa
nje”???!!!

N.I.
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Dobrote slovenskih kmetij –Ptuj 2007
Kmetijsko gozdarska zbornica Slovenije, Kmetijska svetovalna služba, Mestna 
občina Ptuj in Kmetijsko gozdarski zavod Ptuj prirejajo 18. razstavo in ocenje-
vanje kmečkih prehranskih izdelkov. Razstava bo od 18. do 21. maja 2007 v 
Minoritskem samostanu na Ptuju. Zadnji rok za prijavo je 23. februar 2007 do 
12. ure. Vsi, ki želite sodelovati na razstavi, se javite na sedežu lokalne enote 
kmetijske svetovalne službe. 

Zavarovanje kmetijske pridelave 

Sofinanciranje se razširja tudi na živali

Preglednica 1: Višina sofinanciranja zavarovalne premije za zavarovanje bolezni živa
li, vključno s pripadajočim davkom od prometa zavarovalnih poslov 

Vrsta oz. kategorija živali           Višina sofinanciranja (EUR na glavo živali)
plemensko govedo do 10 
plemenske telice do 5 
goveji pitanci do 6 
plemenski prašiči do 4 
prašiči pitanci do 2 
kopitarji do 20 
drobnica do 2 
druge živali oziroma žival. proizvodnja 
(ribe, čebele, perutnina, kunci in podobno) do 30 odstotkov obračunane zavar. premije

Svet zbornice potrdil direktorico 

Nataša Belingar imenovana za 
dobo štirih let
Na sedmi redni seji sveta Kmetijsko gozdarske zbornice Slovenije (KGZS), ki 
je potekala konec decembra, je svet KGZS za direktorico soglasno imenoval 
dosedanjo vršilko dolžnosti Natašo Belingar.

Na podlagi večletnih prizadevanj strokovnih služb Kmetijsko gozdarske zbor
nice Slovenije (KGZS) se je lani pričelo podpirati zavarovanje posevkov in 
plodov pred nevarnostmi toče, požara in udara strele v naravi. Vlada je konec 
lanskega leta sprejela uredbo za leto 2007, ki sofinanciranje zavarovanja 
razširja na zavarovanje pomladanske pozebe, viharje in poplave. Obenem pa 
uredba vključuje tudi sofinanciranje zavarovalnih premij za živali. 

Zavarovanje posevkov in plodov

Sofinancira se zavarovalna premi-
ja za zavarovanje posevkov in plodov 
upravičencem, ki od 1. januarja do 
konca avgusta letos sklenejo zavaro-
valno pogodbo. Višina sofinancira-
nja zavarovalne premije, vključno s 
pripadajočim davkom od prometa 
zavarovalnih poslov, znaša 40 odstot-
kov obračunane zavarovalne premije. 
Če zavarovalno premijo sofinancira 

tudi občina, lahko občinski sofinan-
cirani delež znaša le razliko do 50 
odstotkov.

Zavarovanje živali
Sofinancira se zavarovanje bolezni 

živali upravičencem, ki od 1. januarja 
do zadnjega decembra letos sklenejo 
zavarovalno pogodbo. Sofinancira 
se zavarovalna premija za zavarova-
nje živali pred nevarnostjo pogina 
zaradi bolezni, zakola z veterinarsko 

napotnico oziroma usmrtitve zaradi 
bolezni in ekonomskega zakola zara-
di bolezni. Višina sofinanciranja zava-
rovalne premije je opredeljena v zne-
sku, navedenem v preglednici 1. Če 
zavarovalno premijo sofinancira tudi 

občina, lahko občinski sofinancirani 
delež znaša le razliko do 50 odstotkov 
upravičenih stroškov premije. 

Kmetijsko gozdarska zbornica 
Slovenije priporoča kmetom, da 
se vključijo v sistem sofinanciranja 
zavarovanja, saj se bo v prihodnjih 
mesecih spreminjala zakonodaja 
na področju povračil škode zaradi 
naravnih nesreč.

Marjan Papež

Srečanje z ministrom Bajukom

Ministrstvo za finance pristalo 
na zahteve KGZS

Po imenovanju je predsednik KGZS 
Peter Vrisk poudaril, da se je Nataša 
Belingar izkazala že z dosedanjim de-
lom na zbornici, kar dokazuje tudi 
zaupanje svetnikov, ki so jo imenovali 

soglasno. »Odločitev je dobra in me-
nim, da se bo z njenim imenovanjem 
zbornica lahko še naprej razvijala in 
izpopolnjevala ponudbo storitev svo-
jim članom,« je menil Peter Vrisk. 

»Vloga KGZS je pomembna, saj 
je čutiti njeno navzočnost na vseh 
področjih kmetijstva, gozdarstva, ri-
bištva in razvoja podeželja. Je repre-
zentativen zastopnik interesov čla-
nov pred državnimi organi in organi 
lokalnih skupnosti. Potrebno pa bo še 
bolj prisluhniti potrebam članov, saj je 
zbornica zaradi njih in ne obratno,« 
je ob imenovanju povedala Nataša 
Belingar. 

Zbornični urad

Vodstvo Kme-
tijsko gozdarske 
zbornice Slovenije 
(KGZS) se je v za-
četku januarja se-
stalo z ministrom 
za finance dr. An
drejem Bajukom in 
državnim sekretar-
jem na Ministrstvu 
RS za kmetijstvo, 
gozdarstvo in pre-
hrano mag. Gvidom Mravljakom. Na 
sestanku je bila predstavljena zahteva 
KGZS, da vlada zagotovi izplačilo sred-
stev za izvajanje ukrepov skupne kmetij-
ske politike do 30. junija 2007 ter pripra-
vo terminskega načrta izplačil. Minister 
za finance dr. Andrej Bajuk je pristal 
na zahteve KGZS in zagotovil izplačilo 
sredstev za izvajanje ukrepov Skupne 

kmetijske politike najkasneje do konca 
junija 2007. »Na Kmetijsko gozdarski 
zbornici Slovenije smo zadovoljni, da 
je vlada pristala na naše zahteve. Obe-
nem smo bili obveščeni, da bo terminski 
plan izplačil za leto 2007 končno tudi 
javno objavljen,« je povedal predsednik 
KGZS Peter Vrisk.

Zbornični urad

dr. Andrej Bajuk mag. Gvido Mravljak Peter Vrisk
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Delovno srečanje članov OO SLS 
Ilirska Bistrica in članov RO SLS Kras
V petek, 1. decembra, je v Ilirski Bistrici na pobudo predsed
nika OO SLS Ilirska Bistrica Vladimirja Čeligoja potekalo prvo 
povolivno delovno srečanje s člani RO SLS KRAS in člani OO 
SLS Ilirska Bistrica. 

Odprtje centra za ločeno 
zbiranje komunalnih 
odpadkov v Globovniku

Praznični 
dnevi veselo 
hitijo, skrite 
misli in želje 
budijo

V četrtek, 14. decem-
bra, je na pobudo in v 
organizaciji predsednika 
SLS OO Pivka Milana Mo-
zetiča na kmečkem turiz-
mu PRI ANDREJEVIH v 
Narinu potekalo srečanje 
članov SLS OO Pivka z 
vodstvom OO, županom 
občine Pivka in poslan-
cem DZ Josipom Bajcem. 
Čeprav se članice in čla-
ni OO dobivajo redno na 
vsake četrt leta je bilo to 
prednovoletno srečanje in 
prvo po vnovični izvolitvi 
Roberta Smrdelja za župa-
na Občine Pivka. Taka sre-
čanja dajejo članom mož-
nost, da se na družabno 
sproščen način pogovorijo 
s svojimi nosilci lokalne 
politike ali gospodarstva. 
Sproti lahko spremljajo 
dosežene rezultate v pri-
merjavi z zastavljenimi 
cilji. Sami ugotavljajo, da 
taka srečevanja s članica-
mi in člani pripomorejo k 
boljšemu pretoku še kako 
pomembnih informacij. 

S svojo prisotnostjo sta 
srečanju dodala še večji 
pomen poslanec DZ RS 
Josip Bajc in župan Obči-
ne Pivka Robert Smrdelj. 
Od poslanca DZ Josipa 
Bajca so prisotni dobili 
izčrpno informacijo o 
sedanjem delu stranke v 
vladni koaliciji, v držav-
nem svetu, predvsem pa 
v državnem zboru. Na za-
nimiv način je poslanec 
DZ Josip Bajc prisotnim 
predstavil tudi svoje oprav-
ljeno delo v predvolilnem 
času pri OO v sestavi SLS 
RO KRAS. 

Župan Občine Pivka 
je predstavil pogled na lo-
kalno problematiko tako v 
širšem kot ožjem pomenu. 
Kot stari in novi župan je 
na kratko orisal opravlje-
no dosedanje delo in jih 
seznanil z izzivi, ki ga še 
čakajo. T.J. 

Ob razpravah o 
noveli Zakona o 
omejevanju upora-
be tobačnih izdel-
kov se mi porajajo 
nekatere misli, ker 
sem se s tovrstno 
problematiko uk-
varjal pred približ-
no desetimi leti. 
Takrat sem z Društvom ne-
kadilcev sodeloval celo pri 
nastanku spota, v katerem 
sem dal izjavo, da je »kajenje 
kjerkoli lahko v nasprotju z 
demokratičnostjo«. Ta spot je 
bil pozneje zlorabljen in pri-
lagojen in se mora še danes 
nahajati nekje v televizijskem 
arhivu ali pa pri naročnikih 
Društvu nekadilcev.

Sedanjo razpravo o noveli 
Zakona o omejevanju upora-
be tobačnih izdelkov doživ-
ljam tudi kot nadaljevanje 
takratnih aktivnosti, saj smo 
že takrat opozarjali, da so 
nekateri členi (dosedanjega) 
zakona neizvedljivi in celo 
nerealni. Kako se je izvajalo 
načelo delitev javnih (beri po-
gosto gostinskih) prostorov 
na tiste prostore za kadilce 
in tiste prostore za nekadil-
ce, smo prav dobro spoznali 
v zadnjih letih. Od na primer 
res posebnega pogosto male-
ga in neuglednega prostora za 
nekadilce, ločenega z vrati od 
ostalih zakajenih prostorov, 
do nekaj miz v večjem pro-
storu, kjer na mizah res ni 
bilo pepelnikov, na steni pa 
majhen, slabo viden napis o 
prepovedi kajenja. Nesmisel! 
No, ker ni bilo volje izvajati 
členov zakona, so se mnogi 
lastniki lokalov odločili in pro-
stora za nekadilce sploh niso 
več organizirali. Podobno sta-
nje je bilo v ostalih javnih pro-
stori, zavodih, zaprtih kopališ-
čih in še bi lahko našteval.

Namen novega Zakonu o 
omejevanju uporabe tobačnih 
izdelkov pa je ravno v tem, da 

se prepove uporaba 
tobačnih izdelkov 
na javnih prosto-
rih in na delovnih 
mestih v prvi vrsti 
zaradi zaščite zdrav-
ja vseh zaposlenih 
(tudi v gostinskih 
lokalih, kjer priha-
ja največkrat do pa-

sivnega kajenja), predvsem 
pa zaradi zaščite mladih, ki 
se preveč pogosto odločajo za 
samostojno kajenje, saj kaže-
jo statistike, da se število mla-
dih, ki kadijo, povečuje.

K pripravi novele tega za-
kona pa v Sloveniji prihaja 
tudi zaradi leta 2005 podpi-
sane Konvencije o nadzoru 
nad tobakom, ki jo je izdala 
Svetovna zdravstvena organi-
zacija.

Izjeme, ki jih zakon dopuš-
ča, pa je potrebno precizno 
določiti. Polovične rešitve so 
se pokazale za slabe. Even-
tualni prostori za kadilce - ka-
dilnice morajo biti izvedeni 
tako, da cigaretni dim v no-
benem primeru ne bo prihajal 
v prostore, kjer se zadržujejo 
ostali ljudje. V kadilnicah ne 
sme biti dovoljeno konzumi-
ranje hrane ali pijače.

Seveda smo že priča reak-
ciji v glavnem s strani gostin-
cev. Njim priporočam, da 
se posvetujejo z gostinci v 
sosednji Italiji. Mnogi sedaj 
tam  izjavljajo, da so ob uved-
bi zakona o prepovedi kajenja 
pri njih kakšen mesec res ime-
li manjši promet, ki pa se je 
po nekaj mesecih ustalil in se 
po iznajdljivosti ter dodatni 
ponudbi celo povečal.

Sedaj, ko smo prišli na evro, 
so ravno gostinci tisti, ki so 
cene svojih uslug neupraviče-
no povečali. Morda pa želijo na 
tak način pokriti možen izpad 
dohodka ob uvedbi Zakona o 
omejevanju uporabe tobačnih 
izdelkov v Sloveniji.

Peter Pavel Klasinc

Zakon o omejevanju 
uporabe tobačnih 
izdelkov

1. decembra je v Ilirski Bis-
trici minister za okolje in pro-
stor Janez Podobnik skupaj 
z županom Antonom Šenkin-
cem in direktorjem Komunal-
nega podjetja Igorjem Maljev-
cem odprl nov zbirni center 
za ločeno zbiranje komunal-
nih odpadkov. Center stoji ob 
cesti Ilirska Bistrica – Knežak 
na območju Globovnika, do 
nedavnega poznanega po 
značilni vonjavi iz nekdanje-
ga Tokovega industrijskega 
odlagališča odpadkov.

Kot je ob tej priložnosti na-
povedal župan občine Ilirska 
Bistrica Anton Šenkinc, bo ta 
pridobitev bogato pripomogla k 
urejenosti okolja, z ostalimi eko-
loškimi otoki v Ilirski Bistrici in 

v nekaterih večjih naseljih. 
Minister za okolje in pro-

stor Janez Podobnik je v 
svojem slavnostnem nagovo-
ru obljubil, da se bo zavzel 
za čimprejšnji pristop k do-
končni sanaciji TOK-ovega 
industrijskega odlagališča od-
padkov. Po njegovih besedah, 
pa je pričakovati tudi pomoč 
države ob zapiranju doseda-
njega občinskega odlagališča 
smeti v Jelšanah. T.J.

Člani RO SLS KRAS, v ka-
terem poleg OO SLS iz Ilirske 
Bistrice delujejo še OO SLS iz 
Pivke, Postojne, Divače, Seža-
ne, Hrpelj – Kozine in Komna, 
se dobivajo redno in vedno v 
drugi občini. Tak način sreče-
vanja daje možnost članom, da 
sproti spremljajo in analizirajo 
dosežene rezultate v primerjavi 
z zastavljenimi cilji kakor tudi 
redno seznanjanje članstva s te-
kočim delovanjem stranke. 

Pod vodstvom predsednika 
RO SLS KRAS Valterja Sčuka 
so prisotni člani obravnavali do-
sežen volilni rezultat na lokal-
nih volitvah 2006 in sprejem 
smernic za nadaljnje delo. 
Prisotni predsedniki iz OO 
so kritično analizirali opravlje-
no delo in pri tem ugotovili, 
da je bila stranka na lokalnih 
volitvah uspešna, saj je bilo v 
občinske svete izvoljeno večje 
število svetnic in svetnikov v pri-
merjavi s prejšnjimi volitvami. 
Poleg župana občine Pivka Ro-
berta Smrdelja, ki je bil izvoljen 
že v prvem krogu, je v drugem 
krogu uspel prepričat volivke in 
volivce občine Divača Matija 

Potokar. 
Pri obravnavi možnosti umeš-

čanja avtoceste JELŠANE 
– POSTOJNA v prostor so vsi 
člani enotno ugotovili, da to 
avtocestno povezavo občina 
Ilirska Bistrica nujno potrebu-
je, med drugim tudi zaradi gos-
podarskega razvoja. 

Ker sta na seji prisostvovala 
še mag. Bernarda Podlipnik 
- v.d. generalna direktorica Di-
rektorata za evropske zadeve 
in investicije in Rok Peterman 
– koordinator, Direktorat za 
evropske zadeve in investicije, 
sta oba prispevala v svojih raz-
pravah bogata izhodišča.

Glede na dejstvo, da se v 
javnosti porajajo različne želje 
glede poteka trase nove avto-
cestne povezave med mejnim 
prehodom Jelšane in Postoj-
no, člani SLS v svojih razpra-
vah zavzemajo stališče, da bi 
ta nova cestna povezava pove-
zovala kraje in ljudi na relaciji 
JELŠANE – PIVKA – POS-
TOJNA, obenem pa ugotav-
ljajo, da bi s takšno navezavo 
zagotovili večjo gospodarsko 
moč samim krajem. T.J.

Zakon o omejevanju 
uporabe tobačnih 
izdelkov

komentar, iz dela OO SlS
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Po letu 1990 se je gospodarstvo mo-
ralo hitro prilagoditi tržnim zako-

nitostim, konkurenci. Vodstva, ki so 
odgovorna nadzornemu svetu, so do-
bila velika pooblastila, zaposleni so se 
morali soočiti s konkurenco na tržišču 
dela. Ne morem in ne želim primerjati 
zdravstva z gospodarstvom, čeprav je 
prav zdravstvo ena od najpomembnej-
ših gospodarskih panog.V zdravstvu 
je potrebno ohraniti socialno noto 
in tudi ekonomika je na področju 
zdravstva nekoliko drugačna. Vsemu 
navkljub pa se bo moralo tudi zdravs-
tvo postaviti v okvire razpoložljivih 
finančnih sredstev, še posebej sedaj, 
ko smo se pridružili evru. Kljub ve-
likim spremembam v zakonodaji po 
letu 1990 v zdravstvu zaostajamo v 
smislu racionalnosti, učinkovitosti in 
stroka se bo morala v prihodnjih letih 
temeljito soočiti s tem problemom, 
predvsem na področju organizirano-
sti ter izkoriščenosti zdravstvenih ka-
pacitet v Sloveniji.

Enak, po moji oceni še težji prob-
lem, je zahteva za racionalno delo 
posameznika v zdravstvu. Staranje 
prebivalstva, z vse več kroničnimi 
in rakavimi boleznimi, zahtevnost 
bolnikov, draga medicinsko tehnična 
oprema, vključno z izjemno dragimi 
biološkimi zdravili, so dejstva. Javna 
finančna sredstva so omejena s pris-
pevno stopnjo. Pred zaposlenimi v 
zdravstvu je stalna zahteva, da se za 
razpoložljiva sredstva naredi čim več. 
Pred nami je vprašanje, kako povezati 
eno z drugim ter pri tem poskrbeti, 
da bo bolniku namenjenega dovolj 
časa in ne bo imel občutka površne 
obravnave. 

Nič ne bo narobe, če ob tem po-
vem, da je prav brezosebnost sodobne 
medicine razlog za razbohotenje alter-
nativne medicine ter šarlatanstva. Pri 
zdravilcih, ki največkrat nimajo nika-
kršnega medicinskega znanja, prav 
razgovor z bolnikom daje rezultate, 
ki pa so, na to posebej opozarjam, 
na osnovi raziskav, enaki učinku pla-
ceba!! 

Problem racionalnosti in časovnih 
omejitev za zdravstveno osebje in še 
posebej za zdravnike, je večplasten. 
Poizkusil bom osvetliti le tisto, kar je 
po moji oceni najpomembnejše.

Zdravniki ter vsi, ki delamo v zdravs-
tvu, smo torej soočeni z zahtevami po 
večji učinkovitosti, racionalnosti. Sli-
ši se logično, v stilu sodobnega časa. 
Kljub temu je treba še enkrat poveda-
ti, da zdravstvo (čeprav pomembna 
gospodarske veja) ni in ne more biti 
izenačeno z gospodarstvom v vseh 
pogledih. Seveda je tudi v zdravstvu 
možno govoriti in delati po principih 

racionalizacija v zdravstvu  potreba, nevarnost? 
trga, konku-
renčnosti, ven-
dar ne vedno 
in ne povsod. 
Tudi v zdravs-
tvu so potreb-
ni normativi, 
čeprav se je 
treba zaveda-
ti, da je delo 
zdravnika v 
celoti težko 

spraviti v normative, še posebej del, ki 
naj bi bil namenjen razgovoru oz.”psi-
hološki” obravnavi bolnika. Če sem 
odkrit, zdravniki ne maramo norma-
tivov. Vendar naj bom pri tem jasen. 
Če se naše delo meri v urah (velja 
za EU) in se ne meri v količini in ka-
kovosti opravljenega dela (!?), potem 
je vendarle logično, da se skuša delo 
opredeliti z nekimi časovnimi norma-
tivi, pa če to želimo ali ne. Res je tudi, 
da so zahteve po racionalizaciji (in 
morda tudi po večji strokovnosti), za 
posamezne dele delovanja zdravstva 
sprejemljive (izkoriščenost prostorov, 
opreme, laboratorijev), nekje pa jih 
je v resnici težko postaviti. Zaradi 
pritiskov v smislu “racionalizacije” 
se zdravniki kaj radi izgovore, da jim 
prav za ta, “človeški” del obravnave 
bolnika, primanjkuje časa. Ali je to 
res? Težko bi potrdil ali zanikal. Če 
bi vprašali ljudi, verjamem, da se na 
načelni ravni s tem strinjajo tudi zdrav-
niki, bi verjetno večini bilo razumlji-
vo, da mora zdravnik pri svojem delu 
nameniti bolniku toliko časa, kot ga 
potrebuje, da iz ambulante, bolnišni-
ce, odide zadovoljen, predvsem pa 
pomirjen. Zastavlja se vprašanje, ali 
imamo, ob siceršnji nepreglednosti, v 
kateri vse gradimo in dograjujemo na 
nekih že davno zastarelih predpostav-
kah, jasno sliko, koliko časa potrebuje 
zdravnik za obravnavo, ki bi zadovo-
ljila povprečnega bolnika? 

Kako torej ukrepati? Ker medicina 
ni matematika in ker smo finančno 
omejeni, so normativi nekaj, kar je 
sicer potrebno, pa kljub temu moteče. 
Samo v razmislek. Veliko enostavneje 
bi bilo plačilo po opravljenem delu, 
kar bi bilo odvisno od spretnosti, zna-
nja in seveda tudi kakovosti posamez-
nega zdravnika (o čemer bi odločal 
pristojni del vodstva bolnišnice; ali bi 
zdravniki na to pristali?) 

Ne glede na povedano, je dejstvo, 
da je marsikateri zdravnik v stiski in si 
želi drugačnega dela z bolniki. Sodob-
ni čas vsekakor ni naklonjen bolniku, 
ki si želi besedo več, besedo, ki bi ga 
morda pomirila. Včasih jo celo dobi, 
vendar ne vedno. Tehnologija, ki jo 
imamo na razpolago, omogoča izjem-

no diagnostiko in zdravljenje, z njeno 
pomočjo naredimo marsikaj hitro in 
učinkovito. Ob tem pa postajamo vse 
bolj brezosebni v odnosu do bolnika. 
Nekoliko ironično lahko ob tem ugo-
tovim, da ob vsem tem povsod rastejo 
kot gobe po dežju šole za izboljšanje 
komuniciranja!?

V nadaljevanju bi rad poudaril, da 
zdravstveni delavci praviloma želimo 
bolniku dobro, svoje delo pa opravlja-
mo različno, včasih tudi ne najbolj-
še (niti v strokovnem niti človeškem 
smislu). Bolniki to pogosto zaznajo in 
čutijo. Zdravniki pa, ali v svoji zavaro-
vanosti v svoje delo, ali pa kot posle-
dica naše nesposobnosti zaznavanja 
različnih odtenkov v medčloveških 
odnosih, kot da tega nočemo vedeti 
ali pa to podcenjujemo. Pri tem igra 
zelo pomembno vlogo tudi značaj oz. 
osebnost zdravnika. Menim, da izbira 
študentov za študij na Medicinski fa-
kulteti temelji že dolgo in predolgo, v 
odločno prevelikem obsegu, le na uč-
nem uspehu v obdobju do vpisa na fa-
kulteto. Tako uspejo z vpisom na MF 
študentje, ki so vešči učenja, logičnega 
razmišljanja, kombinatorike, kaj malo 
ali nič pa ne vemo o njihovi čustveni 
inteligenci. Vedeti je potrebno, da ni 
dovolj želja mladega človeka po ugled-
nem poklicu ali po pomoči bolnemu. 
Prav tako ni dovolj dobro ali celo iz-
vrstno teoretično znanje medicine. V 
poklicu, ki je namenjen bolnemu, je 
potrebno imeti tudi ustrezne človeške 
lastnosti. Eno so želje, povsem nekaj 
drugega pa je soočenje z bolnikovo 
čustveno prizadetostjo, skrbjo, njego-
vimi zahtevami, včasih užaljenostjo, 
ker mu ne moremo pomagati tako, kot 
si sam želi. Vse to zahteva osebnost, 
ki je trdna in ki zna ohraniti razsod-
nost odločanja, pri tem pa ne posta-
ne brezčutna. Selekcije medicincev in 
tudi zdravstvenih tehnikov v tej smeri 
ne opravljamo!?

Še nekaj je velikega pomena pri raz-
porejanju našega časa pri delu z bolni-
ki. To je naša teoretična in praktična 
usposobljenost. Zdravniki prehajamo 
pri svojem delu različna obdobja. Pra-
viloma smo ob diplomi ponosni, kot 
je vsak ob zaključku študija. Imamo 
tudi kar nekaj teoretičnega znanja. 
Vendar smo že naslednji trenutek v 
situaciji, ko se ponovno učimo 
in na začetku nove poti. 
Neposredno delo z 
bolniki začenjamo 
previdno, zaveda-
joč se odgovor-
nosti, pogosto 
tudi zavedajoč 
se določenega 
neznanja. Ob tem 

pa smo pogosto tudi v dilemah in 
negotovi. Tudi sorazmerno dolg čas 
učenja, pripravništva in sekundariata 
nas v celoti ne opremi z ustreznim zna-
njem. Ne bom se spuščal v kakovost 
vzgoje mladih zdravnikov, čeprav bi 
lahko bil marsikje kritičen, še posebej 
do stalnega podaljševanja študija, pri 
čemer je velik del (celo specialistov) 
pri delu z bolniki negotovo!? Zdrav-
niki se torej pri svojem delu pogosto 
srečamo s strahom, dvomi v uspeh, v 
posameznih primerih se lahko vleče 
to tudi v kasnejše obdobje. Po drugi 
strani ob dobrih rezultatih dela, s pri-
dobivanjem izkušenj, pridobivamo 
tudi samozavest. Menim, da se je 
zdravnik sposoben poglobiti v člove-
ka kot celoto šele tedaj, ko je sposo-
ben jasnih odločitev ter prevzemanja 
odgovornosti tako na osnovi izkušenj 
kot tudi teoretičnega znanja. Pred tem 
je vse preveč obremenjen le z “diagno-
zo”, pri čemer na bolnika kot človeka 
v stiski pozabi. 

Torej, vsi skupaj, profesorji na Me-
dicinski fakulteti, mentorji in sami 
mladi zdravniki si moramo pošteno 
odgovoriti, kaj si želimo in kaj v resni-
ci dosežemo. Naj bom jasen. Študen-
tom medicine in mladim zdravnikom 
ne naredimo usluge, če jim prizanaša-
mo stres v učnem obdobju in jih ne 
obremenimo z zadostno količino prak-
tičnega dela. Za ceno tega so v stresu 
kasneje! Medicina pač ni le teorija, je 
tudi praksa, pri kateri se marsikdaj 
izkaže, da ena in ena ni dve!

Kaj bomo torej naredili? Kako 
bomo ukrepali? Zavedam se, da je 
pred enakim problemom tudi Evro-
pa. Odgovor se išče v specializacijah 
in subspecializacijah, kar nas odnese 
marsikdaj daleč od obravnave bolnika 
kot celote, zgodi se da istega bolnika 
zdravijo trije zdravniki in nihče med 
njimi nima pregleda nad celoto. Govo-
rimo o visoko strokovni medicini, ki 
pa je vse bolj brezosebna. Potrebuje-
mo razmislek in ukrepanje, predvsem 
že na medicinski fakulteti.

Janez Remškar
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Odbor za šolstvo, znanost, visoko šolstvo, mlade in študentsko politiko pri SLS

Zakon o verski svobodi še vedno tik pred sprejetjem
Septembra 2006 sem v Odmevu zapisal, da je zakon tik pred sprejetjem in žal je v času, ko to pišem, še vedno tako.

Na seji odbora za 
šolstvo, znanost, vi-
soko šolstvo, mlade 
in študentsko politi-
ko pri SLS, ki je bila 
12. decembra lani, so 
med drugim obravna-
vali tudi Predlog zako-
na o spremembah in 
dopolnitvah zakona 
o vrtcih. Ugotovili so, 
da se Stranka mladih Slovenije 
v predlogu sklicuje predvsem na 
neenakost pred zakonom. Polo-
žaj predšolskih otrok glede na 
šoloobvezne in tiste, ki se šolajo 

po končani 9-letki, 
ni primerljiv in ga 
ni moč obravnavati 
kot neenakost pred 
zakonom. Menili 
so, da ta zakon ne 
rešuje neenakosti 
pred zakonom za 
tiste otroke, ki jih 
zaradi različnih 
vzrokov ni možno 

vključiti v vrtec (oddaljenost 
od vrtcev, prepolne kapacitete 
itd.), zaradi česar tudi posledič-
no družina ni deležna javnih sred-
stev. Poudarili so, da je prenos 

financiranja na državo neprime-
ren v procesu decentralizacije. 
Kot so ugotovili, ustavna pravi-
ca, ki določa, da otroci uživajo 
posebno varstvo in skrb izredne-
ga pomena (56. člen Ustave RS) 
zajema tudi zdravstveno varstvo, 
pogoje za vzgojo in razvoj v druži-
ni ter ostale pogoje, ki omogoča-
jo optimalen razvoj otrok, ta pa 
vključuje tudi predšolsko vzgojo 
in izobraževanje. Na koncu so se 
dogovorili, da bodo predlagali, 
da Vlada RS pripravi spremembe 
Zakona o vrtcih, ki bodo omogo-
čile finančno podporo staršem 

predšolskih otrok. Nujno potreb-
no je ponovno preveriti merila, 
ki sedaj opredeljujejo lastni delež 
staršev. 

Mnenje odbora so posredova-
li predsedniku SLS Janezu Po-
dobniku, glavnemu tajniku SLS 
Alešu Veharju, poslanski skupini 
SLS (Mihael Prevc), vsem čla-
nom Odbora za šolstvo, znanost, 
visoko šolstvo, mlade in študent-
sko politiko pri SLS.

Metka Zevnik,
koordinatorka Odbora

Vlada ga je sprejela 
februarja 2006, Držav-
ni zbor je na majski seji 
opravil prvo, na julijski 
drugo in tretjo obravna-
vo, glasovanje pa je bilo 
julija zaradi nesklepčno-
sti ob obstrukciji nasprot-
nikov zakona odloženo 
in potem opravljeno 19. 
decembra. Izid je bil 46:0 
za zakon ob enem vzdržanem prisot-
nem poslancu.

S tem sta vlada in parlament 
izpolnila zahtevo Ustavnega zako-
na za izvedbo ustave iz leta 1991, 
ki v 1. členu določa, da je treba 
predpise, ki niso v skladu z usta-
vo, z njo uskladiti. Ustavni zakon 
določa, da je treba predpise uskla-
diti do konca leta 1993, tako da 
je ta določba ustavnega zakona 
v tem primeru izvršena z dokajš-
njo zamudo. Republika Slovenija 
je to področje uredila po sodobnih 
načelih kot zadnja od tranzicijskih 
držav, ki so članice EU, zaostaja pa 
tudi za svojimi sosedami in drugi-
mi, ki so to v zadnjem času uspele 
urediti (Hrvaška 2002, Bosna in 

Hercegovina 2004, Ma-
kedonija 1997, Srbija 
2006, Belorusija 2002, 
Rusija 1997 in 2000).

Izpolnila sta tudi 
zahtevo varuha člo-
vekovih pravic, ki je 
večkrat, zadnjič pa v 
Letnem poročilu za 
leto 2005, ugotavljal 
potrebo po novem za-

konu, ko je zapisal: »Potreba po 
zakonu, ki bi uredil odprta vpra-
šanja verske svobode in položaj 
verskih skupnosti, je očitna.«

Sedaj veljavni Zakon o pravnem 
položaju verskih skupnosti, ki je 
bil sprejet leta 1976, je zastarel 
in pomanjkljiv, saj ne ureja neka-
terih temeljnih področij: registra 
verskih skupnosti, postopka, krite-
rijev ter pogojev registracije in fi-
nanciranja. Ni usklajen z ustavo, 
saj so bile zadnje dopolnitve spre-
jete pred sprejemom ustave. Novi 
zakon odpravlja neustavnosti in 
pomanjkljivosti veljavnega, ureja 
postopek in pogoje za registraci-
jo ter nekatere pravice cerkva in 
verskih skupnosti.

Vendar je bilo upravičeno veselje 
ob sprejemu kratkotrajno. Državni 
svet je 22. decembra z 19 glasovi za, 
šestimi proti in dvema vzdržanima 
sprejel odložilni veto, tako da mora 
državni zbor o zakonu še enkrat gla-
sovati na prvi naslednji seji, ki bo 
verjetno redna januarska seja konec 
januarja. Zakon mora, da bi bil spre-
jet, dobiti najmanj 46 glasov.

Rešitve so nastajale v dialogu z 
verskimi skupnostmi, zato je pod-
pora zakonu med njimi tako veli-
ka. V štirih letih priprave zakona je 
Urad za verske skupnosti pripravil 
tri posvete neposredno na temo 
zakona in še več posvetov, ki so 
z njim v posredni zvezi. Mediji so 
pripravili veliko število pogovorov 
na to temo. Pokazalo se je, da je 
bila obširna in poglobljena javna 
razprava, ki jo je vlada vzpodbujala 
(Urad je pripravil celo predstavitev 
opozicijskega zakona.), zelo korist-
na, saj se je povedalo, ubesedilo in 
pojasnilo marsikaj, kar je bilo leta 
in leta neizrečeno, neartikulirano 
in nejasno. Tako so razprave v jav-
nosti, ki so bile v začetku, pred dve-
ma in več leti zelo čustvene, postale 

stvarne in strokovne; podobno velja 
za razvoj parlamentarnih razprav v 
zadnjih dveh letih. V tem času se je 
zakon spreminjal, noben člen ni os-
tal nedotaknjen, spreminjal pa se je 
tudi odnos do zakona. Od dvainšti-
ridesetih verskih skupnosti so mu 
v nekem trenutku nasprotovale tri, 
vendar si zdaj na primer Budistična 
kongregacija Dharmaling, ki je bila 
v nasprotovanju najbolj odločna, se-
daj želi sprejema zakona. 

Rešitve, ki jih prinaša zakon, so 
stvar dejanskega dolgoročnega so-
glasja več zaporednih vlad. Ure-
ditev tega področja je dozorela 
in predstavlja pomemben korak 
naprej na področju verske svobode, 
saj prinaša na to področje pregled-
nost in celovito ureditev odnosov 
in razmerij med državo in verski-
mi skupnostmi. Sprejetje zakona 
je nujno. Odpravilo bo neustavno 
stanje in odprlo možnosti za nadalj-
nje udejanjanje verske svobode in 
za iskanje rešitev na področjih, ki 
jih zakon ne ureja. 

dr. Drago Čepar,
direktor Urada Vlade RS za verske 

skupnosti

komentar
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Posvet o dobrih praksah pri 
uresničevanju turističnih projektov 
V sredo, 10. januarja, je v Ljubljani, ob številni udeležbi županov, predstavnikov regionalnih 
razvojnih agencij, lokalnih turističnih organizacij, načrtovalskih in drugih podjetij uspešno 
potekal posvet o primerih dobre prakse pri uresničevanju turističnih projektov s poudarkom 
na zasebno –javnem partnerstvu.

Delo OO SLS Trebnje v letu 
2006 in načrti za leto 2007
OO SLS Trebnje je na zadnji seji sprejel poročilo o delu v mi
nulem letu. Na sejo so bili vabljeni tudi vsi kandidati, ki so 
kandidirali na naših listah.

Seja je bila organizirana v 
hiši Bogomirja Mlakarja na 
Sajenicah, ki je tudi svetnik 
SLS v občinskem svetu.

Glavne aktivnosti v letu 2006 
so bile:
-  februarja smo ustanovili 

podmladek SLS – NOVA 
GENERACIJA;

-  marca smo uspešno izpelja-
li občni zbor stranke;

-  junija smo ustanovili OO 
SLS Šentrupert;

-  julija smo ustanovili OO 
SLS Mokronog - Trebel-
no in organizirali spust 
s kajaki po reki Savinji v 
Mozirju;

-  zadnjo nedeljo v avgustu 
smo organizirali že tradi-
cionalni Baragov pohod;

-  septembra smo se udeležili 
Tabora SLS;

-  oktobra smo se udeleži-
li vseslovanskega shoda 
kmetov na Ponikvah (škof 
Slomšek- zavetnik kmets-
tva.);

-  v jesenskem obdobju smo 
največ aktivnosti namenili 
volitvam za župana, v ob-
činski svet in za člane sve-
tov krajevnih skupnosti;

 Za župana smo v prvem 
krogu podprli skupno kan-
didatko Marjeto Uhan, v 
drugem krogu pa Alojzija 
Kastelica, ki je bil tudi iz-
voljen za župana.

 V občinski svet sta bila izvo-
ljena dva svetnika. V svete 
krajevnih skupnosti so bili 
izvoljeni vsi naši kandida-
ti in člani. Tako šest naših 
članov zaseda predsedniš-
ko mesto v krajevnih skup-
nostih, kar predstavlja zelo 
dober uspeh stranke in do-
bro osnovo za delo stranke 
v naslednjem obdobju.

-  sodelovanje z vodstvom 
stranke na državnem ni-
voju je bilo zelo dobro in 
uspešno.

Program dela za leto 2007:
-  plačilo članarine za leto 

2007: položnice bomo 
prejeli ta mesec;

-  organizacija občnega zbo-
ra v marcu;

-  ponovno bomo aktivirali 
delo zvez (kmečka, žen-
ska, mladinska);

-  aktivno delo svetnikov v ob-
činskem svetu in članov od-
bora pri občinskem svetu 
in v svetih krajevnih skup-
nosti;

-  organizacija raftinga na 
reki Soči v mesecu juliju;

-  zadnjo nedeljo v avgustu 
bomo organizirali Baragov 
pohod;

-  v septembru se bomo ude-
ležili tabora SLS;

-  jesensko obdobje bomo 
posvetili volitvam za pred-
sednika države;

-  organizacija udeležbe na 
vseslovenskem shodu kme-
tov na Ponikvah;

-  sodelovanje z ministri SLS 
in organizacija okroglih 
miz z ministri naše stran-
ke;

-  redno obveščanje članov o 
aktivnostih in sodelovanje 
z mediji (Glasilo občanov, 
Cajteng, VAŠ kanal…);

-  aktivno sodelovanje z vods-
tvom stranke na državnem 
in regijskem nivoju.

Predlagani program se bo 
med letom dopolnjeval z ak-
tivnostmi, ki se bodo pokaza-
le med letom in bodo pomem-
bne za našo stranko.

Predlagani program so čla-
ni podprli.

Po seji smo si člani ogle-
dali vinsko klet našega člana 
Draga Zagorja, poizkusili več 
sort vina in nazdravili nove-
mu letu 2007. 

Anton Zaletel,
predsednik OO SLS Trebnje

Posvet sta organizirali Jav-
ni sklad za regionalni razvoj 
in razvoj podeželja (Regional-
ni sklad), s sedežem v Ribnici 
in AACC (Alpe jadranski cen-
ter za čezmejno sodelovanje) 
iz Celovca.

Predsednik uprave Regio-
nalnega sklada Velislav Žvi-
pelj je izrekel vsem prisotnim 
dobrodošlico in na kratko 
predstavil Regionalni sklad. 
Nato je minister 
za lokalno samou-
pravo in regionalno 
politiko dr. Ivan Ža-
gar predstavil težiš-
ča slovenske regio-
nalne politike, ki so 
z Evropsko komisi-
jo več ali manj že 
usklajena. 

Osnovni cilj re-
gionalne politike je 
povečanje blaginje 
v posameznih regijah, pomoč 
pri ustanavljanju delovnih 
mest, izboljšanje infrastruk-
ture, usposabljanje kadrov in 
krepitev podeželja.

Referenti iz Avstrije - dr. 
Manfred Kohl (podjetje Kohl 
& Partner), inž. Oskar Stern 
(Siemens, Porr), mag. Roman 
Peressuti (strokovnjak za turi-
stično svetovanje iz Gradca), 
dr. Hannes Slamanig (načrto-
valec turističnih projektov v 
Alpsko jadranskem prostoru 
pri Koroški deželni vladi) ter 
župan trške občine Ferdinand 
Vouk iz Vrbe ob Vrbskem je-

zeru so iz svojih zornih kotov 
in izkušenj, stvarno, strokov-
no in tudi kritično ocenili 
stanje in razvojne možnosti 
pri razvijanju novih turistič-
nih projektov. Strokovnjaki 
za toplice Manfred Kohl, Ro-
man Peressuti in Oskar Stern 
so nakazali parametre za us-
pešen razvoj in delovanje to-
pliškega turizma in poudarili 
pomen izvirnosti in celovite 

vpetosti celotne regije, kjer to-
plice so oz. bodo. Osnovna 
odločitev pa temelji na ume-
stitvi med sprostitveni (well-
ness), zdraviliški (zdravstveni 
oz. rehabilitacijski) program 
in med cenovno ter vsebinsko 
atraktivnostjo. 

Kot je znano, so med no-
vimi načrtovanimi projekti 
tudi toplice v občini Brda, v 
obmejnem prostoru Slovenije 
in Italije, ki naj bi popestrile 
turistično ponudbo te pravljič-
ne regije.

Hannes Slamanig je iz 
svoje prakse povedal, kako 

pomembno je povezovanje 
in vključevanje vseh dejavni-
kov v regiji, podroben, vendar 
realen načrt, zdrava pamet in 
trezna presoja, motiviranost 
vseh akterjev, vztrajnost in 
optimizem. Župan Ferdi-
nand Vouk je informiral, kako 
je paradni turistični kraj ob 
Vrbskem jezeru z nekoč mili-
jon nočitvami prizadela kriza 
in kako so s skupnimi napori 

našli pot v prihod-
nost te znane turi-
stične destinacije v 
Avstriji. V ospredju 
je kvaliteta, zani-
miva ponudba v 
celo leto povezana 
turistična ponudba.  
Predsednik AACC 
Bernard Sadovnik 
je kot somoderator 
vsem udeležencem 
in udeleženkam 

predstavil delovanje in možen 
prispevek AACC, ki že nekaj 
let uspešno posreduje kontak-
te med raznimi ustanovami in 
podjetji v obeh državah s ci-
ljem tesnejšega sodelovanja 
in premagovanja predsodkov 
in strahov iz polpretekle zgo-
dovine.

Posvetu je sledila še degu-
stacija in druženje, ki je omo-
gočilo številne dvostranske do-
govore. Mnogi udeleženci so 
se Regionalnemu skladu tudi 
pisno zahvalili za povabilo in 
izrazili željo po nadaljevanju 
take prakse. VŽ

aktualno, iz dela OO SlS



��

Ali ima Ljubljana še Slovensko ljudsko stranko?
Kljub izgubi mest v Mestnem svetu MO SLS še obstaja. Toda 
poglavitno vprašanje je, če Ljubljančani to vedo. 

V prihodnjih dneh bo poteklo tri me
sece od lokalnih volitev, ki so bile v 
Ljubljani za večino strank zelo zelo 
hladna prha. Tako tudi za SLS, ki ji 
je ravno tako kot ostalim fenomen 
Jankovič odplaknil nekaj glasov. 
Naš problem pa je bil že v temelju v 
slabem državnozborskem odstotku 
v ljubljanskih okrajih, ki pa smo ga 
podcenili in bazirali na izidu zadnjih 
lokalnih volitev.

Zakaj načenjam 
to vprašanje? 
Zato, ker se nam 
lahko zgodi, da 
SLS izgine iz za-
vesti kot možne 
ljubljanske stran-
ke. O LDS, ki 
je sicer veliko 
izgubila, se še 
vedno ali še več govori- postaja 
problem Slovenije ali Ljubljane, ki 
ga bodo sčasoma reševali vsi ali pa 
ustanavljali stranko, ki naj ohrani 
volivce za pretežno iste ljudi (velik 
del LDS na Jankovičevi listi). 

Kaj pa SLS? Skrajni čas je, da 
tudi v SLS pričnemo iskati odgovo-
re za uspešen izhod iz trenutnega 
položaja. Kljub relativnemu uspe-

hu SLS na županskih volitvah v 
drugih mestih in občinah, ki so 
tam navzgor potegnile tudi liste 
za svete, ne moremo biti zadovolj-
ni z izkupičkom. Razkorak med 
državnim povprečjem in izidom 
v Ljubljani je običajno zelo podo-
ben. Vsi gor 3% (pomeni 2 svetni-
ka v Ljubljani) ali vsi dol. 

Pa ostanimo pri vzrokih za izid 
v Ljubljani:

- Jasno - najprej si olajševalno re-
čemo “Jankovičev cunami«, ki 
je itak opravil skoraj z vsemi, 
ampak ne z vsemi.

- Premalo agilni in ambiciozni v 
MO SLS Ljubljana. To deloma 
drži, ampak za medije stališča 
list v kampanji običajno niso 
prav zanimiva. Vse tri stranke, 
ki so podprle dr. Arharja, v se-
števku niso dosegle njegovega 
rezultata.

- Mediji so običajno preslišali 
stališča in predloge SLS v Ljub-
ljani glede pomembnih rešitev 
za Ljubljano – alternativna 
lokacija za islamski verski ob-
jekt, poglobitev železnice – nič 

kolikokrat povedano. Ampak 
razumljivo, ker predlog ni bil 
iz pozicije moči, sedme sile 
vsebina ne zanima. V tolažbo, 
zmagovita koalicija naše ideje 
ponuja (prof.Koželj) kot rešitve 
za Ljubljano (kljub množici biv-
ših svetnikov LDS, izvoljenih na 
listi Zorana Jankoviča, ki so v 
prejšnjem mandatu tem predlo-
gom najbolj nasprotovali). 

- Opazno je konstantno upadanje 
zanimanja za SLS v celotni ljub-
ljanski regiji in izrazito v Ljub-
ljani in nekaterih sosednjih ob-
činah, ki jih zajema novodobna 
urbanost in potrošništvo. To je 
značilno za celotno »pomladno« 
opcijo, kar govori skupno število 
svetnikov: 20(1994), 16(1998), 
13(2002), 10(2006). 

- Izrazito netaktna poteza vlade 
pred volitvami glede financira-
nja občin v izvedbi ministrstva, 
ki ga vodi SLS. Mogoče se je v 
nekaterih občinah poteza obre-
stovala. Izredno negativna novi-
ca za Ljubljano pa je bila, da 
izgubi 11 MRD tolarjev. V MO 
SLS ne premoremo osebe, ki bi 

?

iz dela OO SlS

znala Ljubljančanom to situaci-
jo pojasniti tako, da bi jo lahko 
razumeli kot dobro rešitev. Me-
nim, da tega ne bi zmogla tudi 
nobena druga lista oz. oseba. 
Ob upravičenem zadovoljstvu, 

ki ga v SLS čutimo ob zmagah v 
Mariboru in Celju in množici ob-
čin po Sloveniji, pa mora priorite-
ta stranke postati okrepitev v pre-
stolnici, če se v prihodnje hočemo 
izogniti vtisu marginalne stranke 
za Ljubljano. To je namreč vgra-
jeno v podzavest Ljubljančanov. 
Tega pa si SLS z zgodovinskim 
pedigrejem vsekakor ne zasluži.

Priložnost za SLS, da se v Ljub-
ljani odlepi od dna, so prihodnje 
državnozborske volitve. Za uspeh 
stranke in izvolitev poslancev iz 3. 
in 4. enote je ključno povečanje 
glasov v ljubljanskih okrajih, le to 
pa temelj za uspeh na prihodnjih 
lokalnih volitvah. Toda na to, da 
bo SLS uspelo še kdaj ustvariti 
plebiscitarno vzdušje kot leta 96, 
se ni zanašati. Menim, da se bo 
potrebno zopet posvetiti delu na 
četrtni ravni predvsem z vključitvi-
jo in angažmajem dodatnih novih 
članov. Analiza volitev v četrtne 
svete kaže, da je za prihodnjo sta-
bilnost rezultatov ta pot nujna. Le 
tu smo se pokazali kot ena od re-
snih list, ki so kandidirale tudi po 
četrtih za najšibkejše.

Kot priložnost ocenjujem tudi 
letošnji kongres stranke, kjer bi 
se s statutarnimi spremembami 
lahko nekoliko spremenil način 
dela mestnih odborov. Zavzemam 
se za dvonivojsko organiziranost, 
delno analogno stranki na državni 
ravni (svet MO in Izvršilni odbor). 
S tem bi lažje vključili večje število 
članov v delo organov stranke in 
podkrepili pomembnost in trans-
parentnost odločitev.

Čas bi bil, da tudi SLS aktivneje 
pristopi k razmisleku o spremem-
bi zakona o volitvah poslancev, da 
se odpravi navidezno večinskost v 
sicer proporcionalnih volilnih eno-
tah. Mislim, da to ne sme biti ovira 
že za sedaj uspešne kandidate.

Namen mojega prispevka ni kri-
tika, ampak poskus spodbuditve 
k razmišljanju in poziv pripravlje-
nim sodelovati, kako do cilja, da 
bo SLS v prihodnosti pomembna 
tudi v Ljubljani.

Janez Žagar,
podpredsednik MO SLS Ljubljana
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Cilj partnerstva je v preseganju 
ozkih političnih interesov ter v za-
gotovitvi učinkovitejšega funkcioni-
ranja lokalne skupnosti pri iskanju 
potrebnega političnega konsenza 
pri razvoju občine na različnih 
področjih njenega delovanja, ki 
bo prispevalo h konkretnemu vsa-
kodnevnemu reševanju vprašanj, 
s katerimi se soočajo občanke in 
občani naše občine.

Ključne zaveze podpisnikov tega 
sporazuma se nanašajo predvsem 
na doseganje potrebnega soglasja 
pri pomembnejših razvojnih odlo-
čitvah naše občine, pri statusnih 
spremembah občine, pri obliko-
vanju občanom prijazne občinske 
uprave in zagotavljanju kvalitet-
nega servisa občanom, pri spre-
jemanju občinskih proračunov, 
prostorskih dokumentov in drugih 
splošnih aktov, pri sprejemanju 
srednjeročnega in dolgoročnega 
razvojnega programa občine in 
prizadevanju, da Litija ob reorga-
nizaciji državne uprave postane 
sedež pokrajine.

Na področju infrastrukture se 
partnerstvo obvezuje, da se bo 
podpiralo obnovo državnih cest in 
drugih cest, kar bi tudi dolgoroč-
no zagotovilo ureditev celotnega 
prometnega območja ob reki Savi 
in v mestu Litija. Poleg urejanja 
prometnih površin se bo bolj načrt-
no pristopilo tudi k urejanju in pri-
dobitvi novih objektov in površin 
za rekreacijo in šport. Partnerstvo 
se bo zavzemalo za pospeševanje 
stanovanjske gradnje, pristopilo 
se bo k celoviti izgradnji in obno-
vi javnih vodovodov, sistemov za 
čiščenje odpadnih voda in sistemu 
za zbiranje in odlaganje odpadkov. 
Eden izmed pomembnejših ciljev 
na tem področju je tudi kvalitet-
nejše izvajanje javnih komunalnih 
gospodarskih služb na območju ce-
lotne občine Litija ter večje sode-
lovanje s krajevnimi in z mestno 
skupnostjo na tem območju.

Na področju družbenih dejavno
sti se bo največja skrb namenila ak-

SLS na Gorenjskem začela 
s pripravami na volitve

Podpis partnerstva za razvoj občine Litija 

tivnostim k ureditvi in zagotovitvi 
potrebnih prostorov za delo osnov-
nih šol ter vzpostavitvi ustrezne 
mreže vrtcev na celotnem območ-
ju občine Litija. Ena od pomem-
bnejših prioritet na tem območju 
je tudi izgradnjo doma za starejše 
občane v Litiji, začetek delovanja 
Varstveno delovnega centra za 
občane s posebnimi potrebami, 
pridobitev prostorov in pričetek 
delovanja mestnega muzeja, skrb 
za varstvo naravnih kulturnih spo-
menikov ter postopno urejanje kul-
turne in športne infrastrukture, ki 
naj bi prispevala zlasti k večji in 
aktivnejši vključitvi mladih v druž-
beno življenje in okolje.

Na področju gospodarstva se bo 
partnerstvo zavzemalo vzpostaviti 
takšne mehanizme, ki so v pristoj-
nosti občine, da bodo naši kraji in 
naše okolje postali bolj privlačni 
za razvoj gospodarstva, podjetniš-
tva, obrti, turizma in kmetijstva, 
pri čemer se želi graditi na podpo-
ri in nadaljnjem razvoju že uveljav-
ljenih nosilcev ter krepiti razvoj 
vseh tistih panog, ki so skladne z 
okoljem in zagotavljajo poseljeno 
in obdelano krajino.

Podpisniki tega partnerstva, ki se 
obvezuje delovati po načelu pošte-
nosti in pravičnosti ter zastopanja 
v delovnih telesih občinskega sve-
ta ter drugih organih ter funkcijah 
občine Litija v skladu z doseženi-
mi rezultati občinskih volitev, so: 
OO SLS Litija - predsednik Gvido 
Kres, OO LDS Litija – predsed-
nik Aleksander Gombač, OO SDS 
Litija – predsednik Anton Kovič, 
OO SD Litija – predsednik Go-
razd Mavretič, OO DeSUS Litija 
– predsednik Leopold Žnidaršič, 
OO SNS Litija – predsednik Mat-
jaž Peskar, OO NSi Litija – pred-
sednik Darko Rovšek, Lista Litija 
zbudi se – predsednik Joško Go-
dec, Lista Nova smer Litija – pred-
sednik Dušan Hauptman in župan 
Franci Rokavec.

gk

Vse politične stranke in liste, ki so zastopane v občinskem svetu, so na pred
log župana Francija Rokavca, v skladu s pričakovanji občanov po čim večjem 
in čim hitrejšem vsestranskem razvoju litijske občine, ki bi zagotavljal višjo 
kvaliteto življenja in vzpostavil čim boljše pogoje za soodločanje o vseh 
pomembnejših in strateških razvojnih odločitvah, v ponedeljek, 8. januarja, 
podpisale Dogovor partnerstva za razvoj Občine Litije.

V torek, 16. januarja, je bil v 
Naklem sestanek obeh gorenj-
skih regijskih odborov Slovenske 
ljudske stranke. Srečanja sta se 
udeležila tudi predsednik Sloven-
ske ljudske stranke Janez Podob-
nik in predsednik Državnega 
sveta RS Janez Sušnik. Prisotni 
so bili Marko Zupančič, pred-
sednik RO Zgornja Gorenjska 
in Marjan Babič, predsednik RO 
Gorenjska, župani Igor Draksler 
iz Škofje Loke, Franc Čebulj 
iz Cerkelj in naklanski župan 
Janez Štular ter predstavniki 
večine gorenjskih občinskih od-
borov. Oba gosta, Janez Sušnik 
je sicer tudi član RO Gorenjska, 
sta bila pred tem na obisku v ob-
čini Tržič, tema njunega obiska 
v Tržiču pa je bila problematika 
osrednjega gorenjskega odlaga-
lišča odpadkov.

Na sestanku RO smo obrav-
navali rezultat lanskih lokalnih 
volitev na področju Gorenjske, 
glavna tema sestanka pa so bile 
priprave na prihodnje volitve 
– predsedniške v letu 2007 in 
državnozborske volitve v nasled-
njem letu. Predsednik stranke Ja-
nez Podobnik je tudi predstavil 
politično dogajanje na državni 
ravni in delovanje vseh treh 

SLS ministrov. Predstavitvi je 
sledila plodna razprava, kjer 
smo s predsednikoma Jane-
zom Podobnikom in Janezom 
Sušnikom izmenjali stališča in 
predloge, prejeli pa smo tudi po-
trebne informacije o dogajanju 
na stranki, državnem zboru in 
v državnem svetu. Obravnavali 
pa smo tudi problem odlagališča 
odpadkov, ki je za vse gorenjske 
občine zelo pereč. Od predsed-
nika stranke Janeza Podobnika 
kod resornega okoljskega mini-
stra si Gorenjci lahko obetamo 
ustrezno pomoč in podporo pri 
reševanju tega problema. 

V sklopu predvolilnih tem so 
začeli z evidentiranjem poslan-
skih kandidatov po posameznih 
volilnih okrajih. Pri tem pose-
bej računamo na naše župane 
bodisi kot kandidate bodisi kot 
gonilno silo pri predvolilnih 
aktivnostih. Dogovorili smo se 
tudi, da bomo dodatno pozor-
nost osredotočili na pomoč in 
vzpodbudo tistim občinam, kjer 
so posamezni občinski odbori 
šele začeli delovati. Posebej pa 
se je treba posvetiti tudi vključe-
vanju mladih moči v delo občin-
skih odborov.

Marjan Babič

aktualno, iz dela OO SlS
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Slovensko miklavževanje 
v Bariločah v Argentini
Podal sem se na enoletno moto
ristično pot po južni in severni 
Ameriki.Za finančno, moralno in 
organizacijsko podporo se zahva
ljujem vsem, ki so mi pomagali 
pri izvedbi tega projekta, še po
sebno pa Marjanu Podobniku in 
prijateljem iz Nove generacije. 
Del moje poti je posvečen tudi 
uresničevanju projekta povezova
nja mladih pod imenom MUST. 

Mladi predvsem z območja Do-
lenjske in Notranjske se namreč 
zavedamo, kako pomembno je 
ohranjati naš mali narod, naš je-
zik, našo kulturo v vse bolj med 
seboj povezanem in soodvisnem 
svetu. Zato smo začeli s pobudo, 
da vzpostavimo povezave in se 
med seboj povežemo in spoprija-
teljimo z mladimi, ki živijo izven 
meja nase domovine in imajo v 
sebi del slovenske kulture, del slo-
venskih korenin. 

Tako je del moje poti posvečen 
tudi obisku slovenskih skupnosti 
in njihove mladine, da jih spoz-
nam ter da jim predstavim idejo, 
namen in cilj projekta povezova-
nja mladih ter da jih povabim, da 
se nam pridružijo ter da izrazijo 
svoje mnenje, svoje interese.

Tako sem ravno v času mi-
klavževanja obiskal tudi slovensko 
skupnost v Barilocah. Slovenci so 
name v tem argentinskem meste-
cu, obdanem z gorami in jezeri, 

blizu meje s Čilom, pustili velik 
in zelo spostovan pecat. V času 
prihoda v ta kraj predvsem v 50ih 
in 60ih letih 20. stoletja tu ni bilo 
razvitega alpinizma in smučanja. 
Ravno po zaslugi Slovencev se 
je tu razvilo pohodništvo in alpi-
nizem, smučarski teki in alpsko 
smučanje. Danes ima kar nekaj 
vrhov v okolici slovenska imena, 
sem ter tja pa se v hribih najde 
tudi kakšna slovenska koča. Rav-

reportaža

Slovenci po svetu in 
Nova Generacija SLS

Slovenci smo majhen narod ve-
likih razsežnosti. To vedno znova 
dokazujemo vsemu svetu. Veliko 
naših rojakov je iz različnih raz-
logov našlo mesto pod soncem 
onkraj meja naše mlade države, 
sedaj pa menimo, da je čas, da 
država Slovenija tem ljudem po-
kaže, da jih ima za svoje. V Novi 
Generaciji smo se odločili, da 
jim to pokažemo na najbolj prist-
ni, osebni ravni. 

Najbrž se sprašujete, kako je 
to sploh možno, kajti ločuje nas 
tisoče kilometrov. Odgovor na 
vaše vprašanje je Rok Borštnik 
in njegov občudovanja vreden 
projekt Od pingvina do Eskima. 
(www.odpingvinadoeskima.
com)

Rok Borštnik je mlad, perspek-
tiven mladenič, ki se je s svojim 
motorjem podal na leto dolgo 
potovanje po Južni in Severni 
Ameriki z namenom, da si razširi 
osebna obzorja, doživi sanjsko 
avanturo ter prinese našim izse-
ljencem pozdrave iz matične do-
movine.

Rok je po nekaterih tehničnih 
ovirah svojo pot začel v Buenos 
Airesu, prvi stik s Slovenci pa je 
vzpostavil v Barilocah (Argenti-
na). Naprej pa vam bo vtise iz 
Bariloč povedal sam. 

Bor Zgonc 

(nadaljevanje na str. 47)
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no zaradi tega je slovenska skup-
nost v Bariločah zelo spoštovana 
in čeprav je relativno majhna, saj 
šteje nekako 60 družin, je pris-
otna praktično povsod. Tudi ko 
te v mestu kdo povpraša po tem, 
od kod prihajaš, lahko s ponosom 
odvrneš, da si iz Slovenije in ob 
tem ti ni potrebno razlagati, kje 
Slovenija leži, saj jo tu domačini, 
ravno po zaslugi naših rojakov, do-
bro poznajo.

Sveti Miklavž je obiskal lepo 
urejen dom slovenske skupnosti 
v Bariločah, v katerem poteka veči-
na aktivnosti tu živeče skupnosti. 
Miklavž je prispel v slovesnem 

sprevodu, v spremstvu angelov in 
hudičev. Še posebej otroci so bili 
navdušeni. Po nagovoru zbranim 
je Miklavž podaril darilca zbranim 
otrokom. Za vsakega posebej si je 
vzel čas in vsak od njih se je moral 
potruditi za svoje darilo. Nekateri 
so morali zmoliti kakšno sloven-
sko molitev, drugi so morali zapeti 
kakšno slovensko pesem, najmlaj-
ši pa so morali povedati slovensko 
abecedo.

Tudi mene so vsi prijazno poz-
dravili. Povedali so mi nekaj o 
delovanju tu živeče skupnosti ter 
mi izkazali tipično slovensko go-
stoljubnost. Tako se je Milan, tu 

živeči podjetni Slovenec, 
oče šestih otrok, ponu-
dil, da mi razkaže lepote 
Bariloč in okolice. Njego-
va žena pa me je prijaz-
no povabila na kosilo. Z 
Milanom sva si ogledala 
čudovito bariloško okoli-
co, ki v vsakem pogledu 
spominja na našo Go-
renjsko. Ravno zato se je 
tu naselilo toliko Sloven-
cev, Avstrijcev in drugih 
Evropejcev, ki so tako ali 
drugače povezani z gora-
mi. Po čudovitem izletu 
sva z Milanom odšla v 
njegovo hišo, kjer smo 
se vsi zbrali za kosilo. 
Celotna družina ves čas 
govori v slovenskem jezi-
ku in ne uide jim nobena 
španska beseda. Podobno je tudi 
pri ostalih slovenskih družinah, 
ki živijo tu. Družina in cerkev 
sta namreč tisti, ki ohranjata slo-
venski jezik in slovensko kulturo 
v izseljenstvu, tisoče kilometrov 
daleč od Slovenije. 

Zvečer pa me je čakalo še druže-
nje z mladimi. Zbrali smo se v slo-
venskem domu, kjer smo led prebi-
li z igranjem namiznega tenisa ter 
s kitaro. Skoraj vsak izmed zbra-
nih namreč zna igrati na kakšen 
instrument. Predstavil sem jim po-
budo mladine iz Slovenije, da se 
slovenske mladinske skupnosti po 
vsem svetu med seboj povežejo, si 
med seboj pomagajo, si izmenjuje-
jo informacije ter da se vsi skupaj 
med seboj spoznamo ter da posta-
nemo prijatelji. Po moji predsta-
vitvi projekta so sledili odzivi in 
predlogi bariloške mladine, kako 
se vidijo sami znotraj predstavlje-
ne ideje ter kaj vse bi lahko sku-

paj postorili. Odzivi so bili zelo 
pozitivni, kar kaže na željo mladih 
tudi v Bariločah, da spoznajo nove 
prijatelje v Sloveniji ter da preko 
njih iz prve roke skušajo pridobiti 
različne informacije, ki bi utegnile 
zanimati mladega človeka.

Celotna slovenska skupnost v 
Bariločah se mi je predstavila kot 
izjemno odprta, vesela ter med 
seboj tesno povezana. Trdno so 
odločeni še naprej ohranjati slo-
venski jezik, kulturo in običaje 
ter jih prenašati na svoje otroke. 
Slovenstvo je v Argentini prežive-
lo že 50 in več let in ni se bati 
za njegovo prihodnost. Če jim 
bo Republika Slovenija s svojimi 
institucijami še naprej stala ob 
strani ter če bomo obenem tudi 
mi skušali pri tem pomagati na 
različne načine, pa je prihodnost 
Slovencev in slovenskega jezika v 
Argentini še toliko bolj svetla.

Rok Borštnik

reportaža



�� Predsednik SlS Janez Podobnik 
čestital njegovi eminenci 
hansugertu Poetteringu 

V torek, 16. januarja 2007, je bil Hans-Gert Poettering, poslanec v 
Evropskem parlamentu in član Evropske ljudske stranke, z absolut-
no večino izvoljen za predsednika Evropskega parlamenta. Ob tej 

priložnosti mu je čestital tudi predsednik Slovenske ljudske stranke Janez 
Podobnik in mu zaželel uspešno predsedovanje ter obenem obljubil, da 
ga bo Slovenska ljudska stranka podpirala pri njegovi odgovorni nalogi. 

V čestitki je predsednik med drugim zapisal še, da je izvolitev ne le velik 
politični dosežek za Evropsko ljudsko stranko, pač pa tudi potrditev do-
brega dela Hansa-Gerta Poetteringa. Izrazil je tudi prepričanje, da bo pod 
Poetteringovim vodstvom Evropski parlament še naprej deloval usklajeno 
in v skladu z evropsko politično tradicijo demokratičnega izražanja idej in 
dialoga, za kar se Evropska ljudska stranka ves čas tudi zavzema. jf

Predsednik SLS 
sprejel bivše župane 
Kluba županov SLS
Svoje znanje in izkušnje 
bomo vtkali v SLS

V četrtek, 18. januarja 2007, so se povabilu Ja-
neza Podobnika, predsednika Slovenske ljudske 
stranke, odzvali bivši župani Kluba SLS, ki so 
nastopili na lanskoletnih volitvah, a niso bili izvo-
ljeni. Srečanja so se udeležili Jože Bogataj, župan 
Gorenje vasi – Poljan od 1994 do 2006, Franc 
Pfajfar, župan Žirovnice od 1999 do 2006, Slavko 
Dragovan, župan Metlike od 1998 do 2006, dr. 
Jože Jurkovič, župan Škofljice od 1994 do 2006, 
Janko Halb, župan Rogašovcev od 1994 do 2006, 
Anton Jakopič, župan Dobrepolja od 1994 do 
2006, Alojz Marn, župan Ribnice od 2002 do 
2006 in Drago Stanovnik, župan Brezovice od 
1994 do 2006. Opravičilo pa so posredovali Fe-
liks Mavrič, župan Križevcev od 1999 do 2006, 
Vojteh Klemenšek, župan Solčave od 1998 do 
2006 in Vladimir Sabolek, župan Selnice ob Dra-
vi od 1998 do 2006. 

Opravili so analizo dejavnikov in razlogov za 
njihovo neizvolitev in sprejeli povabilo predsed-
nika za njihovo aktivno sodelovanje v vseh struk-
turah Slovenske ljudske stranke. Strinjali so se, 
da lahko in tudi bodo svoje znanje in izkušnje 
vtkali v SLS. Da so aktivni, pa kaže tudi njiho-
va neformalna pobuda, da bodo ustanovili Klub 
nekdanjih županov SLS! O realizaciji te pobude 
vas bomo vsekakor obvestili. mj

V petek, 12. januarja 2007, je 
svet prvič pozdravila mala 
Tina, drugi otrok predsedni-

ce Mestnega odbora SLS Maribor 
Tanje Vindiš Furman. Tako je Tim, 
Tanjin prvorojenec, dobil sestrico, 
Tanja z možem pa še več razlogov 
za veselje. Ob tej priložnosti je sreč-
ni mamici že v porodnišnici čestital 
poslanec SLS Josip Bajc z ženo 
in njej ter novorojenki zaželel vse 
dobro. Družinici tako tudi v imenu 
predsednika in stranke v uredništvu 
časopisa SLS Odmev čestitamo in 
želimo veliko lepih utrinkov ter same 
sončne dneve! 

Predsednik republike podelil 
odlikovanje prof. dr. Zmagu Turku

Predsednik RS dr. Janez Drnovšek podeljuje red za zasluge 
prim. prof. dr. Zmagu Turku, dr. med.

Predsednik RS dr. Janez Drnovšek je na 
posebni slovesnosti v veliki dvorani pred
sedniške palače 25. oktobra odlikoval 
prim. prof. dr. Zmaga Turka, dr. med., z 
redom za zasluge za njegov prispevek k 
strokovnemu napredku na področju medi
cine ter h krepitvi stanovske zavesti med 
slovenskim zdravništvom. Prejemniku 
reda za zasluge je čestital tudi predsed
nik Državnega zbora France Cukjati, dr. 
med., in mu zaželel še veliko energije za 
nove uspehe.

Prof. dr. Zmago Turk je več kot za-
služeno prejel državno odlikovanje, 
saj je od vsega začetka svoje medicin-
ske poti dejaven na več področjih svo-
je stroke. Med drugim je v utemeljitvi sklepa 
o odlikovanju zapisano, da je nenehno sledil 
dogajanju v stroki in to znanstveno nadgradil 
z zagovorom magistrske in doktorske diser-
tacije ter s številnimi raziskavami. Vsa svoja 
strokovna dognanja je plemenito prenašal 
na kolege zdravnike, bodisi znotraj številnih 
vodstvenih funkcij v strokovnih in stanovskih 
organizacijah bodisi s pedagoškim delom na 
medicinski fakulteti v Ljubljani in Mariboru 

ter na Visoki šoli za zdravstvo v Mariboru. V 
njegovi bibliografiji je danes skoraj 700 enot, 
ki so razvrščene po različnih kategorijah pub-
licistične dejavnosti. 

Poleg svojega strokovnega dela se prof. dr. Turk 
udejstvuje na drugih področjih, med drugim je 
član Sveta Slovenske ljudske stranke. V imenu 
predsednika in celotne Slovenske ljudske stranke 
dr. Turku čestita tudi uredništvo SLS Odmeva. 

j.f.
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